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VALSTS PREZIDENTS ATZINĪGI VĒRTĒ 
PBLA UN ALA  IESAISTI DIASPORAS 

POLĪTIKAS STIPRINĀŠANĀ
18. februārī Valsts prezidents 

Egils Levits Rīgas pilī tikās ar 
Pasaules Brīvo latviešu ap  vie-
nības un Amerikas latviešu 
apvienības vadību, lai pārru-
nātu ārzemju latviešu orga ni-
zāciju  iesaisti diasporas polī-
tikas attīstībā.

Sarunā tika pievērsta uzmanība 
aktuālitātēm Latvijā un diasporā, 
kā vēl būtu stiprināma diasporas 
polītika, kā arī tika pārrunāti 
remigrācijas jautājumi un dia -
sporas mediju loma.

Runājot par remigrācijas jau-
tājumiem, Valsts prezidents ai  ci-
nāja PBLA un ALA aktīvi iesais-
tīties, ja tiek saredzēti būtiski 
birokratiskie šķēršļi, kas apgrū-
tina tautiešu atgriešanos Latvijā. 
Tāpat E. Levits atbalstīja PBLA 
iniciātīvu stiprināt attiecības ar 
dažādiem sadarbības partneŗiem 
ekonomikas nozarē, piemēram, 
tirdzniecības palātām, jo “latvie-
šiem ir būtiski apzināties, ka viņi 
var ietekmēt Latvijas tautsaim-
niecības attīstību no tālienes”.

Organizāciju vadības pārstāvji 
pauda atbalstu Valsts preziden-
tam nostājā par Latvijas mediju 
telpas piederības stiprināšanu 
Eiropas kultūrtelpai, tādējādi 
sek mējot Latvijas iedzīvotāju ie -
kļaušanos kopējā Eiropas infor-
mātīvajā telpā, kā arī tika uzsvērta 
diasporas un trimdas mediju 
nozīme.

Sarunā tika pievērsta uzma-
nība arī Diasporas konsultātīvās 
padomes darbībai un PBLA sa -
darbībai ar Latvijas valsts pār-
valdes iestādēm diasporas izglī-
tības u. c. nozīmīgos jautājumos.

18. februārī PBLA priekšsēde 
Kristīne Saulīte, PBLA un Ame-
rikas latviešu apvienības vice-
priekš sēdis Mārtiņš Andersons, 
izpilddirektors Raits Eglītis un 
pārstāvniecības Latvijā vadītājs 
Jānis Andersons tikās arī ar 
Latvijas valdības vadītāju Kriš-
jāni Kariņu, kuŗš bija izbrīvējis 
stundu laika sarunai tieši pirms 
valdības sēdes.Ministru prezi-
dents izteica atzinību ārzemju 
latviešu organizāciju vadībai par 
organizētas un strukturētas sa -
biedrības uzturēšanu ārpus Lat-
vijas un to, ka PBLA ir izpildījusi 
savus aizvadītā gada sākumā 
uzdotos “mājas darbus” – sarī-
kojusi lielisku Pasaules latviešu 
innovāciju forumu Valmierā un 

Kultūras konferenci Cēsīs, kā arī 
pēc iespējas atbalstījusi valdības 
uzsākto reformu darbu.

PBLA priekšsēde Kristīne Sau-
līte izteica pateicību Ministru pre -
zidentam par valdības uz  sākto 
“kapitālo remontu valstī”: “Mēs 
sekojam līdzi valdības darbam un 
cenšamies atbalstīt to, kur vien 
iespējams.” Sarunā tika skarti re -
migrācijas jautājumi un iespē ja-
mā PBLA iesaiste šajā procesā. K. 
Kariņš atzinīgi no  vērtēja PBLA 

atbalstu augstākās izglītības re -
formai un arī aicināja PBLA rādīt 
paraugu Latvijas sa  biedrībai “hori-
zontālās sadar bības” jomā starp 
līdzīgi domā jošām organizācijām.

Amerikas latviešu apvienības 
(ALA) valdes vicepriekšsēdis 
Mārtiņš Andersons informēja 
Ministru prezidentu par darbu, 
palīdzot stiprināt Latvijas valsts 
drošību un ekonomisko attīstību. 
K. Kariņš uzsvēra, ka Amerikas 
latviešu apvienībai ir “zelta loma” 

diasporas organizāciju darbā, jo 
ASV stratēģiskā partneŗa loma ir 
un paliek spēcīga. Viņš arī izteica 
savu interesi piedalīties kādā 
PBLA vai ALAs sarīkojumā, 
piemēram, ALAs 70. kongresā.

Sarunas noslēgumā, apkopojot 
pārrunāto, Ministru prezidents 
teica, ka PBLA un ALAi ir jā  tur-
pina sava loma sabiedriskajā dip-
lomātijā un vienojot pasaules 
latviešu sabiedrību.

(Vairāk lasiet 14. lpp.)
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«Lai visi Jūsu ceļi dzīvē ir veiksmīgi!»
Jūsu Inese

L A S Ī T Ā J A  B A L S S

P A Z I Ņ O J U M S

Nedēļas teikums
Vislielākais Baltijas valstu paradokss ir formālo sasniegumu neatbilstība iedzīvotāju 

pašu vērtējumam.
Juris Lorencs

Nedēļas gudrība
Brīvību pareizi izlietot 

māca tikai izglītība, un tā 
rodas tikai no labklājības, 
kas atkal savukārt iespējama 
tikai ar brīvību un izglītību.

Garlībs Merķelis

Joprojām šķiet, ka Latvijas 
valdība apzināti nevēlas saprast 
un atzīt ārzemju latviešu preses 
lielo nozīmi to notikumu at -
spoguļošanā, kas notiek latviešu 
sabiedrībā ārzemēs un kas ir 
saistīta un vērsta uz Latviju. 

Atvēlētie 20 000 eiro ārzemju 
latviešu presei ir nekas cits kā 
apzināta ņirgāšanās, neslēpts iz -
smiekls, virzīts uz mums visiem, 
kā parasti, aizbildinoties ar lī -
dzekļu trūkumu. Līdzekļu trū-

Ko mēs darām?!
kums nav pie vainas, bet gan 
labās gribas trūkums, polītiskais 
gļēvums un neizdarība, nevē lē -
šanās izprast pašreizējo kritis ko 
stāvokli iespiestā vārda laukā.  

Kāpēc tāda neizpratne, negā-
tīva nostāja pret ārzemju lat-
viešu presi kopumā? Runā jau 
gan par “novērtēšanu”, “stipri-
nāšanu”, bet tālāk par labajiem 
nodomiem un runāšanu netie-
kam, kā to tagad ir pierādījis 
apkaunojuši mazais atbalsts. 

Īstenībā atbalsts būtu jāpa aug-
stina vismaz desmitkārtīgi. Pre-
tējā gadījumā tikai tāda sa -
drum stalošana vien būs, efekta 
nekāda.  Un tā viss izplēnēs. 

Ministru prezidents K.Kariņš 
allaž uzsvēris, ka ārzemju lat-
viešu prese vieno pasaules lat-
viešu sabiedrību un ka praktisks 
atbalsts tai ir tik nepieciešams. 
Tagad ir īstais laiks to darīt, būt 
drosmīgiem. 
  JĀNIS J. DIMANTS, Jr., M.D.

Latvijas Medicīnas fonds 
(LMF), kuŗa valdē ir latviešu 
ārsti profesori Bertrams un 
Kristaps Zariņi (ASV), arī 2020. 
gadā atbalstīs veselības aprūpi 
Latvijā. Kopējais stipendiju fonds 
šajā gadā ir līdz 25 000 USD.

Līdz 15. maijam ir iespēja 
pieteikties LMF stipendijām. 
• 5. vai 6. kursa medicīnas 
studentiem ir iespēja pieteik-
ties Zariņu medicīnas studiju 
ceļojuma stipendijai studen-
tiem. Stipendijas mērķis ir pa -
līdzēt Latvijas medicīnas stu -
den tiem papildināt zināšanas 
dažādās ārzemju augstskolās un 
zinātniskās laboratorijās ES vai 
Amerikā 1- 2 mēnešu gaŗumā. 
Tiks atbalstīti 2-3 pretendenti.
• Rezidentiem un jaunajiem
ār  stiem ir iespēja pieteikties 
Zariņu medicīnas studiju ce -
ļojuma stipendijai. Stipendija 
ir plānota studiju ceļojumiem 
uz ES vai Ameriku 1- 6 mēnešu 
gaŗumā tiem, kas vēlas apgūt 
jaunas, līdz šim Latvijā ne  pie-
lietotas vai mazpielietotas ārstē-
šanas metodes, Latvijai trūk-
stošas un pašreiz aktuālas spe -
ciālitātes. Tiks atbalstīti 2-3 pre-
tendenti.

Studiju ceļojuma stipendijas 
paredzētas līdz 6000 USD

Papildu informācija par pra-
sībām pretendentiem www.la -
zariga.lv sadaļā Stipendijas un 
sazinoties ar prof. Daini Krie-
viņu. Pieteikumus var iesūtīt 
elektroniski laza@lazariga.lv, 
dainis.krievins@stradini.lv vai 
sūtot pa pastu: Prof. Dainim 
Krieviņam, Pilsoņu iela 13, 
Rīga, LV-1002
• Rietumu latviešu studen-
tiem ir iespēja pieteikties LMF 
Studentu stipendijai 

Stipendija dod Rietumu lat-
viešu medicīnas studentiem, 
kas mācās ārpus Latvijas uni-
versitātēs, koledžās vai medi-
cīnas skolās, iespēju gūt prak -
tisku pieredzi Latvijā P. Stra-
diņa Klīniskajā universitātes 
slimnīcā vai kādā citā ārst nie-
cības iestādē, lai papildinātu 
zināšanas un praktiskās iema-
ņas medicīnā. Tā būs iespēja 
piedalīties klīniskajā darbā, 
palī dzēt pētniecības darbā un 
publikāciju sagatavošanā.

Pretendentam ir jāprot lat -
viešu valodā gan sarunāties, gan 
rakstīt.

Prakses laiks ir vismaz 8 
nedēļas. Tiks atbalstīti 2-3 pre-
tendenti.

Stipendija ir $ 2500. $1500 
tiks izmaksāti prakses sākumā, 

bet $1000 – pēc prakses pa -
beigšanas, atskaites un apraksta 
iesniegšanas LMF.

Pretendentam jāiesniedz:
• Vienu lappusi gaŗš aprakst
par savu kvalifikāciju un savu 
interesi iegūt pieredzi veselības 
aprūpes vai medicīnas zinātnes 
jomā, norādot ārstniecības ie -
stādi, kura būs prakses vieta, 
• CV un 2 rekomendācijas 
vēstules.

LMF Studentu stipendiju ir 
saņēmuši jau septiņi Rietumu 
latviešu studenti.

Pieteikumus LMF Studentu 
stipendijai elektroniski jāsūta 
alekskalnins@gmail.com Alek-
sandram Kalniņam, MD/MBA 
līdz 15. Maijam.

Plašāka informācija par Lat-
vijas Medicīnas fondu (LMF) un 
tā stipendijām http://latvian-
medicalfoundation.org/

Latvijas Medicīnas fonds ir 
dibināts 1990. gadā kā privāta 
bezpeļņas organizācija ar mērķi 
atbalstīt veselības aprūpi Lat-
vijā. Fonds vēsturiski bijis sais-
tīts ar Latviešu ārstu un zobārstu 
apvienību (LĀZA).

Kamena Kaidaka, 
LĀZA biroja vadītāja Latvijā

laza@lazariga.lv

Latvijas Medicīnas fonds aicina pieteikties 
stipendijām 2020
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Aivars un Skarleta Osvaldi

SARMA
MUIŽNIECE

LIEPIŅA

(Vairāk skat. 12. lpp.)

Jauni pieteikumi, jauni ziedojumi! 
27.–29. martā Bostonā notiks trešais latviešu klasikas un mūsdienīgās 

mākslas tirgus ”Māksla meklē mājas”

Korporācijai Lettonia – 150!

Sešdesmit. Zīmīgs cipars Bos-
tonas aktīvajā latviešu kultūras 
dzīvē. Pagājušā gada martā ot -
rajās “Māksla meklē mājas” tir-
gus dienās Trimdas draudzes 
sabiedriskajā zālē 60 latviešu 
gleznas, grafikas un plakāti atra-
da jaunas mājas. Un no šajā 
namā mājvietu atradušās Bos-
tonas latviešu lasītavas (BLL) 
gada laikā lasīšanai izrakstītas 
60 latviešu grāmatas. Bostonas 
sabiedrībai par laimi, skeptiķi 
atkal mazliet kļūdījušies, nebūs 
taisnība, kad sakām: “Nevienam 
jaunajam neinteresē latviešu 
māksla” un “Neviens vairs nelasa 
latviešu grāmatas”. 

Šogad no 27. līdz 29. martam 
(58 Irving Street, Brookline MA) 
notiks trešais latviešu mākslas 
tirgus “Māksla meklē mājas”. 
Trešo reizi desmit gadu laikā vi -
siem atvērtā pavasarīgā, mazliet 
eklektiskā un mainīgā izstāde 
dos iespēju ieskatīties citu kol -
lekcionāru skapjos, priecāties un 
dažbrīd brīnīties par dažādu 
latviešu mākslinieku stiliem un 
tematiku. Aizvest sev mājās kaut 
ko jaunu un svaigu.

Kam interesē latviešu māksla? 
Jāsaka, ne tikai latviešiem. Pa  gā-
jušā gada Mākslas tirgus pamat-
kommanda Patricija Briķe Sa  fi na, 
Inga Dankera, Ieva Broka, Anita 
Bataraga, Sarma Muižniece Lie-
piņa un Trimdas draudzes dāmu 
komitejas pārstāves novēroja, ka 
latviešu mākslinieku, sevišķi 
Viestarta Aistara, Voldemāra 
Avena, Otto Grebžes un Jāņa 

Kugas ASV ainavas kāri pērk arī 
amerikāņu kollekcionāri. Arī 
labs skaits lietuviešu. Tradi cio-
nālākas Voldemāra Skultes un 
Aivara Zandberga Latvijas aina-
vas uzrunā latviešus, kuŗi paši, 
ne tikai viņu vecvecāki, auguši 
Latvijas laukos un pilsētās. Tie, 
kuŗi paši pazīst Latvijas sav da-
bīgos mākoņus un Rīgas ielas 
bruģi. Mūsdienīgākai mākslai, 
piemēram, Gvīdo Augusta gra-
fikām, Bišofa moderni ierā mē-
tajiem neseno Dziesmu svētku 
plakātiem, atkal savi pircēji. Dau-
dzus, ieskaitot latviešu skolas 
bērnus, kam tirgus laikā sagata-
vota speciāla programma, uz  ru nā 
Latvijas mākslnieces Anitas Krei-
tuses mistiskā cilšu vadone, 
Džemmas Skulmes sieviešu tēli. 
No “pasaku pasaules” ātri nopērk 
Silvijas Šteineres krāšņo raga-
niņu ar strīpainām zeķēm, un 
par visaugstāko cenu no visiem 
2019. gadā tirgū izstādītajiem 
darbiem tiek pārdota liela for-
māta klasiska – Margaritas Kova  -
ļevskas ganu meitiņa. Filadelfijā 
audzis bostonietis aizved mājās 
filadelfieša Oskara Skušķa dzid-
riem krāsu laukumiem bagātu 
gleznu. Pienāk zvani no citām 
pilsētām – vai mums ir kāda Kal-
mītes glezna? Rija vai kas cits? 
Cenne? Bija viena. Tā nu aiz ce-
ļojusi kollekcionārei Miči ganā.

Bostonas “Māksla meklē mā  -
jas” pamatā ir labdarbības pa  sā-
kums. Pārdevējs par tirgum no -
dotu un pārdotu darbu saņem 
70%, un 30% būs atkal par labu 

nama, Bostonas latviešu “sabied-
riskā centra” uzturēšanai. 
Pārdevējs var, reģistrējot darbus, 

pieteikt arī lielāku procentu zie-
dojumam nama uzturēšanai vai 
pilnībā ziedot latviešu mākslas 

darbus šim līdzekļu vākšanas 
mērķim. Mantota glezna, grafika, 
karte, kuŗai varbūt nav vietas 
paša mājās vai šaurākā dzīvoklī 
vai vienkārši “nav tieši pa gau-
mei”, var ne tikai atrast citas 
mājas, bet iegūtie līdzekļi var 
kļūt par jaunu apkuri, logu, 
durvju rokturi, lai mūsu nams 
vēl ilgus gadus var savā gaišajā 
klēpī uzņemt dievlūdzējus, lat-
viešu skolas skolotājus un skol-
niekus, rakstniekus, koristus, 
latviešu organizāciju pārstāvjus, 
Latvijas aktieŗus, mūziķus un 
filmu režisorus. Lai te turpinātu ne 
tikai pie sienām karāties latviešu 
māksla, bet arī skanētu latviešu 
valoda. 

Lai tirgū “Māksla meklē mājas” 
pēc iepējas vairāk darbu patie-
šām atkal atrastu mājas, rīkotājas 
aicina pārdevējus pēc iespējas 
nocenot darbus “labdarības ce -
nās” – respektīvi, par cenām, kas 
piesaistīs, nevis atbaidīs pircējus. 
Tirgus būs atvērts trīs dienas: 
piektdien, 27. martā no 12:00 
līdz 5:00; sestdien, 28. martā no 
2:00 līdz 7:00 (ar vīnu un uzko-
dām no plkst. 5:00) un svētdien, 
29. martā no 12:00 līdz 2:00.

2020. gada marta tirgum ir jau 
pieteikti vairāk par 70 darbu! 
Klasika. Mūsdienīga abstraktā 
māksla. Kanadas latviešu un 
Aus  trālijas latviešu mākslinieku 
gleznas. Šogad arī pieņemam 
latviešu austus un izšūtus spil-
venus labā stāvoklī. Visi mīļi 
gaidīti martā Bostonā. bostonas.
trimdas.draudze@gmail.com

Priekšā – Kārļa Medņa ostas skats (1962), vidū – “Seconde Carte 
des Courones Du Nord Covens Martier [1742], aizmugurē – 
Mairas Reinbergas “Window nr. 14” (1997) // FOTO: uzņēmis SM

Lettonia – pajumte un aizstāvība latviešu studentiem, kas pulcējas, lai augtu tautiskā garā un 
Tēvzemes mīlestībā. Tā mūs nosauca pirmie letoņi 1870. gadā Tērbatā (mūsdienās Tartu, Igaunijā), 
kad tika dibināta šobrīd vecāk ā korporācija Latvijā. Mēs sekojam patriotiskiem ideāliem un 
veidojam draudzības, kas sakņojas kopīgos principos.

Lettonia vienmēr ir bijusi un būs organizācija, kas vieno dažādu akadēmisko jomu studentus un 
vecāka gadagājuma jau studijas beigušos filistrus. Pie mums neeksistē barjeras starp dažādu ve -
cumu, profesiju un sabiedriskā stāvokļa cilvēkiem, jo mūs vieno kopīgi mērķi un ideāli.

Aivara Osvalda apsveikums 
no Lettonias Filistru palīdzības 
bied rības ārzemēs un no 
Lettonia Vašingtonas DC kopas.

Nav daudz organizāciju, kas 
var atskatīties uz 150 gadu vēs-
turi. Vēl retākas ir tās, kuŗas pār-
dzīvojušas izaicinājumus, cietu-
šas no polītiskās varas un  piere-
dzējušas biedru izkaisīšanos pa 
plašo pasauli. Bija jāpārdzīvo vēs -
tures posmi, kuŗus raksturo ar 
vārdiem: represijas, konfiskācijas, 
apcietinājumi, izsūtīšanas, pazu-
šana bez vēsts.

Tomēr šajā grūtajā laikā bija 
Lettonias biedri, kuŗi sadzirdēja 
citus vārdus: Vitam, salutem, ve -
ri tatem … Lettonias devīzi “Dzīvei, 
labklājībai, patiesībai”. Viņi bēgļu 
gaitās trimdā sāka izvirzīt savus 
konfilistrus, dibināt kopas, uz -
ņemt jaunus biedrus un izveidot 
sazināšanās saites. Ar pirmsā ku mu 

dīpīšu nometnē Eslingenā kopas 
uzplauka līdz pat Austrālijai.

Mēs šodien pieminam tos 
vīrus, kuŗi jau Viņsaulē, bet kuŗi 
uzturēja dzīvas Lettonias tradici-
jas un kas mums, tā laika jauna-
jiem, stāstīja par Lettonias ziedu 
laikiem Latvijā. Mēs arī piemi-
nam tos, kuŗi šobrīd ir ārzemēs 
un kuŗi ir kopā ar mums domās, 
ar Lettonia savās sirdīs.

Filistru palīdzības biedrība no -
drošināja nepārtraukto Lettonias 
darbību un līdz ar to šo vēsturi. 
Esam gandarīti, ka kopš 1989. 
gada Lettonia tika atjaunota te, 
Latvijā, kas vieno mūs vienā lokā. 
Šodienas konventa vadība un 
jaunie semestri nodrošinās ilgu 
mūžu Lettoniai.

Acti labores jucundi ‒ padarītie 
darbi ir patīkami. Un nākotnes 
ieceres spožas.  

Acti labores jucundi!
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Latvieši plūc laurus
interjera dizaina izstādē Ņujorkā 

Līva un Jāni, ar savu uz  ņē-
mumu “Livette’s Wallpaper” 
esat izstādes debitanti, bet varu 
jūs jau apsveikt ar izstādes NY 
NOW balvu! 

Līva: Jā, esam saņēmuši balvu 
“Labākais NY NOW izstādē 
Sienu klājuma sadaļā”. Tas bija 
pilnīgi negaidīti, mēs pat ne  zi nā-
jām, ka tāda balva tiek pie  šķirta! 
Mēs, protams, esam sajūsmā!

Jūsu uzņēmums ir dibināts 
2014.gadā. Kā radās doma par 
savu uzņēmumu ar intere  santo 
nosaukumu “Livette’s Wall pa-
pers”, un kāpēc tieši tapetes?

Jānis: Abi esam uzņēmuma 
līdzdibinātāji, bet Līva to iesāka, 
un arī nosaukums radies, savie-
nojot vārdus “Līva” un “tapetes”, 
kopā tātad – “Livette’s Wall-
papers”. Abi esam partneŗi ne 
tikai uzņēmumā, bet arī dzīvē, 
un viens otru vienmēr esam 
mudinājuši kaut ko uzsākt. Līvai 
ir dizaineŗa talants, un tapešu di -
zaina iespējas ir neizmērojamas. 
Tapetes ir bijušas vienmēr, mums 

TAIRA
ZOLDNERE

Februāŗa sākumā Ņujorkā notika innovatīvā dizaina, 
mājas preču un dzīves stila izstāde NY NOW, kuŗā ar 
Latvijas Investīciju un attīstības aģentūras (LIAA) atbalstu 
piedalījās arī deviņi uzņēmumi no Latvijas. Ar uzņēmuma 
“Livette’s Wallpaper” īpašniekiem Līvu Miķelsoni un Jāni 
Čudovu, kā arī ar stikla dizaina uzņēmuma “an&angel” 
pārstāvi Lindu Zeļikovsku izdevās sazināties pa telefonu 
tieši izstādes laikā. 

Tapetes tika drukātas Līvas bijušā 
istabā, viņas vecāku dzīvoklī, tā 
ka varu teikt, ka sākām visu no 
pilnīgas nulles.

Līva: Paši pakojām, vedām uz 
pastu, stundām stāvējām rindās, 
kamēr viss tika izsūtīts.

Līva, kā jūs nonācāt pie 
biznesa idejas par tapetēm?

Līva: Man bija darba pieredze 
uzņēmumā, kas nodarbojās ar 
tapetēm. Tur man arī radās jau-
nas idejas un savs skatījums, kā 
būtu lietas jādara tapešu tirgū. 
Tas bija brīdis, kad tapetes kļuva 
ļoti aktuālas, jo iepriekš visi gri-
bēja vienkāršas bēšas krāsas sie-
nas. Bet pirms pieciem gadiem 
cilvēki atkal sāka interesēties par 
tapetēm, un mēs “noķērām īsto 
vilcienu īstajā laikā”. 

Kur smeļaties iedvesmu jau-
nām dizaina iedejām?

Esmu studējusi dizainu, bet 
tad, kad uzņēmums sāka strauji 
attīstīties, nācās studijas “nolikt 
otrā plānā”. Tapešu dizaina idejas 
rodas visur – internetā, ceļo-

pilnīgi visu: dizainējam, ap  dru-
kājam, pakojam, nosūtām. Vie nīgi 
materiālu importējam no Eiropas.

Jānis: Tas ir speciāls tapešu 
materiāls, lielos ruļļos, neap dru-
kāts. Mēs to apdrukājam līdzīgi 
kā apdrukā audumu, un arī 
sagriežam pēc tapešu izmēra. 
Ražojam divu materiālu tapetes. 
Amerikā tagad modē pašlī mē-
jošās tapetes, kam vienu pusi var 
noplēst kā uzlīmei. Pati tapete 
līdzinās tekstilam, bet nav vaja-
dzīga tapešu līme, un pats to var 
viegli pielīmēt. Varu piebilst, ka 
beidzot esam saņēmuši nepie-
ciešamo ugunsdrošības serti fi-
kātu ASV tirgum, un, pateicoties 
tam, šīs pašlīmējošās tapetes var 
labi izmantot arī lielākiem 
projektiem komerciālās telpās. 
Mūsu otrs materiāls ir vairāk 
tradicionāls, un jāsaka, ka di  zai-
neri un architekti vairāk izvēlas 
tieši šo, tradicionālo materiālu. 
Tomēr arī šīs klasiskās tapetes 
veidotas no īpašas šķiedras plīša 
materiāla. Atšķirībā no paras-
tajām papīra tapetēm, pēc uzlī-
mēšanas izžūstot, tās nesaraujas 
un nemaina savu formu. Plīša 
šķiedras tapetes var arī viegli 
noplēst no sienas vienā gabalā, 
līdz ar to siena pēc tam nav īpaši 
jāapstrādā. Varu teikt, ka cen-
šamies būt tik innovatīvi, cik 
vien tas tapešu biznesā iespējams.

Vai jūsu tapetes var iegādāties 
tikai tiešsaistē?

Līva: Jā, šobrīd pārdodam tikai 
ar mūsu mājas lapas palīdzību un 
Etsy interneta veikalā, kuŗā mēs 
iesākām savu produktu pār do-
šanu. Pašreiz gan jāsaka, ka 
vairāk pārdodam mājas lapā 
nekā Etsy platformā. Pagājušā 
gada nogalē uzsākām sadarbību 
ar ASV bērnistabu interneta vei-
kalu “Project Nursery”.

Kas jūs pamudināja tomēr 
doties pie klientiem uz izstādi 
Ņujorkā?

Jānis: Šobrīd preces vislabāk 
un visvieglāk pārdot ir internetā, 
it īpaši jauniešiem. Internetā mēs 
neizvēlamies no kurienes nāk 
mūsu pircējs, bet ir iznācis tā, ka 
Amerika izvēlējās mūs. Tagad 
90% mūsu tirgus ir ASV, līdz ar 
to orientējamies uz šo tirgu. 
Pirms braukšanas uz Ameriku, 
mēs izpētījām, ka visvairāk mūsu 
tapetes tiek iegādātas Kalifornijas 
un Teksasas štatos. Tomēr arī 
šeit, Ņujorkā, atradām kādu 
nelielu restorāniņu, kur bija 
izlīmētas mūsu tapetes.

Līva: Esam pirmo reizi šajā 
izstādē un pirmo reizi Amerikā, 
un ir ļoti aizraujoši satikt savus 
potenciālos klientus. Arī viņi šeit 
var reāli redzēt, pataustīt un 
novērtēt mūsu tapetes.

Kas klientiem īpaši patīk, 
izvēloties jūsu tapetes?

Līva: Viņi ir pārsteigti, ka visus 
dizaina veidus piedāvājam divos 
materiālos, varam pielāgot krā-
sas, izmērus. Visiem patīk, ka 
tapetes ir viegli noņemamas, kad 
tās gribas nomainīt.

Jānis: Klientus iespaido plašās 
dizaina iespējas. Mēs ražojam 
tapetes individuāliem pasūtīju-
miem, tāpēc varam pielāgoties 
un izpatikt dažādām gaumēm. 
Amerikā klientu gaume atkarīga 

no štata, dažreiz pat no gada-
laika. Pasūtījumus sagatavojam 
piecu dienu laikā, un divu dienu 
laikā jau varam nogādāt līdz 
ASV. Reizēm nākas iespringt, 
strādājam līdz vēlam vakaram, 
bet tas ir tā vērts.

Ja strādājat individuāliem pa -
sūtījumiem, vai varat konkurēt 
ar plaša patēriņa produktiem 
cenu ziņā?

teresētību arī no dizaineru un 
vairumtirgotāju vidus.

Jānis: Esam pat priecīgi pār-
steigti, cik liela šeit ir interese par 
mūsu tapetēm! Mums ir iz  strā-
dāti sadarbības modeļi ar dizai-
neriem un lieltirgotājiem, tāpēc 
esmu pārliecināts, ka pēc šīs iz -
stādes mums būs jauni partneŗi 
un klienti.

Līva un Jānis dodas uz NY 
NOW balvas pasniegšanas cere-

No kreisās: Jānis Čudovs un Līva Miķelsone ar NY NOW balvu 
“Livette’s Wallpaper”, Linda Zeļikovska “an&angel”, LIAA 
pārstāvniecības ASV vadītājs Toms Zvidriņš

“Livette’s Wallpaper” tapetes

“an&angel” stends NY NOW izstādē

divritenis nebija jāizgudro no 
jauna. Iesākumā es vēl strādāju 
citā pamatdarbā, bet uzņēmums 
auga, un tagad abi darbojamies 
mūsu kopīgajā uzņēmumā. 

Iesākām savu uzņēmumu ar 
programmas “Altum” atbalstu, 
kas mums iedeva kredītu pirmās 
īpašās drukas mašīnas iegādei. 

jumos, arī šeit izstādē, var smel-
ties jaunas iedvesmas. Šobrīd 
uzņēmumā ir pieci darbinieki, 
no tiem esam divas dizaineres, 
bet arī Jānim bieži vien rodas ļoti 
labas dizaina idejas.

Vai jūsu tapetes tiek ražotas 
Latvijā?

Līva: Jā, mēs uz vietas darām 

Līva: Lielākoties cilvēki ir gata-
vi maksāt vairāk, it īpaši, ņemot 
vērā to, ka tapetēm nav klāt vinila 
piejaukumi. Tas ļoti svarīgi bērn-
istabām, kur cilvēki grib tīru, 
drošu vidi. Izstādē jūtam iein-

moniju, bet es turpinu sarunu ar 
luksus stikla izstrādājumu uzņē-
muma “an&angel” pārstāvi 
Lindu Zeļikovsku.
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Latvieši plūc laurus
interjera dizaina izstādē Ņujorkā 

Jūsu uzņēmums “an&angel” 
ražo īpaša dizaina stikla iz  strā-
  dājumus, kuŗu autors ir stikla 
mākslinieks Artis Nīmanis.

Linda: Artis Nīmanis ir 
Latvijā ļoti labi pazīstams stikla 
māk slinieks, kas ar stikla di -
zainu no  darbojas jau vairāk 
nekā piecpadsmit gadus, un 
viņš ir mūsu produktu autors.
Izstādē NY NOW “an&angel” ir 
piedalījies jau vairākkārtīgi. 
Kādi ir iespaidi?

Izstādē piedalāmies jau cetur-
to reizi, un īstos rezultātus para-
sti saprotam tikai pēc izstādes 
bei  gām. Tomēr jau tagad redzu, 
ka cilvēkiem ir interese, rodas 
jauni kontakti, ir veikali, kas jau 
ir iepirkuši un vēl grib iepirkt 
mūsu produktus gan Ņujorkā, 
gan citur Amerikā. Izstāde ir 

veiksmīga un noderīga.
Mūsu klienti Amerikā ir 

nelieli dizaina veikali, kas pār-
dod īpašus mākslas un dizaina 
priekšmetus no Eiropas un arī 
no ASV. Visi šie kontakti ir ra -
dušies iepriekšējo izstāžu rezul-
tātā.

Tāpat ir arī Eiropā, kur mūsu 
produktus pārdod mākslas ga -
le rijās un dizaina priekšmetu 
veikalos. Eiropā ir arī laba 
sadarbība ar architektiem un 
interjera di  zai neriem, kuŗi 
iepērk mūsu stikla traukus, un 
arī Amerikā mēs tie  camies uz 
tādu pašu klientu loku.

Kas ir tas īpašais, kas klien-
tiem visvairāk patīk jūsu pro-
duktos?

Klientiem patīk trauku uni-
kālais dizains un spīdums, un 
individuālais roku darbs. Vi -
ņiem daudz nozīmē arī tas, ka 

mūsu technoloģija trauku vei -
došanā un apstrādē Eiropā ir 
ieguvusi vairākas dizaina bal-
vas, un šādu technoloģiju nekur 
citur pasaulē nepielieto.

Mūsu trauki ir ar muti izpūsts 
stikls, kas tiek veidots vairākās 
kārtās – vispirms caurspīdīgā 
kārta, pēc tam ar krāsu pig-
mentu sajauktais stikls, pēc 
trauka iz  veidošanas un noslī-
pēšanas tiek uzlikts unikāls 
dekoratīvs metalla pārklājums. 
Trauks tiek ielikts va    kuma 
kamerā ar brīvi esošām metalla 
daļiņām, ar plazmas stariem šīs 
metalla daļiņas tiek piekausētas 
pie stikla. Līdz ar to tiek panākts 
īpašs mirdzums un pārklājuma 
izturība.

Šī ir technoloģija, ko Artis 
Nīmanis pats ir attīstījis piecu 
gadu eksperimentu rezultātā. 
Galu galā tiek panākts īpašs 

efekts, ka trauki ļoti “spēlējas” 
ar gaismu, un tieši tas visvairāk 
piesaista cilvēku uzmanību. 
Mūsu trauki ir ne tikai skaisti, 
bet arī funk cionāli. Šogad esam 
sākuši ražot arī sienas dekorus.

Atkarībā no izstādes rakstura, 
par mūsu traukiem interesējas 
gan veikalu īpašnieki, gan arī 
in  terjera dizaineri un architekti. 
Pa  teicoties tam, mūsu stikla 
trau kus var atrast vairākās 
viesnīcās, piemēram, “Rosewood 
hotel” Hon kongā, kur katrā 
istabiņā ir mūsu trauki. 

Ko jūsu uzņēmums vēlētos 
sasniegt Amerikas tirgū?

Gribam iepazīstināt mūsu 
eso šos un jaunos klientus ar 
mūsu jaunajiem darbiem, kā arī 
pa  pla šināt ASV klientu loku. 
Interese ir, un potenciāls tālāk 
attīstīt mūsu trauku un dekoru 
tirgu Amerikā ir ļoti liels. Būtu 

vērtīgi šeit piedalīties augsta 
līmeņa interjera dizaina un luk-
sus preču izstādēs, kuŗas vairāk 
ieinteresē dizainerus un archi-
tektus. 

Jūsu stikla izstrādājumi no -
teikti ietilpst luksus preču 
grupā. Kur ir jūsu lielākie tirgi?

Pēdējos gados – Āzijā. Ķīnā ir 
liela atsaucība, nesen bijām iz -
stādē Parīzē, un piedzīvojām 
tie  šām lielu interesi arī no 
citiem Āzijas tirgiem. Mums ir 
laba sadarbība ar kompāniju T 
living, kas iepērk mūsu produk-
tus, un izplata tos savos inter-
jera dizaina veikalos, un ir plāns 
šo pārdošanu paplašināt. 

Vai jūsu stikla produktus 
labi pazīst arī Latvijā?

Mūsu produktus Latvijā gal-
ve  nokārt iegādājas kā dāvanas 
īpa šiem gadījumiem – kāzām, 
lielām jubilejām.

Iznācis LĀZA Apkārtraksts Nr.168
Latviešu ārstu un zobārstu 

apvienība (LĀZA), sākot jauno 
darba cēlienu, atskatās uz ie -
priekšējā gadā paveikto. Tā arī 
tagad Apkārtraksts Nr 168 ir kā 
2019. gada LĀZA notikumu 
spogulis. Un tajā ir daudz, ko 
redzēt. LĀZA domubiedru 
skaits ir audzis, arvien aktīvāk 
un plašāk pasaulē mītošie 
latviešu (un ne tikai latviešu) 
ārsti sarunājas Facebook grupā 
LĀZA pasaulē. Tajā esam jau 
vairāk nekā 1600, uzzinām par 
mūsu maziem un lieliem 
panākumiem, diskutējam par 
ētiskām un medicīniskām tē -
mām pasaulē un Latvijā. Pirms 
četriem gadiem LĀZA Face-
book grupai bija 150 sekotāji. 
Tagad skaits desmitkārt audzis. 
Paldies par to LĀZA valdes 
loceklei pediatrei Dainai Drei-
manei (ASV), mūsu lapas ie -
sācējai un uzturētājai! Kāda ir 
Daina, kāds ir viņas dzimtas 
stāsts – arī par to jaunajā 
Apkārtrakstā. Tāpat lasītājam 
būs iespēja iepazīties ar profe-
soru Pēteri Apsi, kas Latvijas 
zobārstiem vienmēr paliks 
prātā kā izcils skolotājs un arī 
mecenāts. Pēteŗa Apses sirdslie-
ta – fotografija – šoreiz daiļo 
Apkārtraksta vāku. LĀZA aici-
nā jumam stāstīt par savas dzim-
tas ārstiem, zobārstiem atsaucās 
zobārste Ilze Lakstīgala no ASV. 
Tā tikām pie raksta par zobārsti 
Emīliju Celms Lakstīgalu un arī 
unikālām fotografijām no ne -
atkarības cīņu laika 1919. gadā. 
Vēsturiskas un neredzētas fo -
tografijas ir redzamas rakstā 
par Latvijas Sarkanā Krusta 
pirmajiem darbības mēnešiem. 
Par to liels paldies P. Stradiņa 
medicīnas vēstures mūzejam un 
Mārtiņam Vesperim.

LĀZA notikumu kalendārā, 

KAMENA KAIDAKA,
Latviešu ārstu un zobārstu 
apvienības (LĀZA)
biroja vadītāja

kā ikkatru gadu, bija stipendiātu 
atlase Prof. Ilmāra Lazovska 
Medicīnas fonda stipendijām 
un Ojāra Veides fonda stipen-
dijām. Stipendiātu pieredzes 
stāsti ir vislabākais apliecinā-
jums, ka pirms daudziem ga -
diem iesāktā tradicija – piešķirt 
stipendijas medicīniskās izglī-
tības atbalstam studentiem un 
jaunajiem ārstiem – ir svētīgs 
darbs, kas jāturpina. 

2019. gads iezīmēts medicīnas 
vēsturē ar jaunu grāmatu par 
Pirmo vispasaules latviešu ārstu 
kongresu, ko sarakstījis prof. 
Bertrams Zariņš un Pēteris 
Apinis. Apkārtrakstā skatāmas 
fotografijas no grāmatas atvēr-
šanas svētkiem un plašāk par 
2019. gada Latvijas Medicīnas 
Fonda stipendijām, kas kā 
tradicija aizsākās pēc pirmā 
kongresa. 

5. jūlijā tikāmies XV Dziesmu 
un deju svētkos Toronto LĀZA 
konferencē. Tajā bija intere-
santa akadēmiskā programma 
un ne mazāk aizraujoša sa  vie-
sīgā daļa, jo konferences viesis 
bija Ogres jauktais koris ar 
diriģentu Jāni Zirni. 

2017. un 2018. gadā LĀZA 
kopā ar laikrakstu Laiks rīkoja 
Apaļā galda diskusijas par 
problēmām bērnu psichiatrijā 
Latvijā. Diskusijas palīdzēja 
bērnu psichiatriju noteikt kā 
pamatspecialitāti un samazināt 
rezidentūras laiku līdz 4 gadiem. 
2019. gadā sagatavojām augsni, 
lai no 2020. gadā varētu uzsākt 
interneta seminārus par bērnu 
un pusaudžu psichoterapiju. 
Galvenie runātāji tajos ir psi-
choterapeiti Kaspars Tūters, 
Dag nija Tenne (Kanada) un 
Karīna Beinerte (Apvienotā 
Karaliste). Par to, cik ļoti šie 
semināri vajadzīgi Latvijas 

kolē  ģiem, liecina arī Apkār t-
rakstā redzamie aptaujas dati. 
Esam pateicīgi Dr. Laumai 
Upelnieks-Katis par $ 10 000 
ziedojumu šīs nozares attīs tībai 
Latvijā. 

Dr. Mirdzas Silvijas Hoag zie-
dojums raisīja ideju par me -
dicīnisku rakstu klātbūtnes vaja-
dzību Apkārtrakstā. Un ārste-
ģenētiķe Baiba Lāce (Kanada) ir 
šī rakstu cikla aizsācēja. 

LĀZA ir daudz draugu un 
atbalstītāju arī starp citām ne -
valstiskajām organizācijām. Ar 
lielu balsu pārsvaru LĀZA tika 
ievēlēta Diasporas padomē, kas 
darbojas Ārlietu ministrijas 
paspārnē, kur kopā ar ELA, 
PBLA, IZM, VM, EM risinām 
svarīgus jautājumus par to, kā 
iedzīvināt Diasporas likumu. 

Berlīnē 7. decembrī kopā ar 
ELA rīkojām veselības nozares 
profesionāļu tīklošanās pasā-
kumu Latvijas vēstniecības mā -
jīgajās telpās. Kopā ar Latvijas 
Ārstu biedrības prezidenti Ilzi 
Aizsilnieci, Veselības ministri-
jas parlamentāro sekretāru 
Ilmāru Dūrīti, Latvijas Jauno 
ārstu asociācijas vadītāju Kārli 
Rāceni, Izglītības ministrijas 
kollēgu Uldi Berķi, LU profe -
soru Ugu Dumpi un kolēģiem, 
kas strādā Vācijā, Austrijā, 
Anglijā, Skotijā un Latvijā pār-
runājām ārstu un māsu trū-
kumu Latvijā, kā arī citus ie -
meslus protestiem pie Saeimas 
un protesta akcijām Latvijā, bet 
galvenais – kā visi, strādājot 
kopā un viens no otra mācoties, 
varam uzlabot Latvijas medi-
cīnu. Kā diasporas profesio-
nāļiem sadarboties un kādi ir 
šķēršļi, par to var lasīt aprakstā, 
kas tapa pēc prezidenta dzī -
vesbiedres Dr. Andras Levites 
vizītes Londonā 4. decembrī. 

LĀZA savu viedokli ir publiski 
paudusi gan par VDK „maisos 
esošo” personu tiesībām ieņemt 
vadošos amatus valsts augst-
skolās, gan atbalstījusi Latvijas 
Ārstu biedrības, Latvijas Jauno 
ārstu asociācijas un Māsu aso-

LĀZA vicepriekšsēdis
Jānis Dimants, ASV – LĀZA 

priekšsēdis emeritus statusā
Zaiga Alksnis–Phillips, ASV 

– LĀZA kasiere 
Atis Bārzdiņš, ASV – LĀZA 

kasieŗa vietnieks
Daina Dreimane, ASV – 

LĀZA sekretāre 
Karīna Beinerte, Anglija – 

LĀZA sekretāra vietniece
Aleksandrs Kalniņš, ASV – 

LĀZA biedrzinis
Andis Graudiņš, Austrālija – 

speciālo projektu koordinators
Gundars Katlaps, ASV – 

speciālo projektu koordinators
Ēriks Niedrītis, ASV – 

speciālo projektu koordinators 
Kaspars Tūters, Kanada – 

speciālo projektu koordinators
LĀZA biedri saņem Apkārt-

rakstu savās pasta kastītēs. Tā 
elektronisko versiju var lasīt 
LĀZA mājaslapā. Tie, kas vēlas 
saņemt Apkārtrakstu, bet nav 
LĀZA biedri, lūdzu, rakstiet 
laza@lazariga.lv

LĀZA valde saka paldies 
visiem, kas gan ar biedra nau-
das nomaksu, gan arī ziedo-
jumiem atbalsta LĀZA darbību. 
LĀZA ir atvērta jaunām idejām, 
atvērta jauniem biedriem no 
visas plašās pasaules, kuŗu 
domas un darbi saskan ar LĀZA 
mērķiem.

No redakcijas. Laika re -
dakcija un izdevēji no sirds 
pateicas LĀZAs biedriem 
par apsveikumu mūsu 
avīzes 70. gadskārtā! Tur-
pināsim celt sadarbības un 
draudzības tiltus arī turp-
māk! Lai mums veicas!

ciācijas prasības par nepiecie-
šamo atalgojuma pieaugumu. 
Kā ļoti nozīmīga uzvara dias-
poras speciālistiem ir 2020. 
ga  da sākumā LĀB pilnsapulcē 
apstiprinātā jaunā kārtība, kādā 
pielīdzināma ārsta kvalifikācija. 
Par to precīzi un detalizēti LĀB 
juristes Ilzes Vilkas rakstā. 

Darbīgi strauji aizritējuši četri 
LĀZA valdes darba gadi, un 
2019. bija jaunās valdes vēlēšanu 
gads. Jaunievēlētā valde savā 
pirmajā sēdē sprieda par amatu 
sadali. Katrs no valdes locekļiem 
Apkārtrakstam sniedzis nelielu, 
bet zīmīgu savu pašportretu.

LĀZA valdes 2019. gada 
vēlēšanu rezultāts
Uģis Gruntmanis, Latvija – 

LĀZA priekšsēdis
Juris Lazovskis, Kanada – 
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Latviešu valodas aģentūras diasporas projektu koordinatore Aija 
Otomere // FOTO: Latvijas Radio

Latviešu valodas aģentūra 
(LVA) ir tiešā Izglītības un zi -
nātnes ministrijas (IZM) pār-
raudzībā, un tās mērķis ir 
veicināt latviešu valodas – Lat-
vijas valsts valodas un Eiropas 
Savienības oficiālās valodas – 
statusa nostiprināšanu un ilgt-
spējīgu attīstību.

Protams, latviešu valoda un 
kultūra ir latviskās identitātes 
pamats, tāpēc diasporas skolām 
ir nenovērtējama loma tās vei -
došanā un stiprināšanā.

LVA financējumu no IZM 
budžeta programmas “Valsts va -
lodas polītika un pārvalde” lat -
viešu nedēļas nogales skolām 
Eiropā, tajā skaitā arī Gruzijā, 
Turcijā, Baltkrievijā un Ukrainā, 
administrē Eiropas Latviešu ap -
vienība (ELA). Savukārt finan-
cējumu latviešu nedēļas nogales 
skolām un vasaras vidusskolām 
ārpus Eiropas administrē Pa -
saules Brīvo latviešu apvienība 
(PBLA).

2019. gadā 58 diasporas ne -
dēļas nogales skolās un vasaras 
vidusskolās, kas saņēmušas LVA 
financējumu, mācījies 2021 
bērns (PBLA – 718, ELA – 1303).

ASV pagājušajā gadā dar bo-
jušās 19 nedēļas nogales skolas 
un 2 vasaras vidusskolas, Kanadā 
– 6 skolas, Austrālijā – 7 skolas 
un 1 vasaras vidusskola, bet 
Dienvidafrikas Republikā un 
Brazīlijā katrā darbojusies 1 
skola. Tātad ārpus Eiropas 
strādājušas 37 skolas.

Eiropā 2019. gadā darbojušās 
65 skolas, tajās mācījušies 1800 
bērni, no kuŗiem skolu rēgulāri 
apmeklē 1428 bērni. No 253 
skolotājiem, kuŗi darbojas Ei -
ropas skolās, 130 ir pedagoģiskā 
izglītība.

Kā Latvijas valsts atbalsta 
diasporu un tās skolas, cik 
daudz varam tām dot?

Vispirms jāsaka, ka atbildība ir 
sadalīta vairākām ministrijām. Ir 
pasākumi, kuŗos atbalstu dejo-
tāju un dziedātāju kopām sniedz 
Kultūras ministrija, ir Ārlietu 
ministrija ar saviem konkursu 
projektiem, kam ar vēstniecību 
palīdzību vietējās kopienas var 
iesniegt pieteikumus, tajā skaitā 
arī pasākumu atbalstam. Savu-
kārt mūsu pārziņā ir izglītība, un 
kopš 2013. gada šim mērķim 
paredzētā lielākā financējuma 
daļa ir LVA. Līdz tam varējām 
atalgot vien pāris skolotāju 
Krievijā, kuŗi tur mācīja latviešu 
valodu izsūtīto un arī 19. gs. 
beigās izceļojušo pēctečiem. 
Kopš 2013. gada, kad financē-
jums kļuva lielāks, šis atbalsts ir 
kļuvis mērķtiecīgāks un ir iz  vei-
dojusies atbalsta sistēma, kam ir 
vairāki virzieni: tiešais finan-
cējums diasporas skolām, dia -
sporas mācību līdzekļu izstrā  de, 
kā arī diasporas skolotāju iz -
glītošana. Jau pirms 2013. gada ir 
aizsācies atbalsts arī ārvalstu 
augstskolu lektorātiem, kuŗos 
pasniedz latviešu valodu.

Šobrīd prioritāte ir latviešu 
valodas apguve, bet kādas vēl 
programmas valsts piedāvā lat-
viešu skoliņām?

Par izglītību, latviešu skoliņām un identitātes sajūtu
Latviešu valodas aģentūras diasporas projektu koordinatores

Aijas Otomeres saruna ar Salliju Benfeldi
Tad jārunā par latviešu nedēļas 

nogales skolām un latviešu vi -
dusskolām. Eiropas un ASV, kā 
arī Austrālijas, Kanadas, Bra  zī-
lijas un Dienvidafrikas skolas 
ievērojami atšķiŗas. Ir vecās 
trimdas skolas, no kuŗām Eiropā 
ir divas – Stokholmas un Lon-
donas latviešu skolas – un jaunās 
diasporas skolas. ASV, Kanada 
un Austrālija joprojām māca, 
balstoties uz trimdas laikā iz  -
strādātajām programmām, vien-
laikus gan cenšoties tās mo -
dernizēt. Atšķiŗas arī mērķ au-
ditorija – ne tikai bērni, bet, 
galvenokārt, bērnu vecāki un 
viņu motivācija. Amerikā ir gods 
katru sestdienu vai svētdienu 

Skolas var saņemt arī valsts 
financējumu. Mūsu prasība ir, lai 
nodarbības notiktu vismaz divas 
reizes mēnesī, tomēr kopā tās tik 
un tā ir tikai dažas stundas 
mēnesī. Tāpēc, ja netiek strādāts 
arī mājās vai netiek izmantotas 
tālmācības iespējas, latviešu va -
lodu nav iespējams pamatīgi 
apgūt. Latviešu skolas nodrošina 
latvisko vidi, kuŗā bērns redz, ka 
ir arī citi, kas runā latviešu 
valodā. Ja vecāki vēlas, lai bērns 
runātu latviski, tad mājās ir 
jārunā latviešu valodā, kas jau -
najai emigrācijai bieži vien nebūt 
nav pašsaprotami. Vecākiem ir 
jāskaidro, ka, bērnam kopš dzim-
šanas dzirdot un runājot divās 

publicēti LVA mājaslapā www.
valoda.lv, tur pieejamas arī saites 
uz elektroniskajām pieteikuma 
anketām. Konkurss Eiropas sko-
lām šogad noslēgsies 2. martā, 
bet skolām ārpus Eiropas – 16. 
martā, gaidām pieteikumus! Gan 
ELA, gan PBLA ir pašiem savas 
Izglītības padomes, un LVA uztic 
organizācijām pašām veidot fi -
nanču komisijas, protams, iesais-
toties šajā darbā. Organizācijas 
arī administrē līgumus ar skolām.

Kādiem nolūkiem skolas var 
tērēt saņemto financējumu?

Eiropā tām skolām, kuŗas 
iesniegušas pieteikumus un at -
bilst kritērijiem, no piešķirtā fi -
nancējuma prioritāri tiek kom-
pensēti telpu īres un apdro ši-
nāšanas izdevumi. Tālāk skatā-
mies jau pēc skolēnu skaita un 
piešķiram līdzekļus, piemēram, 
mācību līdzekļu un materiālu 
iegādei, kancelejas precēm, ko -
pēšanai, skenēšanai u.tml. Skolas 
var iegādāties grāmatas, arī mū -
zikas instrumentus, var organizēt 
izglītojošas ekskursijas. Trimdas 
skolas financējumu izmanto arī 
skolas telpu remontam, rēķinu 
apmaksai. 

Latvijas Nacionālajā bibliotēkā 
darbojas diasporas skolās ļoti 
iecienītā programma „Bērnu, 
jau  niešu un vecāku žūrija”. Tā ir 
Kultūras ministrijas un Latvijas 
Nacionālās bibliotēkas financēta 
Bērnu literātūras centra ini ciā-
tīva, kas darbojas lasīšanas vei-
cināšanas programmā. Žūrija 
izvēlas gan latviešu, gan ārzemju 
autoru tulkoto grāmatu kom-
plektus dažādām vecuma gru-
pām. Arī diasporas skolas var 
piedalīties šajā programmā un 
saņemt grāmatu komplektus pa 
pastu. 

Pastāstiet, lūdzu, vairāk par 
mācību līdzekļiem – kā tie top, 
kā skoliņas pie tiem var tikt.

Mūsu vietnē www.maciunma-
cies.lv ir sadaļa diasporai, kuŗā 
mēs ievietojam visus diasporai 
veidotos darbus. Vietnē ir gan 
diasporas latviešu valodas pro-
grammas dažādiem vecuma pos-
miem, pārbaudes darbi, gan 
daudzi un dažādi digitālie mā -
cību materiāli un spēles. Šogad 
visām diasporas skolām iegā dā-
jāmies soma.lv abonementu, kas ir 
digitālo materiālu resursu krātuve. 

Interesants projekts bija pašu 
diasporas skolotāju veidoti pie -
redzes materiāli, kuŗus rediģē-
jām un illustrējām,  – digitāli ir 
pieejami gan Stokholmas skolo-
tājas Guntas Neimanes “Spēles 
un uzdevumi latviešu valodas 
apguvei”, gan Sanktpēterburgas 
skolotājas Māras Muktupāvelas 
“Izzinošas spēles par augiem”, 
gan ilggadīgas Austrālijas un 
Amerikas skolotājas Līgas Gē -
mutes veidota grāmatu sērija 
„Dēkas”, kā arī citi materiāli. Šie 
pašu veidotie materiāli bija 
skolotājiem ļoti būtiski – paš-
apziņai un tālākai pieredzes 
nodošanai. Šobrīd ir pauze, jo 
apsīcis rakstītgribētāju skaits, bet 
gan jau atkal drīz atradīsies kāds 
entuziasts. 

Ilgi gaidīts bija pašmācības 

rīks latviešu valodas apguvei 
jauniešiem un pieaugušajiem 
„e-Laipa” (www.elaipa.lv), kam 
šobrīd jau ir pieejami trīs 
latviešu valodas apguves līmeņi 
(A1, A2, B1), sagatavošanā ir B2 
līmenis. Ir arī vēl daudz citu 
materiālu, kas pieejami mūsu 
vietnē, piemēram, videolekcijas 
no LVA diasporas skolotāju 
kursiem – tās īpaši noderēs jau-
najiem skolotājiem bez peda-
goģiskās izglītības, kas tikko 
uzsākuši darboties diasporas 
skolās. Šiem skolotājiem no -
derīgs būs arī LVA diasporas 
skolotāju metodikas skolas 
“PUPA” elektroniskais izdevums, 
kam katrs numurs ir veltīts 
mācību procesā nozīmīga te -
mata iepazīšanai, ietverot gan 
teorētiskās zināšanas, gan prak-
tiskus piemērus.

Intervijā Valsts prezidents 
Egils Levits sacīja, ka gan 
Latvijā, gan diasporā ir ne  pie-
ciešama pilsoniskās izglītības 
programma, bet Satversmes 
tiesas priekšsēdētāja Ineta 
Ziemele intervijā savukārt 
stāstīja, ka tiesas tiesneši do -
das uz skolām un bib liotēkām, 
lai stāstītu par mūsu valsts 
konstitucionālo pamatu Sat-
ver smi. Viņa sacīja, ka labprāt 
dotos arī uz vasaras nometnēm 
Latvijā, lai skaidrotu un 
stāstītu par to. Kā vērtējat 
šādu iespēju diasporas bēr -
niem un jauniešiem?

Tas būtu ļoti vērtīgi. It sevišķi 
tādēļ, ka daudziem diasporas 
vecākiem ir šī emocionāli sa -
asinātā attieksme pret Latvijas 
valsti. Valsts izglītības satura cen-
trs (VISC) ir izstrādājis diasporas 
izglītības vadlīnijas, kas pievēršas 
arī vēstures jautā jumiem. 

Vai ir skoliņas, par kuŗām 
varētu sacīt: tās ir mūsu teicam-
nieces?

Manuprāt, Amerikas vasaras 
vidusskola “Gaŗezers” jau ir kļu-
vusi par kultūrvēsturisku vēr tību. 
Sešas nedēļas, ko jau nieši labprāt 
velta no sava va  saras brīvlaika, 
un tā četrus gadus pēc kārtas, tas 
ir fenomens! Patiesībā jebkuŗa 
diasporas latviešu skola ir liela 
vērtība. Eiropā tā noteikti ir Lon -
donas Latviešu skola ar savām 
senajām tradicijām, kas nesen 
nosvinēja savu 70 gadu jubileju, 
tāpat arī Stokholmas Latviešu 
skola, kam tagad jau ir 66 gadu 
sena vēsture. Noteikti jāizceļ ir 
Cīrihes un Bāzeles latviešu skola 
“Auseklis”, kas vien  mēr ir pratusi 
būt financiāli neatkarīga, kā arī 
Portadaunas latviešu skola „Zīļuks” 
Ziemeļ īrijā, kuŗā nodarbības no -
tiek katru nedēļu, un tas, patei-
coties skolas vadītājas patiesajam 
entuziasmam. Negribas veidot 
tādu teicamnieku sarakstu, jo 
visas skolas darbojas no sirds, ar 
lielu misijas apziņu. Jāizsaka mil-
zīga pateicība šiem skolotājiem, 
kuŗi savu brīvo laiku nesavtīgi velta 
saiknes uzturēšanai ar Latviju, mā -
cot un iedzīvinot latviešu valodu 
un kultūru savā mītnes zemē.

vairākas stundas pavadīt ceļā, lai 
aizvestu bērnu uz skolu un 
atpakaļ vai uz sešām nedēļām 
sūtīt savu bērnu uz vasaras 
vidusskolu. Savukārt Eiropā bieži 
vien vecāki skoliņā ir gandrīz vai 
jāievilina, daudziem joprojām ir 
emocionāls aizvainojums pret 
Latvijas valsti. Protams, to nevar 
attiecināt uz visiem jaunā 
emigrācijas viļņa izbraucējiem, 
tomēr skolu un organizāciju 
vadītāji ar šo attieksmi bieži vien 
sastopas. Eiropas skolas nav tik 
stabilas, tās bieži uzplaukst un 
ātri noriet. Ar to mums ir jā -
rēķinās, tādēļ atšķiŗas arī finan-
cējuma saņemšanas kritēriji. 
Amerikas, Austrālijas un Kana-
das skolu programmās joprojām 
ir dažādi mācību priekšmeti, 
atsevišķi tiek mācīta latviešu 
valoda, ģeografija, vēsture, bet 
Eiropas skolās šis mācību saturs 
tiek apgūts integrēti. Latviešu 
valoda tiek apgūta, svinot arī 
tradicionālos latviešu svētkus, ar 
rokdarbu, dziedāšanas, dejošanas 
un dažādu citu pasākumu pa -
līdzību. Ap divām trešdaļām sko-
 lotāju nav profesionāli pedagogi, 
tie ir entuziastiski vecāki, kuŗi ir 
ieinteresēti, lai bērni saglabātu 
saikni ar Latviju, ap  jaustu savu 
kultūru un valodu. Šiem sko lo-
tājiem pietrūkst me  todisko zinā-
šanu, tāpēc LVA lielu uzmanību 
velta diasporas sko  lotāju apmā-
cībai. Katru gadu mūsu kursos 
Latvijā, kas ilgst trīs dienas, pul-
cējas ap 50 diasporas skolotāju 
no visas pasaules. Vēl tiek orga-
nizēti semināri arī mītnes zemēs – 
gan Eiropā, gan Kanadā, Aus trā-
lijā un Amerikā. Tie, kuŗi bijuši 
kursos Latvijā, savas zināšanas 
nodod tālāk arī pārējiem.

(vai vairākās) valodās, nebūs 
grūtības iekļauties mītnes zemes 
skolās. Esam izveidojuši infor-
matīvus bukletus vecākiem, kur 
skaidrojam dažādus ar bilingvis-
mu un multilingvismu saistītus 
jautājumus. Drīzumā iznāks arī 
buklets vecākiem, kuŗu bērni 
uzsāk skolas gaitas mītnes zemē. 

Katru gadu LVA rīko arī radošo 
darbu konkursu latviešu bērniem 
Latvijā un pasaulē, darbi tiek 
vērtēti, tiek izdots radošo darbu 
krājums. Un bērnam tas ir liels 
notikums, ja viņa darbs tiek 
publicēts grāmatā. Labākie kon-
kursa dalībnieki saņem apbal-
vojumus, bet grāmatu ikviens 
saņem sūtījumā pa pastu. Arī 
šogad Dzimtās valodas dienā 
balvas saņēma vairāki bērni no 
diasporas, kas piedalījās kon-
kursā “Izstāsti man savu sapni”.

Kā var pieteikties finan cē ju-
mam latviešu skoliņām? 

Skolām, lai saņemtu finan cē-
jumu, ir jādarbojas jau vismaz 
gadu. Līdz šim financējums nav 
bijis tik liels, lai pietiktu pilnīgi 
visiem un visam, taču šogad 
financējums ir būtiski palie li-
nājies: Eiropas skolām ir pa  re-
dzēti 104  580 eiro, bet skolām 
ārpus Eiropas – 44  820 eiro. 
Eiropas skolām financējums ir 
lielāks, jo tāda ir bijusi PBLA un 
ELA vienošanās 2013. gadā, kas 
joprojām ir spēkā: Eiropas 
skolām no valsts līdzfinancējuma 
ir paredzēti 70 procenti, bet 
skolām ārpus Eiropas – 30 pro-
centi. Savukārt no izglītojoša-
jiem pasākumiem paredzētā fi -
nancējuma 70 procenti ir pa  re-
dzēti PBLA valstīm (37 800 eiro), 
bet 30 procenti – ELA (16  200 
eiro). Konkursu nolikumi ir 

Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas valsts 

budžeta līdzekļiem
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V E C M Ā M I Ņ ,  P A L A S Ī S I M  L A T V I S K I !

Takšelis Makšelis

(Turpinājums sekos)

(Turpināts no nr. 7)

Šaubos, vai Klupu, un līdz ar 
viņu – Klipu un Klapu, nākamās 
vēlēšanās ievēlēs par kārtības un 
drošības sargiem. Buldogu par -
tijai esot savi, daudz populārāki 
kandidāti, un lai vācu vilku suņi 
saturoties...”

“Ak tad – vēlēšanas...”
Mopsiene priecīgi pasmaidīja.
“Kā tad, kā tad – mums jau arī 

te tagad ir dem... demo... demo-
krātija...”

Makšelis nobrīnījās vien par 
tik gaŗu vārdu.

“Kas tas par zvēru – demo-
krātija?”

Mopsienei izslējās ausis stāvus, 
jo viņai ļoti patika stāstīt un pa -
skaidrot, it sevišķi – ja radās 
pacietīgs klausītājs.

“Nu, demokrātija ir, ka visi 
sanāk kopā, katrs runā, rej, 
smilkst un ņemas kā tik mā  cē-
dams, bet pēc tam izvēl, paceļot 
labās priekšķepas, kādu par pil-
sētas vecāko, citu – policijas 
priekšnieku, citu atkal – nodokļu 
piedzinēju, cietuma pārzini, tir-
gus uzraugu, pastnieku un – 
suņu ķērāju...”

“Suņu ķērāju – suņu pilsētā?”
Takšelis nevarēja saprast.
“Jā, vēlam arī suņu ķērāju. 

Paraža – no vecajiem laikiem, 
tagad vairāk goda amats.”

“Daudz jums amatu! Daudz 
amatu vīru!”

“Visi kārtīgi suņi,” apmierināta 
teica Mopsiene. “Katram sava 
vaina, kā zināt, taču visumā 
kārtīgi. Labākais par visiem – 
pilsētas vecākais un suņu avīzes 
redaktors Maksimilians Bums.”

“Pilsētas galva un avīzes redak-
tors? Suņiem pašiem sava avīze?”

Mopsiene uzrāva degunu.
“Kā tad! Vai mēs kādi mežoņi, 

ka bez avīzēm lai iztiekam? Mums 
ir divas avīzes – “Suņu vēstis”, ko 
lietpratīgi vada redaktors Mak-
similians Bums un ko lasa 
kārtīgu un godīgu suņu aprin-
das, kā mēs paši...”

“Un otra?”
“Tenku lapa “Sunība”, iznāk 

tikai reizi nedēļā. Fui, nemaz 
netīk runāt, kā tanī rej un ēd 
valdīšanu. Un tenkas, kādas 
nejaukas tenkas šī lapa izplata! 
Ka pilsētas vecākais darba laikā 
tikai guļot un ka noliktavu 
pārzinis no noliktavām zogot 
kaulus paša ģimenes vaja dzī-
bām...”

Mopsiene pēkšņi aprāvās. Ku -
cēni no rateļiem bija izlēkuši uz 
ietves un, kūleņus mezdami, 
rotaļājās tuvējā zālājā.

“Voldiņ, Alfrēdiņ, tūliņ atpakaļ 
kurvī! Pēterīt, Jānīt – jūs abi arī... 
Klausiet nu, bērniņi...”

Kucēniem nenāca ne prātā 
māti klausīt. Tie vēlās viens pār 
otru, koda cits citam stilbos, lēca 
pār akmeņiem un citādi parādīja 
veiklību. Pārāk ilgi viņiem ne -
izdevās darboties pretēji mātes 
norādījumiem. Ar veiklu grā bie nu 
aiz čupra viņa savāca mazos un 
novietoja atpakaļ ratiņos.”

Makšelis saprata, ka nu laiks iet 
savu ceļu.

“Paldies, mopša kundze, par 

Sarūgtināts viesnīcnieks aiz -
vēra istabas durvis aiz sevis. 

Nakts vēl nebija pusē, kad 
Makšeli pamodināja dīvains 
troksnis. Likās, ka kāds skrāpējās 
gar logu.

“Kas tur?” takšelis klusinātā 
balsī iesaucās.

Atbildes nebija, un uz īsu brīdi 
apklusa arī aso nagu skrāpēšana 
gar loga pamali.

“Kas tas varētu būt bijis?” 
sunim ienāca prātā, un miegs 
zuda kā nebijis. Pierāpies pie 
loga, takšelis raudzījās tumsā, bet 
nekā saskatīt nevarēja.

“Cssssst, cssssst...!” kāds lejā 
čukstēja.

“Kas tur?”
“Csssssss, cssssss...”
“Ko gribi? Kas esi?”
Kāds skrāpējās, rausās augšup. 

Logatā parādījās suņa galva.
“Makšel, mīļo brālēn, paver 

logu...”
Balss šķita pazīstama.
“Vai brālēns Viljams?”
Klusītiņām atvēris logu, Mak-

šelis palīdzēja radiniekam ierāp-
ties. Pēc tam augšup rausās Toms.

“Kur tad jūs abi? Un vēl naktī? 
Kas jūs atdzina tik vēlā laikā?”

Viljams ierausās Makšeļa migā, 
atstājot uz segas dubļainas pēdas.

“Patīkama dzīve tev te, mīļo 
brālēn,” viņš mēļoja. “Daudz pa -
tī kamāka nekā mūsu iepriekšējā 
apmešanās vietā, vai ne, Tom?”

Arī Toms jau bija novietojies 
blakus Viljamam, tikai Makšelim 
pašam vairs neatlika vietas un 
bija jāliekas snaust uz grīdsegas.

“Ļoti patīkama vieta, tiešām!” 
piekrita Toms. “Vari būt lepns, 
radiniek, lepns un pagodināts, ka 
vari mūs tik labi novietot un 
izguldināt...”

Makšeli radinieku glaimi ne -
spēja iepriecināt, Grīdsega bija 
cieta un spieda sānus. Trūka 
mīkstā spilvena, uz kā tagad 
atdusējās Viljama galva.

“Kā jūs te uzradāties un no 
kurienes nākat?” takšelis jautāja, 
lai gan atcerējās vakardienu.

“Hmmmmm, hmmmmm,” no -
rūca Viljams un sarausās migā.

“Hmmmmm, hmmmmm,” kā 
atbalss sakustējās Toms.

“Stāstiet droši,” Makšelis sku -
bināja. “Varat man uzticēties! 
Esmu taču jūsu radinieks, brā-
lēns, tuvāks par īstu brāli, kā tu 
pats Viljam, nesen sacīji...”

Viljams pacēla galvu.

“Protams. Tikai – muti! Lieta ir 
slepena!”

“Ārkārtīgi slepena!” pievienojās 
Toms.

“Tik slepena, ka par to 
nestāstītu nevienam citam, itin 
nevienam pasaulē. Bet tev, mīļo 
brālēn, kā lai no tevis noslēpju 
kaut ko, kas grauž manu suņa 
sirdi? Mums ar Tomu gadījās 
iekļūt nepatīkamā vietā...”

“Cietumā?”
“Cietumā gan. Pie tam – pilnīgi 

bez vainas.”
Makšelis kļuva nopietns.
“Kā – bez vainas? Jūs manam 

saimniekam apzagāt klētiņu, kad 
biju aizsnaudies, un es – par to 
dabūju ar rīksti pa muguru...”

Viljams ar Tomu saskatījās.
“Tas nu gan nav tiesa!” no -

pietns atteica Viljams. “Ne ka mēs 
būtu kādi paraugsuņi. Reizumis 
izdarām blēņas, bet tava saim-
nieka mājā gan nekā tamlīdzīga 
neesam nodarījuši! Gulējām 
salmu kaudzē, kad sadzirdējām 
šāvienu. Pats zini, kā mednieku 
šāvieni mani uztrauc un Tomu 
arī. Vēl tagad kreisajā stilbā ir 
skrots, ko kādreiz medību laikā 
iešāva mednieks, noturot par 
zaķi. Kad atskanēja šāviens, abi 
ar Tomu metāmies mukt un 
neapstājāmies pirms Brīnum-
meža, kur, kā tev pašam zināms, 
katrs var atrast patvērumu. 
Skrējām, līdz mūs apturēja trīs 
vilku suņi, tepat ciema pievārtē. 
Pag, kā tad viņus sauca, Tom?”

“Viens bija Klips, otrs – Klaps 
un trešais...”

“...Klups!” teikumu pabeidza 
Makšelis.

“Tu arī viņus zini?” nobrīnījās 
Viljams.

Makšelim neatlika nekas cits 
kā izstāstīt savu bēdu stāstu.

“Cietumā tomēr neielika,” bei-
gās apmierināts piemetināja.

“Tev laimējās,” noņurdēja Vil-
jams. “Mēs pie maizes un ūdens 
nodzīvojām pusotra dienas!”

“Kā izkļuvāt?”
Viljamam saslējās ausis, kas 

vienmēr notika, kad viņš gribēja 
palielīties ar sevišķu panākumu.

“Piesitām pēdu!” viņš lepni 
noteica.

“Kā varējāt to izdarīt, ja logiem 
priekšā restes?”

Viljama ausis saslējās vēl 
stāvāk.

labo padomu. Uz redzēšanos!”
“Uz redzēšanos, taksi!”
Makšelis uzgāja tirgus lauku-

mu, kas pašlaik bija tukšs, jo 
tirgu turēja tikai dažas reizes 
nedēļā. Ap tirgu bija mopsienes 
minētās apmešanās vietas.

Iebraucamā vieta “Pie Raibā 
runča”

Viesnīca “Resnais suns” – silti 
un auksti ēdieni. Izpriecas.

Naktsklubs “Raibais krokodils”. 
Mūzika, dziesmas, dejas.

Makšelis lasīja izkārtnes un 
nopriecājās, ka te apmešanās 
vietu varēja atrast katrs. Vis na-
badzīgākajiem ieliņas galā pie 
alejas bija iekārtota “Trūcīgu un 
nelaimīgu suņu nakts patversme”, 
kā bija rakstīts uz izkārtnes. 
Makšelis nolēma paklausīt mop-
sienes padomam. Divdesmit so -
ļus pa labi, piecpadsmit – pa 
kreisi, desmit – atkal pa labi, tā 
viņa bija sacījusi. Drīz vien viņš 
atradās neliela nama priekšā.

Viesnīca “Pie jautrā takša”. 
Īpašnieks Emīls Virstaksis, Dr. 

pav. et. hot.

Trīs pakāpieni vien bija jāuzlec 
līdz durvīm, kas bija tikai pie -
vērtas un atvērās pašas. Īstenībā 
– ne gluži pašas. Aiz durvīm 
stāvēja gluži tāds pats taksis kā 
Makšelis, neliels augumā, gludu 
spalvu, nošļukušām ausīm.

“Lūdzu, takša kungs, laipni 
lūdzu!”

Makšelis apstājās un pavērās 
visapkārt. Varēja iztikt, telpas 
bija tīras un kārtīgas.

“Vēlētos pārnakšņot!”
“Labi, dosim jums labāko 

istabiņu,” teica taksis, kas viņu 
sagaidīja. “Bet – labāk būsim pa -
zīstami – mans vārds Virstaksis, 
Emīls Virstaksis. Un jūsu goda 
vārds?”

“Makšelis, dažs mani sauc arī – 
Maksis.”

“Tūliņ parādīšu jums istabu.”
Viņš piegāja pie galda, sa  mek-

lēja atslēgu un, to priecīgi gaisā 
pavicinājis, aicināja Makšeli 
tālāk.

“Piedodiet, viesnīcnieka kungs, 
bet vai drīkstu jums jautāt kaut 
ko pavisam personīgu?”

“Protams, kungs Maksi!”
“Ko nozīmē burti – Dr. pav. et. 

hot. aiz jūsu vārda uz izkārtnes?”
“Āāā,” priecīgi novilka Emīls 

Virstaksis. “Ar lielāko prieku 
paskaidrošu! Katrs suns pilsētā, 
kam pieder viesnīca, domā, ka 
viņš ir viesnīcnieks. Jūs pats 
zināt, ka tas tā nebūt nav. Vies-
nīcnieka amats ir jāmācās, un es 
to esmu mācījies augstās skolās. 
Saīsinājums “pav.” nozīmē, ka 
esmu beidzis pavāru kursus, 
virspavāru kursus. Vai jūs vispār 
spējat saprast, ko tas nozīmē?”

Viesnīcnieks pieliecās Makše-
lim gluži pie auss.

“Vai jūs un vispār caurmēra 
viesis zināt, kas slēpjas aiz vārda 
“vira”? Daži no jums to sauc par 
zupu, cits – putru, bet reti kāds 
zina, ka aiz vārda “vira” slēpjas 
māksla!”

Viņš uzlika ķepu uz Makšeļa 
pleca un kļuva draudzīgāks. 

“Vai caurmēra nemācīts vies-
nīcnieks zina, ko nozīmē, teik-
sim – kaulu vira ar svaigiem 
kāpostiem, sakapātām nierītēm 
un sīki sagrieztām dillēm, ko? 
Vai viņš zina, cik īsti jāpiesviež 
sāls, pipari, lauru lapas un cik 
lieli drīkst būt kauli?”

Viņš pieliecās Makšelim vēl 
tuvāk.

“Vai caurmēra suns vispār 
nojauš, kā jāvāra kartupeļi? Kas 
tur, vienkārša lieta, visi saka, 
iemet kartupeļus ūdenī un vāra, 
kamēr gatavi – bet tā nav, ne  pa-
visam nav...”

“Ticu, ticu,” viņu pārtrauca 
Makšelis. “Bet – gribēju vēl zināt, 
ko nozīmē burti “et. hot.”“

“Āāāā, ūūūū,” viesnīcnieks no -
kaucās un palēcās gaisā. “Hot. 
nozīmē – hotelis, viesnīca. Esmu 
beidzis arī viesnīcnieku, viesnīcu 
durvju sargu, viesu apkalpotāju, 
naktssargu un, un...”

Viņš pakasīja aiz auss, kā kaut 
ko aizmirsis.

“Jā, jumtu sitēju kursu. Vies-
nīcu jumtu sitēju kursus. Vies-
nīcu jumti, tāpat kā visu citu ēku, 
kādreiz nolietojas un sāk tecēt.”

Makšelis domāja.
“Ja jūs, viesnīcniek, esat beidzis 

tik daudzus un dažādus svarīgus 
kursus, kāpēc jūsu viesnīca nav 
pārpildīta? Kā redzu, esmu jūsu 
vienīgais viesis?”

Viesnīcnieks pavēra durvis un 
ielaida Makšeli istabā, pēc tam 
žēli nopūtās. Vientuļa asara parā-
dījās viņam uz vaiga. Makšelim 
kļuva runīgā viesnīcnieka žēl.

“Neraudiet vis,” viņš teica, jo 
bija mīlīgs taksis un priecājās ar 
katru priecīgu radījumu, bēdājās 
līdzi katram bēdīgam.

“Viņi mani nesaprot,” šņukstēja 
Virstaksis. “Te ir lielākais vies-
nīcnieks pasaulē, bet viņi nekā 
par mani negrib zināt un skrien 
pie citiem. Lūk, pāri pretim, kur 
lielie koki – “Pie melnā runča”, 
vai tur var dabūt paēst? Nē, viesi 
iet skatīties sporta spēles, kā suns 
ķer kaķi! Tik veca lieta, sen apni-
kusi, bet nē, tiklīdz vakars – 
bariem vien, bariem vien...”

Makšelis nožāvājās.
“Tālāk aiz stūra ir Buldoga 

Platģīmja viesnīca “Melnā bum-
ba”. Es tur kāju nespertu, bet pa -
skaties vakaros, kas par bariem. 
Zinu, zinu  – tur spēlē kārtis uz 
naudu, kas ir stingri aizliegts, bet 
vai viņi aizliegumus ievēro? 
Gaidi tik! Policisti saņem kādus 
ciet, ieliek cietumā, pēc pāris 
dienām viss kā bijis!”

Makšelis nožāvājās otru reizi.
“Vārīt? Vai buldogs Platģīmis 

zina, ko nozīmē vārds vārīt? Vai 
viņam kādreiz ienācis prātā, ka 
pasaules labākās viesnīcās, ma -
nējo ieskaitot, var dabūt tādu 
ēdienu kā mannas biezeni ar 
zemenēm un putu krējumu?”

Nrrrrrr, nrrrrrr, nrrrrr!
Viesnīcnieks aprāva valodas 

un palūkojās Makšelī, kas, sari-
tinājies uz segas, saldi krāca.

“Nu,” viņš pie sevis norūca, 
“vai jaunai paaudzei vērts kaut 
ko par tādām lietām stāstīt? Viņi 
mūs nesaprot tā kā tā, tikai lieki 
vārsti muti.”

«LATVIJAS GRĀMATA» 
Rakstiet, zvaniet, un grāmatas Jums piesūtīs pa pastu.

SIA «L. Grāmata»
Rīga, Elijas iela 17, LV-1050

Tālr. +371 67223294
Tālrakstis +371 67227248

E-pasts: lgramata@lgramata.lv

Visos Latvijas apgādos
izdotās grāmatas varat pasūtināt
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Trimdas izskolotie. Līga Rakstiņa
Šodien pie manis ciemos ir 

Līga Rakstiņa. Viņa ir viena no 
pirmajām Vītolu fonda stipen-
diātēm, un viņu es atceros jau no 
dažiem pirmajiem Vītolu fonda 
sarīkojumiem. Viņa bija viena no 
aktīvajiem jauniešiem un sarī ko-
jumos vienmēr kaut ko darīja. 
Viņa ir arī Vītola kunga stipen-
diāte. Saprotams, ka par Vili 
Vītolu vien es varētu uzrakstīt 
grāmatu, bet mans temats ir 
Vītolu fonda stipendiāti, tāpēc  
par Vili Vītolu tikai īsumā.

Vilis Vītols ir trimdas latvietis, 
kuŗš gandrīz ar visu ģimeni ir 
atgriezies Latvijā jau diezgan ātri 
pēc neatkarības atgūšanas. Viņš 
ir dzimis 1934. gadā Rīgā, kaŗa 
laikā nonācis Vācijas bēgļu no -
metnē Eslingenā, bet trimdas 
visilgāko laiku pavadījis Vene-
cuēlā, kur pēc ģimnazijas beig-
šanas studēja Venecuēlas uni ver-
sitātē inženieriju. 1961.  gadā 
apprecējās ar Martu Grīnšteini, 
un vienu gadu ar Forda stipen-
diju studējis Pitsburgā.

1964. gadā kopā ar tēvu izvei-
doja projektēšanas biroju “Ofi-
cina Ing. Vilis Vitols, S.A.”, kas 
drīz pēc tam sāka būvēt pašu 
firmai piederošas dzīvokļu mā -
jas. Līdz tēva nāvei 1984.  gadā 
bija uzceltas un pārdotas vairāk 
nekā 70 ēkas ar aptuveni 5000 
dzīvokļiem, birojiem un veika-
liem. Vilis Vītols aktīvi iesaistījās 
trimdas latviešu sabiedriskajā 
darbā: darbojās Venecuēlas un 
Dienvidamerikas Latviešu apvie-
nībās un bija arī Pasaules Brīvo 
latviešu apvienības (PBLA) val-
des loceklis un no 1992. līdz 
1999. gada sākumam pildīja 
Latvijas Republikas goda kon-
sula pienākumus Venecuēlā.

1999. gadā Vilis Vītols ar ģi -
meni pārceļas uz dzīvi Latvijā, 
kur 2002. gadā nodibina Vītolu 
fondu, bet 2005. gadā kopā ar vēl 
12 paziņām un Kokneses paš-
valdību dibina nodibinājumu 
„Likteņdārzs”. 

Vilis Vītols ir apbalvots ar 
Venecuēlas Diego de Losada 

ordeni (2. klases) par darbu 
saimniecības jomā, un ar Juan 
Crisostomo Falcon ordeni kā Lat-
vijas Goda konsuls. 2003. gadā 
ap  balvots ar Triju Zvaigžņu ordeni. 

Viņa stipendiāte Līga Rakstiņa 
stāsta par savām studijām un 
dzīvi pēc tām.

„Es esmu Līga Rakstiņa un 
nāku no Latgales, no Balvu no -
vada, neliela ciematiņa – Tilžas. 

sniedz ļoti lielas iespējas gan 
mācīties tajā laikā, gan arī pa -
plašināt savu redzesloku un arī 
iegūt dažādas praktiskās iemaņas 
nākotnei Šobrīd strādāju kuģnie-
cības uzņēmumā, esmu analītiķe. 
Uzņēmumā strādāju jau 13 ga  dus, 
bet esmu nomainījusi dažādas 
pozīcijas. Iepriekšējā biju pār do-
šanas vadītāja, bet nesen to no -
mainīju uz analītiķa darbu, jo 

dojam biznesa saites, cits šajā 
nometnē atrod sev darba devēju, 
cits izlemj par kādu citu dzīves 
mērķi. Vislielākais prieks, pro-
tams, ir par tiem gadījumiem, 
kad kāds no diasporas jauniešiem 
izvēlas saistīt savu dzīvi ar Lat-
viju. 2x2 nometnes ir jēgpilna 
kopā būšana. Mūsu mērķis ir, lai 
šajā pasākumā puse jauniešu 
būtu no Latvijas un puse no dia -
sporas, jo tad viņi cits citu izjūt, 
un rodas sadarbība. Arī šogad 
mums būs četri dažādi pasākumi, 
trīs notiks Latvijā un viens Vācijā. 
Sākumā mums bija svarīgi, lai 
vismaz viena nometne gadā būtu 
Latvijā, kad mēs dodam iespēju 
latviešiem, kas šobrīd nedzīvo 
Latvijā, atbraukt un redzēt īsto 
Latviju, bet tagad esam savu 
darbību paplašinājuši un orga-
nizējam šīs nometnes arī citās 
valstīs. Pagājušā gadā viena no -
metne bija Kanadā pēc turienes 
dziesmu svētkiem. Es darbojos 
2x2 padomē un esmu visām 
nometnēm financiste, atbildu 
par visām naudas lietām. Arī 
vairākām nometnēm esmu ad -
mi nistratore, kas reģistrē dalīb-
niekus utt. Uz 2x2 nometnēm 
iespēju robežās piedāvājam arī 
bezmaksas vietas Vītolu fonda 
stipendiātiem. Vienmēr nomet-
nēs priecājos satikt tos, kas šobrīd 
ir Vītolu fonda stipendiāti. Uz -
skatu ka šie jaunieši, kas tagad ar 
Vītolu fonda stipendijām studē, 
un tie, kas piedalās 2x2 nomet-
nēs, ir tieši tie, kas veidos Latvijas 
nākotni. 

Es esmu ļoti pateicīga Vītola 
kungam par savu stipendiju, ko 
saņēmu, augstskolas gaitas uz -
sākot. Tā man studiju laikā deva 
iespēju mācīties, nevis jau pir-
majā kursā meklēt darbu, kā tas 
daudziem bija jādara. Stipendija 
man ļoti palīdzēja arī tāpēc, ka 
pirmo gadu es netiku budžeta 
grupā un studijas bija jāapmaksā. 
Bet jau otrajā kursā es, centīgi 
mācoties, tiku budžeta grupā, un 
par mācībām man vairs neva-
jadzēja maksāt. Budžeta grupā 

biju arī visu pārējo studiju laiku. 
Man vienmēr bijusi tāda doma, 
ka ir svarīgi darīt brīvprātīgo 
darbu un pēc iespējas palīdzēt 
citiem. Jo tu vairāk darīsi citu 
labā, jo drīzāk būs atdeve. Līdz ar 
to arī es pati iespēju robežās i  e -
saistos kā ziedotāja draugu sti -
pendijā. Esmu arī kontak tē jusies ar 
tiem, kas savas studijas ir beiguši, 
un aicinājusi, lai arī viņi piedalās 
draugu stipendijā, jo, saliekot 
kopā pa mazumiņam, varam 
izdarīt tik ļoti daudz. Līdz ar to 
Vītolu fonds man joprojām ir ļoti 
svarīgs, un es rēgulāri tiekos ar 
fonda vadītāju Vitu un mēģinu 
sekot visam, kas Fondā notiek.

Es pirms trim gadiem appre-
cējos, manam vīram arī ir ekono-
mista izglītība. Kopā audzinām 
gadu vecu dēliņu. Mums abiem 
patīk ceļot. Man arī ļoti patīk 
braukt ar velosipēdu, ko cenšos 
apvienot ar ceļošanu. Braucot ar 
velosipēdu pa dažādām vietām, 
tās ir vieglāk iepazīt, un es tā 
labāk atpūšos no ikdienas skrie-
šanām. Veloceļojumos dienā mēs 
nobraucam no 70 līdz 100 kilo-
metriem, un tā man ir īstā atpūta 
no ikdienas. Nākamais divu ne -
dēļu veloceļojums ir plānots pa 
Portugāli. Uz dzīvi Latvijā es rau-
gos pozitīvi, jo ļoti daudz kas ir 
atkarīgs no mums pašiem. Bet 
Vītolu fondam arī tur ir ļoti liela 
nozīme.” 

Sarunai noslēdzoties, sākam 
runāt par to, ka 2008. gadā di -
viem no Vītolu fonda stipen-
diātiem tika dota iespēja ap  mek-
lēt 2x2 nometni Amerikā, un, 
redz cik pasaule ir maza, – jo 
Līga bija viena no dalībniecēm, un 
mana māsa, kuŗa nometnē bija 
rotkalšanas vadītāja, no manis no -
gādāja nelielu financiālu svei-
cienu abiem Vītolu fonda stipen-
diātiem. Un kā sacīja Līga, viņa 
vēl šodien atceras, kādu pateicību 
toreiz izjutusi par to, ka nepa-
zīstams cilvēks vienkārši tāpat 
vien atsūta dāvanu. Nu jau 
pagājuši divpadsmit gadi, un 
mēs satiekamies atkal.    

Bija laiki, kad draudzes piln-
sapulcēs bija visi teatrālie ele-
menti, gan drāma, gan komēdija. 
Kad netrūka tādu, kas, atgrie-
zušies mājās, neieņemtu  kādu 
stiprāku malku nervu atslodzei. 
Šogad nekā no tā nebija. Vēlēšanu 
un baznīcas polītisko pārrunu 
vietā, tika vairāk spriests par 
Valda Spalviņa vārīto sakņu viru, 
ko pats šefs servēja klātesoša-
jiem. Vairumam tas bija jaunat-
klājums, bet bija nedaudzi, kas 
līdzīgu zupu bija ēduši pie vec-
māmiņām Latvijā. Lai kā, šefs 
saņēma pelnītu uzslavu. Pēc kvo-
ruma konstatēšanas un mācītāja 
lūgšanas, par pilnsapulces vadī-
tāju ievēlēja Astru Galiņu, sek-
retāres bija Sarma Puriņa un Ieva 
Broka, balsu skaitītājas Kristīne 
Veidiņa un Dace Becksteina. 

LĪDZENĀKS CEĻŠ UZ BAZNĪCU 
Bostonas Trimdas draudzes pilnsapulce

Draudzes mācītājs Igors Safins 
kodolīgi papildināja savu rak -
stisko ziņojumu ar secinājumu, 
ka pēc trīs gadus kalpošanas pa -
tiesi jūtas kā draudzes piederīgais, 
un kā tādu viņu pieņēmusi arī 
draudze. Tur arī ir atslēga, kāpēc 
draudzes darba ceļš kļuvis lī -
dzenāks. Kaut draudzes locekļu 
skaits mazinājies, bet ne baznīcā 
gājēju skaits. Arī Piesaules diev-
kalojumi kupli apmeklēti, un 
šogad tiek plānotas ģimenes die -
nas Piesaulē. Draudzes priekš-
niece Annele Amoliņa bija at -
nesusi veselu klēpi ziedu. Līdz ar 
pateicību tos saņēma mācītājs, 
ērģelniece Ilona Kudiņa, pado -
mes locekļi un draudzes darbi-
nieki. Kasieris Arnolds Tums, 
kuŗam šis bija pirmais gads 
kasieŗa amatā, paskaidroja par 

skaitļiem, kas redzami pārskatos. 
Viņš izteica pateicību Sandrai 
Ramoliņai par palīdzību viņa 
darbā. Dāmu komitejas priekš-
niece Maija Galiņa pateicās par 
draudzes locekļu atsaucību ko -
mi tejas darbam. Par draudzes 
darbiniekiem, bet īpaši par dāmu 
komiteju jāsaka, ka skaļāk runā 
viņu darbi, ne paši darītāji. Par 
draudzes baznīcas un nama ap  -
saimniekošanas darbiem stāstīja 
būvkomisijas un dārza komitejas 
priekšnieks Armands Ramoliņš. 
Viņš savu pārskatu noslēdza 
vārdiem, ka dara savu darbu ar 
prieku un mīlestību, jo tas veltīts 
visai draudzei. Viņš arī saņēma 
pilnsapulces jūsmīgākos aplau-
sus. Piesaules ziņojumu sniedza 
Inga Dankere. Pēc pārskatu un 
2020. gada budžeta pieņemšanas, 

revizījas komisijas priekšnieks 
Jānis Liepiņš nolasīja komisijas 
ziņojumu, ka draudzes finances 
atrastas labā kārtībā un ieraksti 
saskan ar attaisnojošiem doku-
mentiem. Padomes vēlēšanās 
tika ievēlēti Gints Grinbergs, 
Armands Ramolinš, Krisīte 
Skare, Mareta Buks, Ināra Suu-
berga. Revizijas komisijā Jānis 
Liepiņš, Inga Dankers, Vilnis 
Kreišmanis. Sapulcē bija 42 bals-
tiesīgie. Salīdzinājumam. Pirms 
40 gadiem Trimdas draudzes 
pilnsapulcē piedalījās vairāk kā 
200 locekļu. Bija 20 padomes 
kandidāti, no tiem 9 ievēlēja un 
11 palika kandidātos. Draudzes 
locekļu skaits toreiz bija gandrīz 
4 reizes lielāks nekā tagad. Piln-
sapulces laikā notika Olimpiskās 
spēles, kur Amerikas komanda 

pārspēja PSRS hokeja komandu, 
iegūstot zelta medaļu. Tā visiem 
iznāca par ko priecāties. Sapulces 
noslēgumā Sarma Muižniece-
Liepiņa atgādināja par gaidāmo 
mākslas tirgu ”Māksla meklē 
mājas”, kas notiks no 27. līdz 29. 
martam. Iepriekšējiem diviem 
bija lieli panākumi, ne tikai nau-
das ziņā, bet arī emocionāli, jo 
prieks bija kā pārdevējiem, tā 
pircējiem, ka mākslas darbi atrod 
jaunas mājvietas. Pēdējais da -
žādo jautājumu punkts bija 
pilnsapulces ieteikums padomei 
apsvērt draudzes nodevu pa -
augstināšanu par 10%. Priekš-
likumu pieņēma bez pretargu-
mentiem un ar aklamāciju. 
Atceroties bijušos gadus, jāse-
cina, ka laiki tomēr mainās...

Esmu dzimusi 1985. gadā. Tilžā 
pabeidzu pamatskolu un vidus-
skolu, kur no priekšmetiem vis-
vairāk interesēja matemātika. 
Līdz ar to mans mērķis dzīvē bija 
kaut ko darīt ar cipariem un 
skaitļiem. Uzaugu kopā ar 
mammu un māsu, jo mūsu tētis 
ir miris. Pēc vidusskolas iestājos 
Latvijas Universitātē Ekonomikas 
un vadības fakultātē, kur ieguvu 
bakalaura gradu, pēc tam – ma -
ģistra gradu finanču ekonomikā. 
Jau vidusskolā un arī visus stu-
diju gadus izmantoju dažādas 
iespējas, kur varēju palīdzēt ar 
brīvprātīgu darbu. Palīdzēju gan 
vetklīnikā, gan dzīvnieku patver-
smēs, un, tā kā Fonds atbalstīja 
mani, tad gāju palīgā arī Vītolu 
fondam. Esmu piedalījusies da -
žādos brīvprātīgos pasākumos, 
ieskaitot Skolu jaunatnes Dzies mu 
svētku organizēšanā, NATO pa -
sākumu organizēšanā un citos 
lielākos un mazākos notikumos. 
Uzskatu, ka brīvprātīgais darbs 

darbs ar cipariem man vienmēr 
ir paticis labāk. Arī šobrīd papil-
du darbam brīvajā laikā mēģinu 
darboties brīvprātīgi, un galveno 
laiku man aizņem Pasaules lat-
viešu jaunatnes semināru 2x2 
organizēšana, jau kopš 2015. gada, 
kad tas pirmo reizi notika Latvijā. 
To mēs kopīgi ar Lieni Dindoni 
(kuŗa arī ir atgriezusies no Ame-
rikas un tagad dzīvo Latvijā) un 
citiem aktīvistiem panācām, ka 
2x2 nometnes atdzimst un ka tās 
tagad tiek organizētas arī Latvijā. 
To mums izdevās atjaunot pēc 
vairākiem gadiem, kad nometne 
nebija notikusi. 2x2 nometne ir 
domāta jauniešiem no 18 līdz 30 
gadiem ar domu, lai sanāktu 
kopā, latviskā garā izglītotos, vei-
dotu sadarbības un draudzības 
uz mūžu. Tas ir arī iemesls, kāpēc 
es to daru, jo es redzu, cik daudz 
mēs visi kopā varam sasniegt. 
Tur tiekas jaunieši no diasporas 
un no Latvijas. Mēs kopīgi rī -
kojam dažādus pasākumus, vei-
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***
Svinīgā ceremonijā pieņem 

tiesnešu zvērestus
Mūsu demokratiskas un tiesi s-

kas valsts likumdošana vienmēr 
paredz instrumentus un mecha-
nismus, kādā veidā tiesiskums un 
taisnīgums var īstenoties sprie-
dumā, uzrunājot klātesošos ties-
neša zvēresta ceremonijā, sacīja 
Valsts prezidents Egils Levits.

19. februārī Rīgas pilī tiesneša 
zvēresta ceremonijā Valsts prezi-
dentam Egilam Levitam tiesneša 
zvērestu deva Vidzemes rajona 
tiesas tiesnese Līga Ašitoka, Rīgas 
pilsētas Pārdaugavas tiesas ties-
nese Edīte Turkopule un Admi ni s-
trātīvā rajona tiesas Rīgas tiesu 
namu tiesnese Silvija Kuškina. Pre-
zidents pauda gandarījumu, ka 
zvērestu nodevušās tiesneses uz -
ņē mušās valstiski, tiesiski, sabied-
riski un individuāli ļoti atbildīgo 
amatu.

***
Prezidents izsludina likumu 
par Rīgas domes atlaišanu

Valsts prezidents Egils Levits ir 
izsludinājis Rīgas domes atlaišanas 
likumu, informēja Valsts preziden-
ta kancelejā. 24. februāris ir pirmā 
diena, kad prezidentam bija tiesī-
bas izsludināt “Rīgas domes atlai-
šanas likumu”, un nevilcinoties 
Le  vits to ir parakstījis. Arī iznācis 
Latvijas Vēstneša ārkārtas laidiens, 
kurā likums ir izsludināts. Likums 
stājas spēkā nākamajā dienā pēc tā 
izsludināšanas. Saskaņā ar likumu 
Rīgas domes vēlēšanas notiks pir-
majā sestdienā pēc diviem mē - 
ne šiem no šā likuma spēkā stā-
šanās dienas. Proti, vēlēšanas no -
tiks 25. aprīlī, kas kā iespējamais 
datums izskanēja jau iepriekš.

Savukārt partijas Saskaņa līderis 
Jānis Urbanovičs ziņu aģentūrai 
LETA paziņoja, ka partija nolē-
musi Satversmes tiesā (ST) apstrī-
dēt likumu par Rīgas domes atlai-
šanu. Saskaņa pārliecināta, ka Rī -
gas dome tikusi atlaista pretliku-
mīgi, likuma pamatojumā sagla-
bā jot argumentāciju par atkritu -
mu apsaimniekošanas krizi gal-
vaspilsētā.

***
Okupācijas mūzejs Latvijas 

Polītiski represēto apvienības 
konferencē

Latvijas Okupācijas mūzeja di -
rektore Solvita Vība piedalījās Lat-
vijas Polītiski represēto apvienības 
(LPRA) 31. konferencē, kas notika 
2020. gada 15. februārī Latviešu 
biedrības namā Rīgā (attēlā). 

Konferences dalībniekus sveica 
vīru vokālais kvartets “Harmonija 
Rīgai” (Ārijs Šķepasts) un Rīgas 
Lat gales priekšpilsētas Mūzikas 
un mākslas skolas koklētāju an -
sam blis “Taureņi”. LPRA priekš sē-
ža Ivara Kaļķa ziņojumam sekoja 
Latvijas Okupācijas mūzeja direk-
tores uzruna. Viņa sacīja: “Jūsu 
biedrība, jūs katrs uzturiet mūsu 
tautas atmiņu, mūsu tautas varo-
nības stāstu, kuru stāstīt 21. gad-
simtā. Mēs lepojamies ar jums – 
jūsu ticību Latvijai, jūsu nepa kļā-
vību, neizdabāšanu svešai varai, 
jūsu godīgumu un cilvēcību sa -
skar smē. Runājot ar represētā dzej-
nieka Voldemāra Zariņa vārdiem, 
jūsu mūža graudam katram ir 
septiņas vārpas. Jūs nekad neesiet, 
lielīdamies pārdot, uz tirgu veduši 
pelavas. Mēs, Latvijas Okupācijas 
mūzeja ļaudis, to zinām un no -
vērtējam. Šobrīd Latvijas Okupā-
cijas mūzejs veido jauno ekspo zī-
ciju “Gaismas ceļš”. Viena no cen  -
t rā lākajām temām jaunajā ekspo-
zīcijā būs par padomju varas no -
zie gumiem. Tie būs jūsu dzīves 
stāsti – rūgti, patiesi, un reizē tie 
būs stāsti par visu mūsu kopīgo 
ceļu uz gaismu, uz Latvijas neat ka-
rību, uz šodienu.” Uzrunas noslē-
gumā Solvita Vība ielūdza ikvienu 
klātesošo piedalīties rekonstruētās 
mūzeja ēkas un jaunās ekspozīcijas 
atklāšanā un izteica cerību, ka tas 
varētu notikt vēl šī gada nogalē.

***
Francijas augstākais 
apbalvojums latviešu 

virsniekiem un 
Kārlim Ulmanim

Pirms 100 gadiem (1920. gada 
25. februārī) Francijas militārās mi -
sijas pārstāvji Rīgā vairākus Lat  vi-
jas armijas augstākos virsniekus, 
arī valdības vadītāju Kārli Ulmani, 
apbalvoja ar prestižo Francijas 
Goda leģiona ordeni. Tā bija pir-
mā reize, kad kāda rietumvalsts 
pasniedza tik augstas pakāpes ap -
balvojumus starptautiski vēl neat-
zītās Latvijas valsts amatpersonām.

Ar Goda leģiona ordeni apbal-
votie // Foto: no Kaŗa mūzeja krā-
juma

Tiesa, vēl 1919. gada decembra 
beigās franču ģenerālis Anrī Ni -
sels Rīgā vairākiem kareivjiem pie 
krūts bija piespraudis Francijas 
Militārās atzinības medaļas, kā arī 
uzcienājis apbalvotos ar konfek-
tēm un cigaretēm, taču šis bija 
pavisam cita līmeņa, turklāt izteik-
ti polītisks žests. Notikumam par 
godu sarīkotā militārā parādē Es -
planādē ordeni saņēma Latvijas 
armijas virspavēlnieks ģenerālis 

Jānis Balodis, pulkveži Krišjānis 
Berķis, Ludvigs Bolšteins un kap-
teinis Pēteris Spuļģe-Spuļģis.

***
ASV slavē Latviju par naudas 

atmazgāšanas apkaŗošanu
Amerikas Savienoto Valstu vēst-

niecība uzteikusi Latvijas valdību 
par naudas atmazgāšanas apkaŗo-
šanu un Eiropas Padomes nozie-
dzīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas 
un terrorisma financēšanas no -
vēr š anas ekspertu komitejas Mo -
ney val rekomendāciju ievērošanu, 
teikts ASV vēstniecības izplatītajā 
paziņojumā.

Tāpat atzinība izteikta arī pa -
saules centrālās organizācijas nau-
das atmazgāšanas apkarošanai 
Finanču darījuma darba grupas 
(FATF) paveiktajam, novērtējot 
Lat vijas rīcību. Paziņojumā uz -
svērts, ka joprojām ir daudz da -
rāmā, tomēr ASV turpinās atbal-
stīt Latvijas centienus stiprināt  
no  ziedzīgi iegūtu līdzekļu legali-
zācijas novēršanas režīmu un cīņu 
pret korupciju. FATF secinājusi, 
ka Latvija ir izveidojusi stipru un 
noturīgu finanču noziegumu no -
vēršanas sistēmu, tāpēc valsts ne -
tiks pakļauta pastiprinātai uzrau-
dzībai jeb iekļaušanai tā dēvētajā 
“pelēkajā sarakstā”. Pašlaik FATF 
“pelēkajā sarakstā” ir iekļautas 12 pa    -
saules valstis, tostarp no Eiropas – 
Islande. FATF lēmums neiekļaut 
Latviju tā dēvētajā “pelēkajā sa -
rakstā” ir labs signāls investoriem, 
aģentūrai LETA atzina ekonomisti. 
Bankas Citadele ekonomists Mār-
tiņš Āboliņš FATF lēmumu vēr-
tēja kā labu ziņu, kas mazinās ne -
gātīvos riskus Latvijas ekonomi-
kas izaugsmei šogad un būs po  zi-
tīvs signāls gan ārvalstu investo-
riem, gan vietējiem uzņēmējiem.    

***
Dānijas tiesa nolemj 
Misāni izdot Latvijai

Dānijas tiesa 24. februārī pie -
ņēmusi oficiālu lēmumu par Lat-
vijas pilsones Kristīnes Misānes 
izdošanu Latvijai, aģentūrai LETA 
apstiprināja Misānes advokāts Dā -
nijā Henriks Stagetorns. Viņš no -
rādīja, ka tiesas lēmums tiks no  sū-
tīts Latvijas Ģenerālprokurātūrai 
un mūsu valsts iestādēm desmit 
dienu laikā būs jānogādā Misāni 
Latvijā. “Dokumenti man ir ro  kās, 
tiesa tos tagad tulko un šodienas 
laikā tos nosūtīs uz Latviju,” sacīja 
advokāts.

***
Dienvidafrika gatava slēgt 

ar Latviju tiesiskās palīdzības 
sadarbības līgumu

Dienvidafrikas republika (DĀR) 
tuvākajā laikā ir gatava slēgt div-
pusējās sadarbības līgumu par   
tiesisko palīdzību krimināllietās ar 
Latviju, sociālajā tīklā Twitter pa -
vēstījis tieslietu ministrs Jānis 
Bordāns (JKP). Savā ierakstā viņš 
norādījis, ka tiek darīts viss iespē-
jamais Dānijā aizturētās Latvijas 
pilsones Kristīnes Misānes tiesību 

aizsardzībai. Viņš atzīmējis, ka ir 
sazinājies ar Eiropas Komisijas 
viceprezidentes Veras Jurovas bi -
roju, lai “paceltu jautājumu Eiro-
pas Savienības līmenī” ministru 
sanāksmē Briselē.

***
Jaunās Konservātīvās partijas 

kongresā
Jaunās konservatīvās partijas 

(JKP) valdes priekšsēdis arī turp-
māk būs Jānis Bordāns, bet parti-
jas valdē būs Juris Jurašs, Juta Strī-
ķe, Krišjānis Feldmans un Gatis 
Eglītis, informēja polītiskais spēks. 
Vienlaikus 22. februārī notikuša -
jā partijas padomes sēdē biedri 
sprieda par varas pārņemšanu 
Rīgā.

Bordāns savā runā apgalvoja, ka 
partija valstī ieviesusi jaunu polī-
tiku. Viņš uzsvēra, ka partija sa -
vām vērtībām uzticoties līdz ga -
lam, arī tad, ja “tevi ved uz tiesu 
prokurors”. Bordāns uzsvēra, ka ir 
svarīgi patriekt kleptokratiju jeb 
korumpēto varu no galvaspilsētas. 
“Ir svarīgi patriekt kleptokratus  
no Rīgas, un nākamais solis būs 
kleptokratu patriekšana no Lat vi-
jas reģioniem,” sacīja Bordāns.

***
Burziņvakars Luksemburgā
Ne vienmēr latviešiem vajag 

cēlu un monumentālu iemeslu, lai 
sanāktu kopā. Bieži vien tieši ne -
formālā kopābūšanā var labāk 
iepazīt otru un sajust drauga ple-
cu. Tieši tā arī izlēma latvieši 
Luksemburgā un piektdienas va -
karā, 21. februārī, sanāca kopā uz  
burziņvakaru krogā.

To rīkoja asociācija Luksem bur-
ga – Latvija, un asociācijas infor-
mācijas komandas pārstāve Ilze 
Kļaviņa sacīja: “Pēdējā valdes sēdē 
mēs ar asociācijas priekšsēdi Ma -
riju Fadulu nospriedām, ka cilvēki 
ir izslāpuši pēc vienkāršas paru-
nāšanās. Tā bija Marijas ideja, kas 
tika ar prieku atbalstīta. Ne vien-
mēr ir vajadzīgas ļoti nopietnas 
diskusijas (bet nevilšus izveidojās 
arī tādas), kuŗām nopietni jāga-
tavojas utt. Ir, protams, koris un 
citas interešu grupas, bet ir arī 
cilvēki, kuŗus nekas tāds nein te-
resē, bet satikt cilvēkus, ar kuŗiem 
kaut kas vieno, gribas. Šāds for-
māts pieņem visus. Tāpēc mērķis 
bija vienkārši pabūt kopā, apru-
nāties, apjaust, ko domā, dara, par 
ko priecājas vai bēdājas citi. Arī 
tādi, kuŗus nekad iepriekš nebija 
bijusi izdevība satikt. Kopumā 
sarīkojums uzskatāms par izde-
vušos, un ir doma tādus rīkot 
vairāk vai mazāk rēgulāri. Jau 
meklējam nākamo datumu.”

***
Ārvalstīs strādājošie latviešu 

zinātnieki gatavi sadarboties ar 
kollēgām Latvijā

Berlīnē strādājošie latviešu zi -
nātnieki un pētnieki apliecinājuši 
gatavību sadarboties ar partne-
riem Latvijā gan zinātnes koppro-
jektos, gan plašākā zināšanu ap  -
ritē ‒ ar iesaisti praktiskās inicia-
tīvās innovāciju un technoloģiju 
pārneses jomā Latvijā vai rīcīb -
po lītikas veidošanā. Apņemšanās 
pausta Eiropas Latviešu apvienī-
bas (ELA) rīkotajā pirmajā piere-
dzes apmaiņas un sadarbības di  s-
kusijā Berlīnē. Ar šo diskusiju ir 
aizsākta zinātnes diasporas kopie-
nas #ziniLV veidošana, sadarbojo-
ties Izglītības un zinātnes minis-
trijai, ELA un citām diasporas 
organizācijām, kā arī ieinteresē-
tajiem partneriem Latvijā. 

“Pēc pieredzes gūšanas Dānijā 
un Vācijā vēlos savas zināšanas 
nodot Latvijai, sekmēt innovāciju 
pienesumu ilgtspējīgai ‒ vides un 
sabiedrības priekšā atbildīgai ‒ 
attīstībai,” diskusijā uzsvēra Evita 
Milana, Dānijas Techniskās uni-
versitātes doktorante un Berlīnes 
Techniskās universitātes Uzņē-
mēj darbības centra technoloģiju 
pārneses menedžere.

***
LLU saņem Francijas karaļa 

Luija XVIII portretu
Francijā, Parīzē, Latvijas Lauk-

saimniecības universitāte (LLU) 
saņēma vēsturiski nozīmīgu dāvi-
nājumu no Burbonu karaliskās di -
nastijas institūta – Francijas ka - 
ra -ļa Luija XVIII portretu, kas ir 
19. gad simta sākuma oriģināls, 
aģen tūra LETA uzzināja augst-
skolā. Glezna, kas turpmāk tiks iz -
vietota LLU Jelgavas pils mūzejā, 
ir viena no Fransuā Žerāra portre-
ta atkār tojumiem, kas tapis pēc 
1814. gada.

LLU skaidroja, ka pirmo reizi 
nākamais Francijas karalis Luijs 
XVIII Jelgavā ieradās 1798. gada 
20. martā, kad Lielās franču revo-
lūcijas laikā 23 gadus bija spiests 
pavadīt emigrācijā. Toreizējais 
Krie vijas imperātors Pāvils I vi -
ņam piešķīra dzīvošanai Jelgavas 
pili, kuŗā līdz ar karali apmetās 
200 personas – emigrējušais mi -
nistru kabinets, galms, gvarde un 
apkalpotāji. Jelgavā nākamais 
karalis uzturējās līdz 1801. gada 
janvārim.
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Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas valsts 

budžeta līdzekļiem

sniedzis plašu interviju Latvijas 
Radio raidījumā “Zināmais nezi-
nāmajā”.

Kaprāns latviešu kopienu Ap -
vienotajā Karalistē pēta jau kopš 
2014. gada. Šajā laikā pētnieks vei-
cis plašas aptaujas, padziļinātas 
intervijas, braucot pie šiem cilvē-
kiem uz Lielbritaniju, un pieda-
lījies kopienu sarīkojumos. Kap-
rāns Lielbritanijā dzīvojošo Lat vi-
jas migrantu kopumu sauc par 
“Latvijas sabiedrības mikromode-
li”. “Tur ir sava elite – kultūras elite 
tai skaitā. Un ir no laukiem aiz-
braukušie, kas arī tur dzīvo maz-
pilsētās vai lauku apvidos. Dažādu 
izglītību cilvēki, ar dažādu pie-
redzi. Viņi ļoti lielā mērā repre-
zentē Latvijas sabiedrību,” stāsta 
Kaprāns.

***
Godina tēlnieku 
Induli Folkmani

23. februārī notika Latgaliešu 
kul tūras gada balvas “Boņuks“ pa -
sniegšanas ceremonija, kuŗā līdzās 
pērnā gada notikumu, personību 
un aktīvitāšu apbalvošanai par 
mūža ieguldījumu latgaliešu kul-
tūras attīstībā tika godināts tēl-
nieks Indulis Folkmanis, medijus 
informēja Latgales vēstniecības 
Gors pārstāvji. 

Lai arī tēlnieka Induļa Folkmaņa 
(1939) dzimtā puse ir Zemgale, 
Bārbele, taču visu aktīvo un ra -
došo darba mūžu, dzīvojot un 
strādājot Daugavpilī, mākslinieks 
ieguldījis Latgalē.

***
Koncertēs kopā ar portugaļu 

dziedātāju 
Ogrē, Rēzeknē un Liepājā notiks 

Latvijas Radio bigbenda koncerts 
kopā ar portugaļu dziedātāju Ma -
riu Mendešu un brazīļu basģi tā-
ristu Mišaelu Pipokinu  aģentūru, 
LETA informēja Radio bigbenda 
pārstāve Ance Jirgena. 

Ogres Kultūras centra Lielajā 
zālē viņi uzstāsies 6. martā, Lat-
gales vēstniecībā Gors Rēzeknē, 
bet 8. martā  –  Liepājas koncert-
zālē “Lielais dzintars” Liepājas 
Starptautiskā zvaigžņu festivāla 
laikā. Portugaļu dziedātājai Men-
dešai ir plašs mūzikālais interešu 
loks. Kā norādīja Jirgena, dziedā-
tāja teicami jūtas džezā, dzied arī 
popmūziku un māk savai balsij 
piešķirt arī fadu smeldzīgumu.

***
Austris Grasis dāvina vērtīgu 

gleznu Pasaules latviešu 
mākslas centram Cēsīs

Noriļska. Ikdiena. Lai neaizmir-
stam mūsu tautas ciešanu ceļus. 
Latviešu kultūras centram Francijā – 
Abrenei. Jurģis Skulme 1989. gada 
septembrī Stokholmā. 

Tādu veltījumu ievērojamais 
latviešu gleznotājs uzrakstījis sava 
lielformāta eļļā gleznotā darba 
otrajā pusē. Uzraksts liecina, ka 
darbs tapis laikā no 1971. līdz 
1989. gadam. Taču kopš 1989. ga  da 
Jurģa Skulmes glezna rūpīgi gla-
bāta senā Francijas pilī, Luāras 
upes ielejā, Latviešu tautas augst-
skolā Abrene, ko ar mērķi trimdas 
latviešiem aizpildīt latviskās izglī-
tības deficitu dibinājis pazīstamais 
valodnieks, folklorists un sabied-
riskais darbinieks, Abrenes direk-
tors Austris Grasis. Abrene pastā-
vēja no 1987. līdz 1995. gadam.

***
Latvijas ‒ Indijas koŗu festivāls
23. februārī ar koncertu St. An -

drews baznīcā Bengalūrū noslē-
dzās Latvijas ‒ Indijas koru festi-
vāls, kas vairāku nedēļu gaŗumā 
priecēja klausītājus tādās Indijas 
pilsētās kā Dimapūra, Deli, Mum-
baja un Bengalūrū. Noslēguma 
koncerta laikā uz skatuves kāpa 
120 koristi, kuŗi diriģenta Jāņa 
Ozola vadībā izpildīja tādus 
skaņdarbus kā Ērika Ešenvalda 
Lux Aterna, Gabriela Faurē Rek-
viēms un pat Andreja Jurjāna Pūt, 
vējiņi! skaidrā latviešu valdā, tā -
dējādi apliecinot, ka kultūrai nav 
robežu.  Koncerts Deli norisinājās 
slavenajā Lotusa templī, kas ir 
viens no populārākajiem apskates 
objektiem gan Deli, gan Indijā. 
Festivāla laikā Jāzepa Vītola Lat-
vijas Mūzikas akadēmijas jauktā 
kora MASKA vadītājs un profe-
sors Jānis Ozols un komponiste, 
soliste, kā arī vokālā pedagoģe 
Laura Jēkabsone 16 dienu garumā  
sniedza meistarklases vietējiem 
koŗiem un kopīgi izpildīja gan 
ārzemju, gan latviešu autoru kom-
ponētus skaņdarbus četrās dažā-
dās pilsētās. Indijas koŗu izrādītā 
interese izvērtās vērienīga, kopu-
mā pulcējot 21 kori no dažādā-
kajiem Indijas reģioniem.

***
Raksta grāmatu 

par latviešiem Lielbritanijā
Pierasts domāt, ka Īrija ir tā 

valsts, kas simboliski iemieso “jau-
no emigrāciju”, taču pašreiz tā pat 
vairs nav TOP3 populārāko mērķa 
valstu vidū. Pirmajā vietā neap-
strīdami ir Lielbritanija, kur pēc 
piesardzīgām aplēsēm dzīvo aptu-
veni 110 tūkstoši no Latvijas aiz-
braukušo. Tieši par šiem cilvēkiem 
Latvijas Universitātes Filozofijas 
un socioloģijas institūta pētnieks 
Mārtiņš Kaprāns pašreiz raksta 
grāmatu. Par tās tapšanu pētnieks 

***
Iepazīstina ar Baltijas un 

Ziemeļvalstu kino
Ņujorkas Laikmetīgās mākslas 

centrā MoMA un Skandināvijas 
namā aizvadīta Baltijas un Ziemeļ-
valstu filmu skate, kuŗā izrādītas 
20 filmas – tās, kuŗas šīs valstis bija 
izvirzījušas Amerikas kinoakadē-
mijas balvai Oskars. Starp tām arī 
vairākkārt godalgoti Latvijas auto-
ru un producentu darbi. No Lat-
vijas līdzproducētajām filmām 
skatē izrādīja “Lielā Kristapa” un 
citu balvu laureāti – režisoru        
Au  drja Stoņa un Kristīnes Briedes 
filmu “Laika tilti”. Tā stāsta par 
pagājušā gadsimta 60. gados Bal-
tijas valstīs dzimušo poētisko ki -
no. Kā izrādījās, “dzelzs priekš-
kara” otrā pusē tapušie kadri ASV 
publikai joprojām nes atklājumus. 
Tā uzskata arī godalgotā un Oska-
ram nominētā režisore Debra 
Granika (ASV): “Tie, kuŗi ir jau-
nāki par mums, neko pat nezina 
par “dzelzs priekškaru”, par pa -
domju laikiem, par tajos valdo-
šajiem likumiem un impulsiem. 
Vēsturē daudz ko nākas atklāt pēc 
kāda laika, jo cilvēki nezina.”

***
16. februārī Kaļiņingradas 

kinoteātrī “Zarja” 
tika demonstrēta režisora Ai  gara 
Graubas spēlfilma “Nameja gre-
dzens”. Šī filma pārstāvēja Lat viju 
15. Eiropas Savienības (ES) fil mu 
festivālā Kaļiņingradas ap  gabalā 
no 14. līdz 29. februārim. Kino-
festivāls Kaļiņingradā nori sinās 
jau 15. reizi un tiek uzskatīts par 
vienu no nozīmīgākajiem kul tūras 
sarīkojumiem visā apgabalā. Fes-
tivālu organizē ES delegācija Krie-
vijas Federācijā sadarbībā ar valstī 
akreditētajām ES dalībvalstu di -
plomātiskajām pārstāvniecībām 
un kultūras centriem. Šogad kino-
festivāla laikā Kaļiņingradas skatī-
tājiem būs iespējams noskatīties 
40 filmas no 25 Eiropas valstīm. 
Iepriekšējos gadus Latviju pārstā-
vēja tādas filmas kā “Kriminālās 
ekselences fonds”, “Modris” un 
“Rūdolfa mantojums”.

***
Latvijas Nacionālais balets 
dodas viesizrādēs uz Vāciju

Latvijas Nacionālais balets do -
das viesizrādēs uz Vāciju, kur 
Hannoveres Valsts teātrī izrādīs 
Ādolfa Adāna baletu “Korsārs” un 
Juŗa Karlsona baletu “Karlsons 
lido...”. Abu iestudējumu choreo-
grafiju veidojis Latvijas Nacionālā 
baleta mākslinieciskais vadītājs 
Aivars Leimanis.

No 26. līdz 29. februārim notika 
Ādolfa Adāna baleta “Korsārs” 
viesizrādes, kuŗu mūzikālo pava-
dījumu spēlēs Lejassaksijas Valsts 
orķestris Hannoverē Mārtiņa 
Ozoliņa vadībā.

FRANCIJA. 20. februārī Latvijas vēstnieks Francijā Imants 
Lieģis tikās ar Rundāles pils delegāciju un Francijas iesaistītajiem 
partneriem, lai pārrunātu savstarpējās sadarbības plānus. Rundāles 
pils direktore Laura Lūse plāno attīstīt sadarbību ar Franciju un savas 
vizītes ietvaros tikās ar Valansē  pils vadību, lai nākotnē plānotu ko -
pīgu izpētes darbu un izstādi par Francijas diplomātu Taleirānu 
(Talleyrand), sniedzot ieskatu par Kurzemes hercogieni Annu Do -
roteju, kas ir cieši saistīta ar Taleirāna dzīves gājumu.

Franču izdevējs Fougerolle livres plāno šī gada laikā izdot franciski 
Imanta Lancmaņa Annai Dorotejai veltītu grāmatu “Dievinātā Do -
roteja”, kuŗas prezentācija Parīzē un Valansē pilī plānota kā sadarbī -
bas partneŗu pirmais konkrētais sarīkojums. Šogad apritēs 200 gadu 
kopš Kurzemes hercogiene Anna Doroteja uzdāvināja Parīzes lute-
rāņu baznīcai (Eglise des Billettes) zvanu. Vēstnieks sarunā ar baznīcas 
mācītāju pārrunāja arī šī notikuma atzīmēšanu.

KANADA. 21. februārī Latvijas vēstnieks Kanadā Kārlis Ei -
chen baums tikās ar kanadiešu studentiem, kas piedalās ikgadējā 
Karltonas universitātes modeļa NATO simulācijas konferencē un ir 
izvēlējušies pārstāvēt Latviju. Vēstnieks K. Eichenbaums informēja 
par Latvijas drošības prioritātēm, kā arī par galvenajiem jautājumiem, 
ar kuŗiem pašlaik kopā darbojas Alianse. 

• 23. februārī Latvijas Republikas vēstniecība Kanadā organizēja 
Latvijas valsts Simtgadei veltītas filmas “1906” izrādi 10. gadadienas 
Baltijas un Ziemeļvalstu Kinofestivālā “Gaišās naktis”. Vēstnieks Kār-
lis Eichenbaums pirms filmas izrādes Otavas Mākslas galerijā iepa-
zīstināja ar vēsturisko fonu, ar 1905. gada revolūcijas notikumiem 
Latvijā.

ZVIEDRIJA. 18. februārī Latvijas vēstnieks Zviedrijā Marģers 
Krams viesojās Sēdertērnas Augstskolā (Södertörns Högskola). 
Augst skolas apmeklējuma laikā vēstnieks tikās ar Augstskolas rek-
tora vietnieci Ullu Mansu, Baltijas jūras fonda (Östersjöstiftelsen) 
pētniecības direktori Britu Lēgrēnu  un augstskolas Baltijas un Aus -
t rumeiropas studiju centra (CBEES) vadītāju profesoru Juakimu Ēk -
manu, kā arī ar centra pētniekiem. Vizītes mērķis bija iepazīties ar 
Augstskolas darbību un sadarbību ar Latviju.

IZRAĒLA. 18. februārī Latvijas vēstniece Izraēlā Elita Gavele 
tikās ar A/S “Cesvaines piens” eksporta direktoru Arti Bogdanovu 
un “Cesvaines piena” pārstāvošās distribūcijas kompānijas “Kaskad” 
mārketinga direktoru Jevgēniju Sirotinu. Vēstniece piedalījās arī 
“Cesvaines piens” reklāmas  – degustācijas pasākumos. Izraēlas pilsē-
tas Petah Tikva divos lielākajos tirdzniecības centros Keshet un Ma -
nia “Cesvaines piens” aktīvi izmanto Eiropas Savienības dotās iespē-
jas un 2018. – 2020. gadā īstenojamo projektu Enjoy it’s from Europe 
Eiropas Savienībā ražotās pārtikas reklāmēšanai Izraēlas valstī.

ČECHIJA. 21. februārī Latvijas un Lietuvas vēstniecību Čechi-
jā pārstāvji svinīgajā ceremonijā nacionālajā memoriālā Vītkovā, 
Prāgā, sveica Čechijas kaŗavīrus, kuŗi rotācijas kārtībā bija atgriezu-
šies no dienesta NATO kaujas grupās Latvijā un Lietuvā. No Ādažu 
bazes bija atgriezušies Čechijas Republikas armijas 72. mehanizētā 
bataljona kaŗavīri. Karavīri tika apbalvoti un godināti par profesio-
nālo dienestu NATO paplašinātās klātbūtnes daudznacionālajās 
kau jas grupās Latvijā un Lietuvā. Latvija augstu vērtē Čechijas iegul-
dījumu Latvijas un visa reģiona drošības stiprināšanā un Čehijas 
kaŗavīru dalību NATO daudznacionālajā kaujas grupā Ādažos un 
Baltijas gaisa telpas patrulēšanā. Čehija ir viena no NATO paplašinātās 
klātbūtnes Latvijā dalībvalstīm. NATO spēku uzdevums ir ar savu 
klātbūtni parādīt apņēmību aizstāvēt NATO dalībvalstu suverē nitāti 
un territoriālo integritāti.

***
Latviešu mūziķe Meldra 

uzstājas kopā ar Rodu Stjuartu
Latvijas mūziķe Meldra, kas    

18. februārī britu mūzikas balvu 
Brit Awards pasniegšanas ceremo-
nijā uzstājusies kopā ar rokmū zi-
kas veterānu – leģendāro Rodu 
Stjuar tu, LTV raidījumā Rīta Pa -
no rāma pastāstīja, ka šis notikums 
viņas karjērā bijis viens no tiem 
lielajiem pieturas punktiem, kas 
iekļūs viņas CV. 

Londonas The O2 arēnā Brit 
Awards ceremonijā Rods Stjuarts 
uzstājās pēdējais, un kopā ar viņu 
pavadošajā mūziķu komandā uz 
skatuves ar akustisko ģitaru uz -
stājās arī Meldra.

***
Par rokgrupu Pērkons 

ekspozīcija mūzejā 
Losandželosā

“Kad Juris Kulakovs 80. gadu 
sākumā nodibināja grupu Pēr-

kons, viņam bija tikai divu kilova-
tu skaņas sistēma, dažas labas 
dziesmas un spēkpilna ideja: dzī-
vot patiesi melu pilnā laikmetā,” tā 
par leģendāro latviešu rokgrupu 
saka Losandželosā esošā Aukstā 
kaŗa laikmeta kultūras un vēstures 
mūzeja The Wende Museum pār-
stāvji. Svētdien, 23. februārī, mū -
zejā atklāta grupai Pērkons veltīta 
ekspozīcija.

Ekspozīcijā mūzeja apmeklē tā-
jiem visu gadu būs iespēja noska-
tīties virtuālās realitātes īsfilmu 
Pērkons: A VR Rockumentary. ASV 
tapusī īsfilma stāsta par leģendāro 
grupu Pērkons un tās lomu PSRS 
sabrukumā. Filmas veidotāji ir 
Mineapolē, ASV bazēta reklāmas 
aģentūra Fallon Worldwide, un tās 
radīšanā izmantota novatoriska 
virtuālās realitātes pieeja.

Ziņas sakopojis  P. Karlsons
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Pagājušajā nedēļā, 18. februārī, 
pēc vairāk nekā četru gadu izska-
tīšanas Rīgas Pārdaugavas tiesa 
izsludināja spriedumu tā dēvēta - 
jā Zolitūdes lietā. Atgādināšu, ka 
runa ir par ārprātīgo katastrofu 
2013. gada novembrī, kad Mak-
sima lielveikalā Rīgā iebruka grie s - 
ti un 54 cilvēki gāja bojā, vēl 41 
ciešot ievainojumus. Bojā gājušo 
vidū bija trīs ugunsdzēsēji, kuŗi 
de  vās jau pussabrukušajā celtnē 
brīdī, kad likās, ka vēl nesabruku-
šās daļas ir stabilas. Izrādījās, ne -
bija stabilas, un apmēram stundu 
pēc traģēdijas sākuma iebruka arī 
at  li kušās daļas. Tā bija lielākā ka -
ta strofa Latvijas vēsturē pēc 1950. 
gada, kad Rīgā nogrima kuģis 
Majakovskis un bojā gāja 147 cil-
vēki.

Zolitūdes lietā bija deviņi ap -
sūdzētie. Vienīgais, kuŗš atzīts par 
vainīgu ‒ sabrukušās ēkas būvin-
ženieris Ivars Sergets, apsūdzēts 
par būvniecības noteikumu pār-
kāpšanu un nonāvēšanu aiz neuz-
manības. Viņam piespriests sešu 
gadu cietumsods, kā arī piecar -
pus miljonu eiro (!) kompensācijas 
izmaksa cietušajiem. To gan cie-
tušajiem diez vai ir pamats gaidīt. 
Būvinženieris nekādu milzu nau-
du nepelna un, ja Sergeta kungs 
nākamos sešus gadus būs aiz re  s-
tēm, tad nekādu naudu viņš tajā 
laikā nepelnīs.

Taču par tiesas spriedumu sa -
biedrībā izcēlās liels sašutums – kā 
tad tā, apsūdzēti deviņi, bet par 

Patiešām vainīgais vai tikai grēkāzis?
vainīgu atzīts tikai viens?! Brīdī, 
kad tiesa paziņoja savu spriedu-
mu, grupa cietušo demonstrātīvi 
pameta tiesas zāli. Biedrības 
“Zolitūde 21.11” vadītāja, Saeimas 
deputāte Regīna Ločmele-Luņova 
bija viena no viņiem,  un pēcāk 
viņa žurnālistiem teica: “Mēs gai-
dījām visu ko, bet ne jau to, ka 
no tiesā tikai vienu cilvēku, bet 
visus pārējos attaisno. Šāds sprie-
dums ir pilnīga valsts apsūdzības 
iznīcināšana. Tas ir farss. Manu-
prāt, šī tiesas prāva būs pamats,   
lai izvērtētu, vai Latvijā vispār ir 
iespējama taisnīga tiesa. Būtībā 
cietušie ar šo tiesas spriedumu  
cieš atkārtoti.” Arī Twitter bija liela 
“vārīšanās”. Viens piemērs: “Teik-
šu godīgi ‒ Zolitūdes lieta man liek 
domāt, ka nav nekas kārtībā šajā 
valstī un nebūs arī.” Cits piemērs: 
“Cilvēki, vara par mums ciniski 
ieņirdz, bet mēs ciešam vienmēr 
un visur. Tās kapu kopiņas šodien 
apspļāva.” Un vēl viens: “Zolitū -
des traģēdijas krimināllietas sprie-
dums ir spļāviens sejā visiem, kuŗi 
gaidīja godīgu iznākumu.”

 Kas notiks tālāk? Pirmkārt, abas 
puses ir solījušās spriedumu pār-
sūdzēt, kas nozīmē, ka pēdējais 
vārds šajā traģēdijā netiks pateikts 
vēl vismaz dažu, ja ne daudzu gadu 
gaŗumā. Apelācijas tiesa, Augstākā 
tiesa, abos gadījumos ar iespēju, 
ka lieta tiks nosūtīta atpakaļ uz 
zemāko tiesu instanci vēlreizējai 
izskatīšanai. Uz  sirdsmieru tiem, 
kuŗus Zolitūdes traģēdija ir ietek-

mējusi, līdz ar to diemžēl nāksies 
vēl ilgi gaidīt...

Otrkārt – pēc sprieduma nolasī-
šanas Pārdaugavas tiesas tiesnesis 
Erlens Ernstsons sarīkoja preses 
konferenci, kuŗā viņš teica: “Ties-
nesis nedrīkst ietekmēties no sa -
biedrības un tam ir jābūt drošsir-
dīgam un ar stingru mugurkaulu. 
Ir jāspriež taisni un godīgi. Nejū-
tamies vainīgi, ka esam šādu sprie-
dumu pieņēmuši.” Tiesa neesot 
va  rējusi saskatīt personu rīcībā pro-
kurātūras inkriminētos noziegu-
mus, turklāt tā arī konstatēja, ka 
vairākos gadījumos apsūdzības 
uzturētāji nepamatoti inkriminēja 
noziegumus, kuŗus Zolitūdes tra-
ģēdijas brīdī normatīvais regulē-
jums vispār neparedzēja. Tas nu 
reiz ir pamatīgs akmens Latvijas 
Ģenerālprokurātūras dārziņā!

Taču galvenais ir kas cits, proti, 
tiesa arī konstatēja, ka Maksima 
veikals tajā liktenīgajā naktī sa -
bruka tāpēc, ka celtnē bija nepa-
reizs kopnes apakšējā mezgla ap -
rēķins. Skaidrāk izsakoties, jau pir-
majās dienās pēc traģēdijas laik-
rakstos būvinženieŗi sprieda, ka 
no sabrukušās ēkas attēliem re -
dzams, ka atsevišķas sijas nav bi -
jušas pareizi saskrūvētas. Turklāt 
uz Maksimas jumta bija sanests 
liels daudzums smagas melnze-
mes, jo bija plānots tur ierīkot dār-
zu.Tajā novembŗa vakarā atska-
nēja signalizācija,  un celtne tika 
evakuēta. Nekas bīstams netika 
konstatēts, veikalos atgriezās dar-

binieki un klienti, un tad notika 
tas, kas notika. Pāris gadu pirms 
traģēdijas celtne konkursā “Gada 
labākā būve Latvijā” saņēma otro 
vietu katēgorijā “Jaunbūve”. Vai 
kāds tajā brīdī varēja iedomāties, 
ka celtnes iekšpusē varētu būt ne -
pareizi saskrūvēta sija? Vai kā   -
dam vispār bija iemesls ko tādu 
domāt? Pārdaugavas tiesa pagā-
jušajā nedēļā arī nāca klajā ar bla-
kus spriedumu, kuŗā tā aicināja 
prokurātūru padomāt par krimi-
nāl procesu pret tā uzņēmuma  
amatpersonām, kurš saražoja 
kopnes sabrukušajai ēkai. Uzņē-
mums  jau labu laiku ir likvidēts, 
un nezinu, vai sešus gadus pēc 
notikušā vairs ir iespējams celt 
sūdzības, kas gan  liktos loģiski! Ja 
reiz kopnes bija nepareizas vai ne -
pareizi samontētas, tad par to at -
bildīgs bija kāds konkrēts cil vēks 
vai cilvēki. 

Ir arī iemesls padomāt par 
polītikas lomu notikušajā. Lasītāji 
varbūt atcerēsies, ka pāris dienu 
pēc Zolitūdes traģēdijas ar asa rām 
acīs demisionēja Latvijas prem jēr-
ministrs Valdis Dombrovskis,  par 
notikušo uzņemoties polītisku at -
bildību. Pēc manas pārliecības tas 
bija ārprāts, ka tāpat nedarīja ne -
viens no Rīgas pašvaldības, jo 
Zolitūdes celtne tika celta atbilsto-
ši Rīgā izsniegtām atļaujām un 
visu procesu pārraudzīja attiecī -
gās pašvaldības iestādes. Saeimā 
pēc traģēdijas izveidota parlamen-
tāra izmeklēšanas komisija, kuŗa 

būtībā konstatēja, ka pie vainas 
lielā mērā bija valsts un pašvaldību 
polītika: “Likvidējot Valsts būvin-
spek ciju,  valstī ievērojami sama -
zi nājās būvniecības kontrole un 
tika zaudēta iespēja realizēt vie-
notu valsts polītiku būvniecībā. 
Mēģinājumi atjaunot valsts īste-
notu būvniecības kontroli līdz Zo -
litūdes traģēdijai atdūrās pret nau-
das trūkumu. Rīgas pašvaldībā 
pa  stāvošā būvniecības uzrau dzī-
bas sistēma bija neefektīva un ne -
vajadzīgi sadrumstalota. Spēkā 
esošā būvspeciālistu sertifikācijas 
kārtība un būvizstrādājumu tir -
gus uzraudzības sistēma neveici-
nāja drošu būvniecību. Spēkā eso-
šajos normatīvajos aktos bija vai-
rāki trūkumi, kas traucēja noteikt 
būvniecības procesa dalībnieku 
at  bildību, vienlaikus apgrūtinot 
kontrolējošo institūciju darbu.” 
Pēc komisijas ziņojuma Saeima 
pieņēma jaunu būvniecības liku-
mu, kuŗā iekļauti vairāki no ko -
misijas paģērētajiem grozījumiem 
atbilstoši, piemēram, tās konstatē-
jumam, ka “publiskā iepirkuma 
procedūrā dominējošais zemā - 
kās cenas kritērijs, nekvalificētu 
apakš uzņēmēju algošana, iepirku-
ma līgumu nesankcionēta grozī-
šana pēc uzvaras konkursā būtiski 
samazina būvju kvalitāti un dro-
šumu.” Jaunais likums paredz mi -
nēto problēmu risinājumu, un 
galvenais, protams, ir cerēt, ka Zo -
litūdes traģēdijai līdzīga nekad 
vairs neatkārtosies. 

24. februārī Valsts prezidents 
Egils Levits  izsludināja likumu par 
Rīgas domes atlaišanu. 25. februārī 
Centrālā vēlēšanu komisija izslu-
dināja ārkārtas vēlēšanas, un tās 
notiks 25. aprīlī.

Savukārt partijas Saskaņa lī  deris 
Jānis Urbanovičs paziņoja, ka par-
tija nolēmusi Satversmes tiesā (ST) 
apstrīdēt likumu par Rī  gas domes 
atlaišanu, jo partija uz  ska ta, ka Rī -
gas dome tikusi atlaista pretli ku-
mīgi. Iemesls tādai pārlie cībai esot 
tas, ka likuma pama tojumā sagla-
bāts arguments par atkritumu ap -
saimniekošanas krizi galvaspil sē-
tā.  Uzreiz jāpiebilst, ka Rīga nav 
piegāzta ar atkritumiem, bet skaid-
rības un uzticamības esošajiem un 
plānotajiem līgu miem ar atkritu-
mu apsaimnie kotājiem nav jopro-
jām. Un, pro tams, Urbanoviča pa -
ziņojums ne  pārsteidz, jo partija 
līdz šim cen tusies darīt, ko var, lai 
attālinātu vai pat atliktu domes 
atlaišanu un ārkārtas vēlēšanas.

Gandrīz visas partijas, kuŗas 
grib piedalīties domes ārkārtas 
vēlēšanās, jau ir paudušas, ar ko 
“draudzēsies/nedraudzēsies”, kuŗi 
polītiķi būs saraksta līderi un 
Rīgas mēra kandidāti. Saraksti gan 
vēl nav publiskoti. 

Kauja par Latvijas galvaspilsētu ir sākusies 
jeb Žurkas bēg no grimstoša kuģa

Tikmēr sākusies polītiķu un 
deputātu “migrācija”. 24. februārī 
Viesturs Silenieks, ilggadējs LZP 
biedrs, apturējis darbību partijā 
un paziņojis, ka ārkārtas Rīgas 
domes vēlēšanās startēs no līdz-
šinējā Saskaņas balsta un uzti ca-
mā kalpotāja – GKR – saraksta. 
Gods kalpot Rīgai atbalsta manu 
redzējumu un vēlas ar mani to 
kopīgi realizēt. Savukārt es redzu, 
ka Gods kalpot Rīgai sastāvā ir 
pieredzējuši, zinoši un profesionā-
  li cilvēki, kuŗi labi pārzina valsts 
pārvaldes un pašvaldības darbu, 
kuŗi zina, kā sasniegt rezultātu. 
Es nemainu polītisko piederību 
pret kādu citu. Esmu gatavs palikt 
Lat vijas Zaļās partijas biedrs, taču 
patlaban esmu iesniedzis valdē 
lūgumu apturēt manu darbību 
partijā uz laiku,” skaidro Silenieks. 
Tomēr arī no “profesionālās par-
tijas” GKR nupat aizgājuši 6 val -
des locekļi, no kuriem 5 ir arī 
domes deputāti, lai pievienotos 
Saskaņai un vēlēšanās startētu   
no tās saraksta. Jāpiebilst, ka par 
GKR zināms, ka tās saraksta 
līderis un galvaspilsētas mēra 
kandidāts ir līdzšinējais, neilgu 
laiku amatā esošais Rīgas mērs 
Oļegs Burovs, bet par Saskaņu 

droši zināms tikai tas, kā tā vē -
lēšanās piedalīsies.

Jaunā konservatīvā partija (JKP) 
ir paziņojusi, ka startēs vie na un tās 
mēra kandidāts un saraksta pirmais 
numurs būs 13. Saeimas deputāts 
un Tieslietu mi  nistrijas parlamen-
tārais sekretārs Juris Jurašs. 

Draudzēties nolēmusi Nacionā-
lā apvienība (NA) un Latvijas 
reģionu apvienība, kuŗa bija gata-
va veidot kopīgu sarakstu ar ZZS 
un no šīs idejas atteicās, tikai uzzi-
not par starptautiskajām sankci-
jām Aivaram Lembergam. Kopīgā 
saraksta līderis un mēra kandi -
dāts būs kādreizējais vides aiz sar-
dzības un reģionālās attīstības 
ministrs Einārs Cilinskis (NA). 

Kopīgs saraksts būs arī partijām 
Attīstībai/Par! (AP) un Progresīvie. 
Mēra kandidāts būs 13. Saeimas 
deputāts no AP, kurš sola, ka pēc 
Saeimas ziemas sesijas beigām 
6. aprīlī noliks gan Saeimas depu-
tāta mandātu, gan neturpinās pil-
dīt Aizsardzības ministrijas parla-
mentārā sekretāra pienākumus.

Izskatās, ka viena vēlēšanās star-
tēs arī Vienotība, par kuŗu zi  nāms, 
ka tās mēra kandidāts būs līdz-
šinējais Rīgas domes deputāts no 
partijas saraksta Vilnis Ķirsis.

Partijas līdz šim bijušas visai 
piesardzīgas šajā jautājumā. Vilnis 
Ķirsis no Vienotības paudis, ka 
Vienotība pirms iepriekšējām paš-
valdību vēlēšanām aicināja pa -
rakstīt šādu memorandu un to    
arī ievēroja. “Svarīgāki ir darbi, jo 
ne vienmēr varam uzticēties rak-
stītajiem, [..] neredzu jēgu rakstī-
tajam, redzu jēgu izdarītajam,” 
sacīja Ķirsis. Nacionālās apvie-
nības priekšsēdis Raivis Dzintars 
savukārt uzsvēra, ka Nacionālās 
apvienības mērķis bija panākt lat-
visku partiju sadarbību un tad 
domāt par nesadarbošanos, taču 
par to neizdevās vienoties. Arī 
Attīstībai/Par! un Progresīvo ko  pī-
gā saraksta mēra amata kandidāts 
Mārtiņš Staķis uzsvēra, ka polī-
tiskajiem spēkiem jāprot konsoli-
dēties, taču konservatīvajām par-
tijām tas nav izdevies. Tas nāks par 
sliktu rīdziniekiem, jo šie atšķirī-
gie saraksti neko labu nedod, deķa 
stiepšanu uz savu pusi vajadzētu 
beigt, pauda Staķis. 

Jāpiebilst, ka maz ticams, ka 
kāda no šīm partijām būtu gatava 
sadarboties ar Saskaņu un LKS. 
Atklāts paliek jautājums par sa -
darbību ar GKR, jo var gadīties, ka 
partija tiek ievēlēta, tai ir dažas 

balsis, kas var izrādīties “zelta 
kārts”, lai iegūtu vairākumu un 
veidotu koalīciju pret Saskaņu.

Protams, ZZS laipo un ir pil -
nīgi skaidrs, ka partija varētu 
vienoties vienalga ar ko, ja vien 
tiek pie kāda labuma. Uzskatu 
kopību raksturo jau tas vien, ka 
Saskaņa un ZZS bija tās, kuŗas 
vilka laiku garumā un pieprasīja 
parakstu vākšanu referendumam, 
kas lemtu par grozījumu nepie-
ņemšanu likumos saistībā ar ār -
kār tas vēlēšanām. Parakstu vāk-
šana izgāzās, un, par laimi, ZZS 
cerības tikt ievēlētai Rīgas domē 
līdzinās nullei, kā to liecina līdz-
šinējā pieredze.

Vārdu sakot, Rīgas domes vē -
lēšanu kampaņas ainava ir miglā 
tīta. Daudzi apgalvo, ka Rīgā no -
teikti viss mainīsies, bet, ma  nu-
prāt, tas nav tik vienkārši. Jau ne 
reizi vien esmu rakstījusi, ka 
Saskaņai ir savs vēlētāju loks, kas 
neko negrib ne redzēt, ne dzirdēt 
un nesaprot, ka jau desmit gadus 
tiek aplaupīti, jo nodokļu nauda 
tiek bāzta viņu dievināto elku ka -
batās. Atliek cerēt, ka šoreiz vese-
lais saprāts uzvarēs un ka Rīga – 
viena no Eiropas galvaspilsētām – 
vairs netiks izlaupīta.
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Prezidenta kungs, augsti go -
dātais prezidij, viesi, mīļā Letto-
nia saime! 

Man ir milzīgs gods jūs šodien 
uzrunāt, un vispirms liels, liels 
paldies visiem, kas rūpīgi gata-
vojuši mūsu lielo un apaļo jubi-
leju, atlidojuši, atbraukuši vai at -
nākuši no tāluma un tuvuma uz 
mūsu mūža draudzības organi-
zācijas Lettonias 150 gadu jubi-
leju! 

Sākdams gatavot šo lekciju, 
domāju – bet ko tieši es zinu, ko 
mēs visi kopā kā sabiedrība zi -
nām par laiku, par cilvēku dzīvi 
pirms 150 gadiem? Kāds bija  šis 
laiks, ko šodienas pasaule atceras 
kā otro industriālo revolūciju, 
kas sākās līdz ar mūsu Lettonias 
dzimšanas 1870. gadu un ilga 
līdz 1914. gadam, brīdim, kad 
sākās Pirmais pasaules kaŗš. 

Šo gadu zinātnes atklājumus, 
notikumus polītiskajā dzīvē, iz -
cilības mākslā un mūzikā apbrī-
nojam vēl šodien.

ASV tikko bija beidzies Pilsoņu 
kaŗš, nošauts prezidents Ābrams 
Linkolns, un par prezidentu ie -
vēlēts slavenais ģenerālis Ulysses 
S. Grant. Beidzies Krimas kaŗš, 
kuŗā medmāsu Florence Naitin-
geila transformē medicīnas ap -
rūpi kā tādu. Par Hārvarda Uni-
versitātes prezidentu, kas tolaik 
nav nekas vairāk kā bagātu 
Bostonas vecāku dēlu reliģiskā 

VITAM, SALUTEM, VERITATEM
Profesora  Uģa Gruntmaņa priekšlasījums korporācijas Lettonia 150 gadu jubilejas sarīkojumā

augstskola, kļūst Charles Eliott, 
kuŗa laikā par 180 gradiem trans-
formējās šī universitāte, un ieliek 
pamatu tam, kas tā ir šo  dien. 

Otto Bismarks kļūst par apvie-
noto Vāczemes kancleru (viņš ir  
arī pirmās veselības un sociālās 
apdrošināšanas ieviesējs pa  sau-
lē). Richards Vāgners sacer vienu 
no saviem izcilākiem darbiem – 
operu “Valkīra”, un viņa draugs 
izcilais Nīče to apbrīno! 

Alexander Graham Bell  izdo-
mā telefona prototipu un To   -
mass Edisons – lampu, Luijs Pa -
stērs un Roberts Kohs paziņo, ka 
infekcijas izraisa baktērijas, un 
tam sākumā neviens netic. Fran-
ces Morgan – pirmā sieviete pa -
saulē, kas saņem ārstes diplomu 
Cīrihes universitātē, Sofija Kova-
levska – pirmo doktora gradu 
matēmatikā Getingenas univer-
sitātē.

Mūsu laikos tik slavenos im -
pre sionistus Monē, Renuāru, Se  -
zānu un Degā slavenajā Salonā, 
kuŗā izstādījās visi, kas bija kaut 
ko mākslā tajos gados sasnie -
guši. Viņu māksla tiek novērtēta 
kā neadekvāta to dienu mākslas 
izpratnei. Taču viņi paši sarīko 
neatkarīgu izstādi un rada jaunu 
virzienu mākslā – impresionis-
mu. Daudzus no tiem, ko Salonā 
ļāva izstādīt, un kas atbilda tā 
laika normām, mēs šodien neat-
ceramies. 

Vidējais cilvēka dzīves ilgums 
tolaik bija 45 gadi!

Kas ap to laiku notika Latvijā 
un Igaunijā? 1817. gadā Kurzemē 
un 1819. gadā Vidzemē bija at -
celta dzimtbūšana, un pirmie 
brīvie latvju zemnieki bija ie  gu-
vuši nelielu turību un sūtīja  sa -
vus dēlus mācīties uz augstām 
skolām. Ap 1870. gadu Tērbatas 
universitātē, bija 55 latvieši, igau-
ņu bija mazāk, visā Tērbatā bija 
tikai ap 600 studentiem. Arvien 
vairāk izglītoti cilvēki sāk domāt 
par savu tautu vietu pasaules 
kartē. Mums, latviešiem, Tērbatā 
šie agrie domātāji bija Juris Alu-
nāns (kuŗam kā nabadzīgam stu-
dentam bija atlaista skolasnau-
da), Krišjānis Barons, Krišjānis 
Valdemārs un, protams, Kronval-
da Atis. Tas, ar kādu degsmi viņi 
runāja par latviešiem, par mūsu 
pašapziņu, mūsu valodu, bija un 
ir neticami! Kronvalda Ata do -
mās un idejās dzīvoja šķiriski ne -
diferencēts latviešu tautas ide āls, 
un tā pamatā bija dziļa savas tau-
tas un zemes mīlestība. Rakstā 
“Tēvuzemes mīlestība” viņš uz -
sveŗ, ka ikkatram latvietim va -
jadzētu stiprināt savu nacionālo 
pašapziņu un tautas mīlestību, ka 
ikkatram latvietim jāpazīst tēvu 
zeme, tās vēsture,  jāciena un jā -
kopj tās valoda, jāciena un jāgo -
dā tēvtēvu krietnās ieražas,  jā -
kopj kopības prāts. To viņš raksta, 
kad viņam ir 33 gadi... Varu droši 
teikt, ka es savos 30 par neko 
tā  du nedomāju un nebūtu spējis 
ne ko tādu ne izdomāt, ne uz -
rakstīt… Kronvalda Atis miris 
37 gadu vecumā, un tas bija ļoti 
tipiski, kas ar saslimušo notika 
pirms 150 gadiem. 

Uz šīm ideālisma, un dzim-
tenes mīlestības un krietnuma 
saknēm tika izveidota Lettonia – 
pajumte un aizstāvība latviešu 
studentiem, kas pulcējās, lai aug-
tu tautiskā garā un Tēvzemes 
mīlestībā.  Viena no mūsu devī-
zēm Vitam, salutem, veritatem jeb 
dzīvei, labklājībai, patie sībai – 
šāda ir viena no letoņu devīzēm, 
kas mūs raksturo un iedvesmo 
kā tolaik, tā šodien! 

Kad Latvija pasludināta par 
neatkarīgu valsti, jau 1918. gada 
3.decembŗa vakarā ar vilcienu 
Rīgā iebrauca Lettonias grupa, 
lai sevi nodotu Latvijas pagaidu 
valdības rīcībā. Daudzi letoņi ar 

ieročiem rokās apliecināja savu 
Tēvuzemes mīlestību atbrīvo ša-
nās cīņās. Cīņu laikā ap 132 leto-
ņiem iestājās dažādās Latvijas ar -
mijas vienībās, t.sk. arī Studentu 
rotā. 19 letoņi tika apbalvoti ar 
Lāčplēša kaŗa ordeni. Tie nav 
tikai skaitļi, zem katra šī skaitļa 
slēpjas tas viss, ko Aleksandra 
Grīna romāns “Dvēseļu putenis” 
parāda -  mūsu īpašību kopumu, 
varonību, dzimtenes mīlestību, 
nodevību, sāpes, bailes… ticību, 
ka Latvija būs, vienmēr būs un 
ka mēs katrs pieliksim roku un 
domas katru dienu labākas Lat-
vijas kaldināšanā… Viņi visi ti -
cēja tam, un mēs, letoņi, ticam 

tam, bet vai vienmēr parādām to, 
izsakām to, iebilstam, kad tas 
nenotiek?... Skatoties filmu “Dvē-
 seļu putenis”, kur filmas galve-
nais varonis Artūrs – līdzīgi kā 
daudzi letoņi guļ sniegā, aukstu-
mā nosalis, bumbām blakus krī-
tot, lai atrastu drosmi un spēju 
kustināt savus sasalušos locek -
ļus, pie sevis skaita “Par tēviem 
un dēliem, kas krituši, par Lat-
viju.”  

Tikai ar savu krietnu darbu 
varam šo viņu doto uzticību nā -
kamām paaudzēm atstrādāt. Vai 
to no sirds vienmēr darām? 

(Turpināts nākamajā numurā) 

Tribīnē prof. Uģis Gruntmanis
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 Kas ir labākais sabiedrotais jaunam polītiķim?
13. Saeimas deputāts Richards Kols (35) intervijā Ligitai Kovtunai

(Turpinājums 15. lpp.)

Jūsu vārdu atceros kopš ap -
mēram 2014. – 2015. gada, kad 
bijāt nodibinājis biedrību Lat-
vijas karogs, un Latvijā augstos 
mastos uzvijās lieli, krāšņi Lat-
vijas sarkanbaltsarkanie karo -
gi. Līdzīgi tam, ko ar apbrīnu 
biju skatījusi Amerikā, domājot, – 
cik skaisti!

Tolaik biju atgriezies no dzīves 
diasporā – no Lielbritanijas, kur 
pavadīju piecus gadus. Kad mūsu 
ģimenē pieteicās pirmā atvase, 
mēs nopirkām vienvirziena biļeti 
uz Latviju, uz mājām. Biju iesai s-
tījies polītikā, iestājies Nacio nā-
lajā apvienībā un sācis strādāt 
Kultūras ministrijā. Tas bija laiks, 
kad posāmies Latvijas Simtgades 
svinībām četru gadu gaŗumā – 
no 2018. līdz 2022. gadam, un 
do  mājām par to, kā iesaistīt sa -
biedrību, ko izcelsim un ko savai 
valstij svētkos dāvināsim. Par šo 
temu daudz runājām arī ģime -
nē, un tad arī radās doma – ar 
kaut ko pavisam konkrētu ir 
jāsāk. Un kā būtu, ja uz svētku 
laiku visa Latvija būtu caurvīta ar 
valsts karogiem? Nodibinājām 
biedrību, uzrunājām architektus, 
vēsturniekus, nozaŗu speciālis -
tus, aicinājām iesaistīties sabied-
rību. Nolēmām, ka noteikti jābūt 
karogam Rīgā uz AB dambja – uz 
likteņupes Daugavas, uz vienas 
ass ar Brīvības ielu, iepretim 
Prezidenta pilij, kur jau Svētā 
Ga  ra tornī plīvoja vēsturiskais 
Latvijas karogs kopš neatkarības 
atjaunošanas brīža. No idejas līdz 
tā īstenošanai aizritēja nepilni 
četri gadi. Piesaistījām financē-
jumu – tikai no mecenātiem un 
privātiem ziedojumiem, ne centa 
no nodokļu maksātāju naudas. 
Biedrība ir sabiedriskā labuma 
organizācija, kas nozīmē, ka par 
katru centu ir jāatskaitās. Visa 
informācija par projektu, tā fi -
nancējumu un norisi bija un jo -
projām ir publiski pieejama, un, 
protams, līdz ar to arī “iesaistījās” 
skeptiķi, kas tīklos rakstīja, pie-
mēram, nu, ko, plikumus pie -
segsim ar karogu u.tml. To neva-
jag klausīties! Galvenais ir sekot 
sa vai pārliecībai, un nu ir tā, ka 
karogi neatstāj vienaldzīgu ne -
vienu.

Jo tiešām ir skaisti!
Jā, mūsu karogs ir skaists, tur-

klāt – ne vien mūsu spēcīgākais 
simbols, bet arī viens no senā-
kajiem karogiem pasaulē. Gājis 
cauri visiem Latvijas valsts vē  stu-
res līkločiem, drāmatiskākajos 
tās brīžos slēpts un glabāts. Atce-
ros stāstu, ka kāda sieviete to ie -
šuvusi aiz savas somas oderes, un 
karogs kā cerību stars viņai bijis 
līdzi arī izsūtījumā. 

Kur tad uzvijās pats pirmais 
lielais karogs?

Ogrē, 2016. gada 18. novembrī, 
un tad “aizvijās” tālāk. Mēs uz - 
ru nājām pašvaldības, iesaistījām 
pašvaldību iedzīvotājus, biedrība 
palīdzēja ar finanču piesaisti. Po -
zitīvais “grūdiens” tika dots, un 
nu lielie karogi plīvo Alūksnē, 
Liepājā, Jūrmalā, Saulkrastos, 
Limbažos, Smiltenē, Cēsīs, virs 
Siguldas bobsleja trases...

Esat Saeimas deputāts un 
Ārlietu komisijas priekšsēdis. 
Kas ir jūsu vadītās komisijas 
prioritātes?

Galvenā – nodrošināt valsts 
ārpolītikas virsmērķi: nosargāt 
Latvijas neatkarības neatgrieze-
niskumu, cīnīties pret jebkādiem 
revanšisma mēģinājumiem attie-
cībā uz mūsu valsts neatkarības 
status quo. Pasargāt Latviju no 
ārējiem apdraudējumiem. No tā 
izriet viss pārējais – Latvijas inte-
rešu pārstāvība Eiropas Savienī-
bā, NATO, arvien dziļāka integrā-
cija Eiropas vērtību sistēmā un 
noteikumos balstītā pasaules kār-
tībā, kas nozīmē nostiprināšanos 
šajās organizācijās un šajās vē r-
tībās, kas pastāv jau vairāk nekā 
70 gadus, un kuŗu misija ir no -
drošināt tiesiskuma, likuma va -
ras, cilvēktiesību un demokratijas 
stiprināšanu. Mēs esam maza 
valsts izmēra ziņā, tāpēc arī mums 
tas ir dzīvības un nāves jautā-
jums. Pavisam vienkārši – neko 
pat līdzīgu kā zināmā Jaltas vie-
nošanās nedrīkst pieļaut. Latvija 
aizvadītajos 30 gados kopš neat-

karības atjaunošanas ir panākusi 
nozīmīgus sasniegumus ārlietu 
jomā, esam pārstāvēti ietekmī gā-
kajās pasaules organizācijās, un 
šie panākumi ir jāstiprina, mums 
jābūt ietekmīgiem “spēlētājiem”, 
lai mūsu balsij būtu svars un no -
zīme. Skepsei te nav vietas. 

 Un nav arī pamata – lai at -
ceramies, cik latviešu iekļauti 
nozīmīgos amatos starptautis-
kajās institūcijās!

 Jā, gan – jo tas ir novērtējums 
latviešiem pasaules no institūciju 
puses par to, ka esam spējīgi, 
profesionāli cilvēki, uz kuŗiem 
var paļauties. Eiropas Komisijas 
viceprezidents ekonomikas un fi -
nanču jautājumos ir Valdis Dom-
 brovskis, EK prezidenta diplomā-
tiskais padomnieks – Pēteris 
Ustups, EK ģenerālsekretāre – 
Ilze Juhansone, NATO ģenerāl-
sekretāra vietniece publiskās di  p-
lomātijas jautājumos – Baiba 
Braže, ANO cilvēktiesību pado-

mē – Ilze Brants-Kehre. Mūsu 
Mi  nistru prezidents Krišjānis Ka  -
riņš tika izraudzīts par galveno 
mediatoru jeb sarunvedēju starp 
Eiropas Padomes galvenajām 
grupām, lai vienotos par amatu 
sadali ES galvenajām institūcijām.

Jūsu vadītās Ārlietu komisijas 
prioritātes galvgalī ir arī Dia-
sporas likums.

 Diasporas likums ir pieņemts, 
turklāt ir izcīnīts līdz šim lielākais 
financējums. Atliek to iedzīvināt, 
un jāsāk ar šai likumā ietverto 
pārejas noteikumu īstenošanu, 
kur jāatzīst, ka tas diemžēl ne -
notiek tik raiti, kā vajadzētu. 

 Diasporas mediji, piemēram, 
saņems ļoti mazu atbalstu, par 
ko mūsu avīzes jau vēstīja. 

 Ne tikai mediji, “bremzē” arī 
noteikumu pieņemšana attiecībā 
uz ārzemēs nopelnīto pensiju ap -
likšanu ar iedzīvotāju ienākuma 
nodokli, kas var kavēt remigrā-
cijas procesus. Jā, pārmetam mi -
nistru prezidentam, ka pārejas 
noteikumu ieviešana un nepie-
cie šamo grozījumu izstrāde kavē-
jas jau gadu... bet nevaru teikt, ka 
likumu ieviešana nenotiek. No -
tiek, bet tā ir pārāk gausa. Ticiet 
man – Ārlietu komisija seko līdzi 
pieņemto likumu ieviešanai dzī-
vē, jo tas ir saistīts ar mūsu minē -
to prioritāti – Diasporas likuma 
īstenošanu. 

 Kad Saeimas sēdē jūs kaismī-
gi runājāt par latviešu valodu  
kā valsts valodu un tās pieeja-
mību Latvijas bērnudārzos, arī 

mazākumtautību, vai jūs runā-
jāt kā iniciātora – Nacionālās 
apvienības pārstāvis, vai kā Ār -
lietu komisijas vadītājs? Ar to 
domāju, ka šim jautājumam ir 
tieša saikne ar Diasporas likumu. 

Pirmkārt, runāju kā tautas ie -
vēlēts pārstāvis Saeimā. Otrkārt, 
jā, tam ir arī saikne ar Diasporas 
likumu, jo redzam, ka cilvēkiem, 
kas pieņem lēmumu atgriezties 
Latvijā, ir svarīgi sūtīt savus bēr-
nus dārziņā, kur pieejama apmā-
cība valsts valodā. Valsts valodai 
nav tautības, un tie bērni, kas aug 
lingvistisko minoritāšu ģimenēs, 
varēs augt bērnudārza grupiņās, 
kas nodrošinās viņiem komūni-
kāciju savā dzimtajā valodā – 
krievu, poļu, lietuviešu, vienlai-
kus obligāti apgūstot arī valsts 
valodu. Nekādā ziņā nedrīkst 
pieļaut, ka cilvēki jau no mazotnes 
valstī tiek sanaidoti uz valodas 
pamata. 

 Īstenībā jau ir tā, ka jauna -   
jai paaudzei nav valodas problē-
mu, – tās kultivē onkas un tan-
tes, kas krievu valodā protestē 
pret krievu skolu likvidēšanu. 
Un tas notiek 30 gadus pēc 
Latvijas valstiskuma atjauno-
šanas!

Jā, grozījumi, par kuŗiem iz -
raisījās visai skaļas debates Saei-
mā, ir kā pagaidu, pārejas risinā-
jums, līdz nonākam līdz izglītī -
bai valsts valodās visos tās lī -
meņos, arī bērnudārzos. Šobrīd 
tā ir reakcija uz akūto rindu 
problēmu bērnudārzos – tieši 
tajos, kur apmācība notiek valsts 
valodā. Galu galā, ļoti daudz mi -
noritāšu ģimeņu vecāku izvēlas 
bērnus sūtīt tieši uz tā saukta -
jiem “latviešu dārziņiem”, kas ir 
saprotams – bet, attiecīgi, jāmaina 
arī esošais piedāvājums par labu 
vairāk bērnudārzu apmācībām 
latviešu valodā. Attiecībā uz tā 
saukto divplūsmu vispārējo iz -
glītību – šobrīd notiek pāreja uz 
izglītību valsts valodā. 

Beidzot!
Esmu pārliecināts, ka tas tiešām 

ir paaudžu nomaiņas jautājums, 
kas drīz vien atrisināsies. Vien-
mēr un visos laikos būs sasto-
pami šovinisti, arī krievu šovi-
nisti, kas ilgojas pēc aizgājušiem 
laikiem un neiespējamas nākot-
nes – bet viņu patiešām nav ne -
maz tik daudz jau šodien, lai gan 
ir daudziem izdevīgi izlikties,      
ka šādu cilvēku īpatsvars ir liels. 

Richards Kols: “Vienmēr un visos laikos 
būs sastopami šovinisti, arī krievu šo -
vinisti, kas ilgojas pēc aizgājušiem lai-
kiem un neiespējamas nākotnes – bet 
viņu patiešām nav nemaz tik daudz jau 
šodien, lai gan ir daudziem izdevīgi iz -
likties, ka šādu cilvēku īpatsvars ir liels.” 

UZZIŅAI
Richards Kols dzimis 1984. gada 16. decembrī Rīgā. Mācījies Rīgas 

Valsts 2. ģimnazijā un Rīgas Komercģimnazijā. 2008. gadā ar izcilī bu 
absolvējis Biznesa augstskolu “Turība”, iegūstot profesionālo bakalau -
ra gradu tiesību zinātnē, ar speciālizāciju civīltiesībās. Ma  ģistratūras 
studijas turpinājis 2009./2010. gadā Lielbritanijā – Vest minsteres uni-
versitātē, Londonas Diplomātiskajā akadēmijā, iegū stot maģistra gra-
du diplomātijā ar speciālizāciju ārlietu jautājumu analitikā. Ir latviešu 
polītiķis, 13. Saeimas deputāts, Ārlietu komisijas priekšsēdis, Saeimas 
pārstāvis sadarbībai ar ESAO (Ekonomiskās sa  darbības un attīstības 
organizācija), bijis ievēlēts arī 12. Saeimā. Viņš ir partijas Nacionālā ap -
vienība Visu Latvijai!/Tēvzemei un Brīvībai/LNNK valdes loceklis, 
Nacio nālās apvienības līdzpriekšsēža Raivja Dzintara vietnieks. Bijis 
ievēlēts arī iepriekšējā Saeimas sasaukumā. R. Kols ir biedrības Latvijas 
karogs valdes priekšsēdis un idejas au  tors, kā arī biedrības “Jaunatnes 
Kom petences Centrs” valdes lo  c ek lis. Zemessardzes 13. bataljona 
zemessargs. Diasporas likumpro jekta sākotnējās redakcijas izstrādātājs, 
Ārlie tu komisijas paspār nē izveidotās Diasporas likumprojekta 
izstrādes darba grupas vadītājs.
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Pasaules Brīvo latviešu apvie-
nības un Amerikas latviešu ap -
vienības vadība š. g. 18. februārī 
tikās ar Latvijas Republikas Sa -
eimas priekšsēdi Ināru Mūrnie -
ci. Tikšanās gaitā tika pārrunāta 
diasporas polītika un Diasporas 
likuma ietekme uz PBLA darbu, 
remigrācijas jautājumi, PBLA 
darbs ar partnerorganizācijām, 
valsts mediju polītika, kā arī 
PBLA darbs Latvijas ekonomi-
kas un tautsaimniecības stipri -
nā šanā.

“Ārzemēs dzīvojošie tautieši ir 
svarīga mūsu sabiedrības daļa, 
un esam pateicīgi Pasaules Brīvo 
latviešu apvienībai (PBLA) par 
aktīvo darbu Latvijas labā,” teica 
Saeimas priekšsēde Ināra Mūr-
niece. “Saeimas darba kārtībā ir 
vairāki diasporai būtiski jautā-
jumi, un mēs vēlamies motivēt 
tautiešus atgriezties uz dzīvi Lat-
vijā, sacīja I. Mūrniece, uzsverot 
nepieciešamību arī pēc praktiska 
atbalsta, piemēram, iesaistoties 
darba tirgū Latvijā.

Kā piemēru Saeimas priekš-
sēde izcēla parlamentā pir majā 
lasījumā atbalstītos grozī jumus 
Valsts civildienesta liku mā, kas 
paredz atvieglot kārtību, kādā 
ikviens diasporas pārstāvis at -
bilstoši savām spējām, izglītībai 
un kvalifikācijai var kļūt par ci -
vildienesta ierēdni Latvijā. Tā -
pat parlamentā tiek skatīti gro-
zījumi, kas paredz remigrējušam 
diasporas loceklim ārvalstīs gū -
tajam pensijas ienākumam ne -
apliekamo minimumu piemērot 
tādā apmērā, kādā tas noteikts 
attiecīgajā ārvalstī.

PBLA pārstāvji pateicās Sa -
eimai par atbalstu ārzemēs mī -
to šajiem tautiešiem, izceļot arī 
2018. gadā pieņemto Diasporas 
likumu. I. Mūrniece un PBLA 
pārstāvji bija vienisprātis, ka jā -
turpina aktīvais darbs ar ār  zemēs 
mītošajiem tautiešiem, īpašu uz -
manību pievēršot nesen aizbrau-
kušajiem latviešiem un motivējot 
viņus aktīvāk organizēties un 
līdzdarboties.

Saeimas priekšsēde atzinīgus 
vārdus veltīja PBLA darbam, vei-
cinot kontaktus starp latviešu 
izcelsmes uzņēmējiem un profe-
sionāļiem un tādējādi sekmējot 
arī tirdzniecības kontaktus un 
investīciju piesaisti Latvijai.

Tāpat puses sprieda par atbal-
stu ģimenēm, kuŗas atgriezušās 
uz dzīvi Latvijā un kuŗu bērni 
turpina mācības skolā. PBLA kā 
būtisku akcentēja atbalstu peda-
gogiem darbā ar bērniem, kuŗi 
turpina skolas gaitas Latvijā.

Sarunā tika pievērsta uzmanība 
arī Diasporas konsultatīvās pa -
domes darbībai un PBLA sadar-
bībai ar Latvijas valsts pārvaldes 
iestādēm diasporas izglītības u. c. 
nozīmīgos jautājumos.

PBLA pārstāvēja priekšsēde 
Kristīne Saulīte, PBLA un ALA 
vicepriekšsēdis Mārtiņš Ander-
sons, izpilddirektors Raits Eglītis 
un pārstāvniecības Latvijā vadī-
tājs Jānis Andersons.

20. februārī PBLA un ALA va -
dītāji tikās ar Latvijas ārlietu mi -
nistru Edgaru Rinkēviču. Kris-
tī  ne Saulīte informēja ministru 
par apvienības darba aktuā li tā-

PBLA un ALA vadības tikšanās 
ar Latvijas valsts amatpersonām 

tēm, veiksmīgi aizvadīto Pasau-
les latviešu ekonomikas un in -
novāciju forumu Valmierā un 
Pasaules latviešu kultūras kon-
ferenci Cēsīs, savukārt Mārtiņš 
Andersons stāstīja ministram 
par PBLA darbu, palīdzot stipri-
nāt Latvijas valsts drošību un 
ekonomisko attīstību. Tika pār-
ru nāts ALAs darbs Vašingtonā, 
stiprinot Baltijas atbalsta grupu 
ASV senātā un kongresā (Baltic 
Caucus), rīkojot Baltic Advocacy 
Days un mobilizējot ASV lat vie-
šus nacionālpolītiskajam dar -
bam ar ALAs Call to Action Unit 
palīdzību.

Puses pārrunāja arī Diasporas 
likuma ieviešanas gaitu. Saskaņā 
ar likumu Ārlietu ministrija ir 
diasporas polītikas koordinējošā 
iestāde. Komentējot Diasporas 
likuma darbu, ministrs uzsvēra, 
ka daži likuma aspekti  jau sākuši 
darboties, bet pie citu iedzīvi nā-
šanas vēl jāpiestrādā. E. Rinkē-
vičs pozitīvi vērtēja PBLA un visu 
tās dalīborganizāciju iesaisti Dia-
sporas konsultatīvās pado mes 
dar bā. Tāpat ministrs atzi nī gi 
no  vērtēja PBLA atbalstu Lat vijas 
izglītības un kultūras projektu 
izstrādē un realizēšanā pa  saulē.

M. Andersons pastāstīja par 
ALAs un Latvijas Tirdzniecības 
kameras ASV plāniem rīkot 
Spot light Latvia – ekonomikas 
forumu Losandželosā šā gada 
septembrī. Ārlietu ministrs ap -
liecināja, ka ministrija sniegs at -
balstu PBLA aktīvitātēm Latvi -
jas tautsaimniecības stiprināšanā 
un uzņēmēju kontaktu veicinā-
šanā. ALAs vicepriekšsēdis arī 
informēja ministru par plānoto 
ALAs valdes sēdi Detroitā un 
plānoto ALAs vadības tikšanos 
ar Michigan National Guard ko -
mandieri ģenerāli Paul Rogers un 
Mičiganas gubernātori Gretchen 
Whitmer, lai pārrunātu MNG 
mi  litāro palīdzību Latvijai un gu -
bernātores plānoto vizīti Latvijā.

PBLA izpilddirektors R. Eglītis 
informēja ministru par PBLA 
nesen pieņemtajiem viedokļiem 

augstākās izglītības reformas jau-
tājumā, atbalstam diasporas me -
dijiem, kā arī Valsts prezidenta 
Egila Levita rosinātajā Latvijas 
mediju telpas tuvināšanas plānā 
Eiropai. 

Sarunas dalībnieki pārrunāja 
arī Ārlietu ministrijas plānus par 
vēstniecības Austrālijā atvērša -

nu, PBLA un ALAs darbu pie 
Magņitska likuma ieviešanas 
Austrālijā un sankciju pastipri-
nāšanu pret Krieviju. E. Rin kē-
vičs atkārtoti uzsvēra, ka Latvijai 
ir svarīgs PBLA darbs un atkār-
toti uzsvēra,  cik svarīgs ir ALAs 
informācijas darbs šajā, ASV 
vēlēšanu gadā. 

Noslēgumā E. Rinkēvičs vēl-
reiz pateicās PBLA par sadarbī -
bu un apstiprināja savu dalību 
ALAs 69. kongresā Mineapolē 
24. – 26. aprīlī. 

Sarunās piedalījās arī Ārlietu 
ministrijas (ĀM) parlamentārā 
sekretāre Zanda Kalniņa–Luka-
ševica, speciālais vēstnieks dias-
poras jautājumos Aivars Groza 
un Plānošanas grupas padom-
niece Ramona Krasovska, kā arī 
PBLA pārstāvniecības vadītājs 
Jānis Andersons.

20. februārī notika arī tikša -
nās ar Vides aizsardzības un re -
ģio nālās attīstības ministru Juri 
Pūci, kuŗas laikā  PBLA  un 
ALAs vadības pārstāvji infor-
mēja par aktuālitātēm diasporā 
un tā pašorganizēšanās nozīmi. 
Tika  pārrunāta arī pašvaldību 
reformas norise un izmaiņas vē -
lēšanu procesā Latvijā, kā arī 
vēlētāju reģistrācijas kārtība ār -
zemēs. Ārzemju latviešu organi-
zāciju pārstāvji norādīja, ka rū -
pīgi sekojuši līdzi reformas gai -
tai, un uzsvēra, ka pilnībā  pauž 
atbalstu reformai, jo saskata tās 
nepieciešamību.  

Ministrs iepazīstināja ar re -
mig rācijas projekta norisi reģio-
nos un par 2019. gadā sasnieg-
tajiem rezultātiem, kā arī uz -
klau sīja PBLA vērtējumu.  Jāmin, 
ka   ministrija izstrādājusi MK 
noteikumu projektu, kas remi-
grantiem atvieglos pieteikšanos 
financiāla atbalsta saņemšanai 
saimnieciskās darbības uzsāk ša-
nai. Šādas izmaiņas ministrijas 
ieskatā veicinās tautiešu atgrie-
šanos un sniegs praktisku atbal-
stu, uzsākot dzīvi Latvijā.  Abas 
puses atzinīgi novērtēja ierosi  -
nā jumu tautiešus informēt par 
ie  spējām atgriezties Latvijā, re -
mig rācijas koordinatoriem pie-
daloties PBLA organizētajos pa -
sākumos ārvalstīs.

Sarunā tika vērsta uzmanība 
arī uz portāla Latvija.lv attīstību, 
uzlabošanas un modernizēša -
nas plāniem. Ministrs iepazīsti-
nāja ar jau paveikto un iezīmēja 
turpmākās ieceres saistībā ar 
e-pakalpojumu pieejamības u z-
la  bošanu iedzīvotājiem. VARAM 
vadībā tiek īstenota plaša valsts 
pārvaldes informācijas un ko -
munikācijas technoloģiju mo -
der  nizācijas programma, kas 
vēr sta uz iedzīvotāju vajadzībām 
atbilstošu pakalpojumu izveidi 
un sniegšanu digitālajā vidē. Lai 
rosinātu iedzīvotājus  vēl vairāk 
izmantot digitālos pakalpojumus 
un mūsdienīgu un ērtu rīku 
saziņai ar valsts iestādēm, kopš 
2019. gada ir ieviesta e-adrese, 
kas pieejama valsts pārvaldes 
pakalpojumu portālā  Latvija.lv. 
Izmantojot elektronisko identi-
fikāciju (eID), līdzīgi kā ar  per-
sonu apliecinošo dokumentu 
klā tienē, iedzīvotāji var aplieci-
nāt savu identitāti digitālajā telpā 
un izmantot gan valsts, gan pri-
vātās jomas pakalpojumus.

Abas puses pārrunāja arī citus 
nozīmīgus jautājumus, kas sai s-
tīti par sadarbību Latvijas eko-
nomikas veicināšanai, PBLA un 
ALA lomu Latvijas tautsaim nie-
cības izaugsmē, kā arī valsts at -
balstu diasporai. 

No kreisās: Aivars Groza, Raits Eglītis, Zanda Kalniņa-Lukašēvica, Edgars Rinkēvičs, Kristīne 
Saulīte, Mārtiņš Andersons un Jānis Andersons // Foto: Valsts kanceleja

Vidū Ināra Mūrniece // Foto: Valsts kanceleja

Vidū Juris Pūce // Foto: Valsts kanceleja
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Februārī neatkarības pasludi-
nāšanas dienas atzīmē mūsu brā-
ļu tautas, tuvākie kaimiņi ‒ lie tu-
vieši un igauņi. 1918. gada 16. fe  b-
 ruārī tas izdevās lietuviešiem, bet 
24. februārī ‒ igauņiem. Lat vijā 
polītiskā situācija bija tolaik 
sarežģītāka, līdz mūsu 18. no -
vem brim bija jāgaida vēl desmit 
mēneši. Kopš to dienu notikum-
iem pagājuši 102 gadi. Jau turpat 
trīsdesmit gadus dzīvojam atgū-
tās neatkarības apstākļos. Nemi-
tīgi raugāmies uz kaimiņiem, 
salīdzinām sevi ar viņiem. Un 
bieži mums liekas, ka Lietuva ir 
patriotiskāka, nacionālāka, arī 
re  liģiozāka. Ka Igaunija ir bagā-
tāka, sakārtotāka, modernāka, 
arī godīgāka. Bet vai tā ir? Nese -
nā intervijā laikrakstam Latvijas 
Avīze Igaunijas vēstnieks Latvijā 
Arti Hilpuss saka: “Mums vaja-
dzētu aplūkot skaitļus, sausu sta-
tistiku. Un tad mēs redzētu, ka 
patiesībā trīs Baltijas valstis ir 
visai līdzīgas. Jā, dažās jomās     
90. to gadu sākumā Igaunijai 
izdevās straujāk virzīties uz 
priek šu. Iespējams, dažbrīd mēs 
bijām mērķtiecīgāki un drosmī-
gāki. Tomēr dienvidu kaimiņi 
drīz vien mums sekoja.”

Nu ko, sekosim vēstnieka pa -
domam. Vispirms ieskatīsimies 
nacionālā kopprodukta (Gross 
Domestic Product) rādītājos, rē -
ķi nātos uz vienu cilvēku. Lūk, 
Starptautiskā Valūtas fonda dati, 
kas pieejami par 2019. gadu. Tā 
saucamais nominālais iekšzemes 
kopprodukts, rēķināts ASV do -
laros, ir šāds: Igaunija ‒ 23 500, 
Lietuva ‒ 19 300, Latvija ‒ 18 200. 
Kā redzam, Latvija atpaliek no 
saviem kaimiņiem, īpaši no Igau-
nijas. Tie, kuŗi ceļo, zina, ka val-
stu kopprodukts ne vienmēr at -
spoguļo cilvēku dzīves kvalitāti ‒ 
kaut vai tāpēc, ka bagātās valstīs 
daudzas lietas maksā dārgāk, 
īpa ši jau pakalpojumi. Tāpēc ir 
izgudrota īpaša metodika, kas 
cenšas atspoguļot reālo dzīves 
līmeni ‒ iekšzemes kopprodukts 
pēc pirktspējas paritātes (Purcha s-
ing Power Parity). Un šeit skaitļi 
ir pārsteidzoši ‒ izrādās, no trim 
Baltijas valstīm (2018. gada dati, 
izteikti tā saucamajos starp tau-
tiskajos dolaros) visaugstākais   

BALTIJAS PARADOKSI
tas ir Lietuvā ‒ 34 800, seko 
Igaunija ar 34 000 un Latvija ar 
29 900. Tieši šāda izjūta pārņem, 
viesojoties Lietuvā ‒ šī valsts ne -
būt nav trūcīgāka par Igauniju, 
savā ziņā pat turīgāka. Man pa -
šam dažkārt patīk ielūkoties in -
terneta vietnē numbeo.com, kas 
informē par dzīves dārdzību vie-
nā vai otrā valstī. Šai vietnei var 
uzticēties arī tāpēc, ka to veido 
paši lasītāji, kuŗi iesūta ziņas par 
novērotajām cenām. Dati lieci -
na, ka dzīves dārdzība (preces un 
pakalpojumi) Igaunijā ir augstā-
ka nekā Latvijā par aptuveni 6%, 
bet mājokļa īre ‒ par veseliem    
22%. Savukārt Lietuvā dzīve ir 
par 9 % lētāka nekā Latvijā, bet 
īre ‒ tikai nedaudz augstāka kā 
pie mums. Un tagad pāriesim pie 
algām. Vidējā darba alga 2019. 
gadā pēc nodokļu nomaksas     
(tā  tad “uz rokas”) Igaunijā bija 
1200 eiro, Lietuvā ‒ 830 eiro, bet 
Lat vijā ‒ 800 eiro. Atšķiras arī 
mi  nimālās mēnešalgas: Lietuvā ‒ 
555 eiro, Igaunijā ‒ 540 eiro, Lat-
vijā ‒ 430 eiro. Diemžēl visplā-

nākais maciņš ir tieši latviešiem. 
Vēl viens rādītājs, kas raksturo 
sabiedrības attīstību ‒ vidējais 
dzī ves ilgums. Lūk, kāds tas pat-
laban ir Baltijas valstīs, noapa -
ļots līdz veseliem gadiem: Igau-
nija ‒ 79, Lietuva ‒ 76 , Latvija ‒ 

76 gadi. Visai neparasta ir paš-
nāvību statistika. Uz 100 000 ie -
dzīvotāju gada laikā pašnā vī  -    
bas izdara: Lietuvā ‒ 32, Latvijā ‒ 
21, Igaunijā ‒ 18 cilvēki. Diemžēl 
katoliskā Lietuva ir pasaules pa  š-
nāvību rekordiste. Neizskaid ro-
jams, pat mistisks fakts, īpaši ie -
vērojot to, ka kaimiņos esošajā 
Polijā šis rādītājs ir tieši divas 
reizes mazāks ‒ 16.

Ko mēs varam secināt no šiem 
skaitļiem? Lai gan var piekrist 
domai, ka Baltijas valstis ir visai 
līdzīgas, tomēr ar nožēlu jāat - 
zīst ‒ Latvija velkas astē. Kāpēc ‒ 
tas ir zinātniska pētījuma cienīgs 
uzdevums. Bet 90. gadu sā  ku -  
 mā vismaz Latvijā valdīja pārlie-
cība, ka tieši mūsu valsts nākot -
nē varētu būt īpaši veiksmīga. Jo 
Rīga taču ir Baltijas centrs, re -
ģiona lielākā pilsēta, mums ir 
Jūrmala, neskarta daba, trīs lielas 
ostas, naftas termināli, tranzit-
bizness ar Krieviju utt. Para dok-
sāli, bet Latvija ir vienīgā Baltijas 
valsts, kuŗu pēc neatkarības at -
jaunošanas nekad nav vadījis 
kreisi (precīzāk ‒ sociāldemo k-
ratiski) noskaņots premjērs. Vi -
sas Latvijas valdības ir deklarē-
jušas, ka tās ir labēji centriskas. 
Mūsu valsts joprojām nav nost a-
bilizējusies polītiskajās šūpolēs, 
kas pastāv tradicionālajās Rietu-
mu demokratijās: labējie ‒ krei-
sie, konservatīvie ‒ sociāldemo k-

rati (leiboristi), republikāņi ‒ de -
mokrati utt. Pa daļai pie vai -      
nas ir Latvijas etniskais dalījums 
latviešos un krievvalodīgajos.    
Tā kā pēdējie ir monopolizējuši 
kreiso ideju (Saskaņa sevi dēvē 
par sociāldemokratisku partiju), 
latvieši no vārda “sociālde mo k-
ratija” joprojām baidās kā velns 
no krusta. Iespējams, tieši tas ir 
kavējis sabalansētu valsts attīs tī-
bu. Ne velti prezidents Egils Le -
vits bieži uzsvēris, ka viena no 
galvenajām Latvijas problēmām 
ir sociālā nevienlīdzība. Kādā 
intervijā viņš pat izteicies, ka 
“nevienlīdzība Latvijā nav ne -
kāds negadījums, bet gan radu-
sies ilgstošas polītikas rezultātā”.

Bet varbūt vislielākais Baltijas 
valstu paradokss ir formālo sa -
sniegumu neatbilstība ar pašu 
iedzīvotāju vērtējumu. Uz pa -
saules fona Igaunija, Latvija un 
Lietuva ir izcils veiksmes stāsts ‒ 
izrāvušās no Padomju Savienī-
bas, atguvušas neatkarību, iestā-
ju šās NATO un Eiropas Savie-
nībā, pievienojušās eirozonai. 
Un tomēr cilvēki aizbrauc. Laikā 
kopš 1991. gada līdz 2020. ga - 
dam Igaunijas iedzīvotāju skaits 
samazinājies par 16% (no 1,56 
līdz 1,3 miljoniem), Lietuvas- 
par 27% (no 3,7 līdz 2,7 miljo-
niem), Latvijas – arī par 27% (no 
2,65 līdz 1,92 miljoniem) iedzī-
votāju. Lai kā mēs censtos sev 
ie galvot, ka dzīvojam brīvā sa -
biedrībā un nevienam nav no -
teikts, kur un kā dzīvot, šī ten-
dence nav patīkama. Ja emig rā-
ciju no Latvijas un Igaunijas pa 
daļai var izskaidrot ar kriev va-
lodīgo aizbraukšanu uz Krie viju 
un citām bijušajām PSRS repub-
likām, tad lietuviešu aizceļoša -  
na šķiet mazliet dīvaina. Bet nu 
viena pozitīva ziņa ‒ vismaz 
Igau nijā iedzīvotāju skaita sa -
mazināšanās esot apstājusies. 
Ce  rēsim, ka arī šoreiz piepil dī-
sies vēstnieka Arti Hilpusa no -
vērotā likumsakarība: “dienvidu 
kaimiņi mums drīz vien seko”.

“Bet varbūt vislielākais Baltijas valstu 
paradokss ir formālo sa   sniegumu ne -
atbilstība ar pašu iedzī vo tāju vērtēju-
mu. Uz pasaules fona Igau nija, Latvija 
un Lietuva ir izcils veik smes stāsts ‒ 
izrāvušās no Padomju Sa    vienības, at -
guvušas neatkarību, ie  stājušās NATO 
un Eiropas Savienībā, pievienojušās 
eirozonai. Un tomēr cil vēki aizbrauc. 
Laikā kopš 1991. gada līdz 2020. gadam 
Igaunijas iedzīvotāju skaits samazi nā-
jies par 16 % (no 1,56 līdz 1, 3 miljo-
niem), Lietuvas – par 27 % (no 3,7 līdz 
2,7 miljoniem), Latvijas – arī par 27 % 
(no 2,65 līdz 1,92 miljo niem) iedzī-
votāju.” 

Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas valsts 

budžeta līdzekļiem

 Kas ir labākais sabiedrotais jaunam polītiķim?
(Turpināts no 13. lpp.)

Baltkrievijā un to, ko gan NATO, 
gan ES dalībvalstis var darīt, lai 
neļautu Baltkrievijai ieslīgt vēl 
dziļāk Krievijas ietekmes sfērā. 
Pārrunājām sadarbības jautā ju-
mus dažādās jomās, ne tikai aiz-
sardzības, un bija gandarījums 
konstatēt, ka ASV Kongresa un 
Senāta pārstāvji bija ļoti labi 
informēti gan par Baltijas, gan, 
konkrētāk, Latvijas situāciju, iz  ai-
cinājumiem un aktuālajiem jau-
tājumiem. Izmantoju arī iespē ju 
uzaicināt ASV Kongresa pār -
stāv jus apmeklēt Latviju šā gada 
4. maijā, kad svinēsim 30 gadus 
kopš Latvijas neatkarības atjau-
nošanas – būtu prieks šeit redzēt 
mūsu tuvus sa biedrotos! 

mēs, jaunie, meklējam kopsau-
cējus. 

Vašingtonā arī notika tikšanās 
ar Valsts departamentu, ar Kon-
gresa un Senāta pārstāvjiem, un 
ar viņiem izdevās pārrunāt kā 
šogad apritošo trīsdesmitgadi 
kopš Latvijas neatkarības atjau-
nošanas, gan arī šodienas aktuā-
lākos izaicinājumus, ar ko Latvija 
un Baltijas valstis saskaras šo -
dien. 30 gadus vēlāk, joprojām tā 
diemžēl ir arī Krievija ar tās 
radītajiem militārajiem un infor-
mācijas telpas apdraudējumiem. 
Pastāstīju, ko Latvija dara, lai 
neļautu Krievijas agresīvajai ār -
po litikai negatīvi ietekmēt Lat vi-
jas un NATO drošību. Tāpat pār-
runājām arī pašreizējo situāciju 

ar deputātu Reini Znotiņu no 
Jau nās Konservātīvās partijas 
(JKP). Šādu jauno parlamen tā-
riešu grupu izveidoju arī mūsu 
Saeimā pagājušajā sasaukumā – 
ar mērķi izvirzīt un īstenot ide -
jas neatkarīgi no partijas vispā-
rējās ideoloģijas, galvenais – par 
labu Latvijai. 12. Saeimas sasau-
kumā šo jauno parlamentāriešu 
bija 12, šajā sasaukumā esam jau 
27! Vad motīvs ir, ka šodienas, 
visai sarež ģītajos apstākļos stip-
rināt transatlantisko sadarbību 
ne tikai valstu aizsardzības jomā, 
bet arī, pie mēram, klimata pār-
maiņu jo  mā. Zināms, ka paš-
reizējai ASV administrācijai šajā 
jautājumā ir atšķirīga pozīcija, 
tas ir,  atšķi rīga no Eiropas, un 

interpretācija par vēsturiskajām 
norisēm un faktiem! Ir vērts ap -
lūkot balsojumus par Krimas ta -
tāru deportāciju atzīšanu par 
genocīdu, par tā sauktā Magņit - 
s ka saraksta ieviešanu Latvijā, par 
Krimas okupācijas nosodījumu 
un tā tālāk… Kā saka – neklau-
sies viņu vārdos, bet paskaties 
darbos. Tad var redzēt, cik “dar-
bos” viņi ir “eiropiski”, šie cilvēki, 
kas balso pret vai atturas. 

Nesen bijāt Amerikā, Vašing-
tonā, kur piedalījāties EDSO 
(Eiropas Drošības un sadarbī-
bas organizācijas) jauno parla-
mentāriešu seminārā. 

Šajā seminārā pulcējās 40 val-
stu jaunie parlamentārieši līdz      
40 gadu vecumam. Bijām kopā   

 Jūsu komisijā ir arī cilvēki     
no opozicijas. Kā jums iet?

 Opozicijā karojoša īstenībā ir 
tikai viena partija – Saskaņa, kas 
turpina pūst Kremļa stabulē. To 
var sadzirdēt Saeimas sēžu laikā, 
kad tribīnē kāpj šīs partijas cilvē-
ki, piemēram, Vjačeslavs Dom-
brovskis, kurš brīžiem, manu-
prāt, pārkāpj jebkādas ētikas un 
mo rā les robežas. Lai gan Saska -
ņa for māli uz āru pauž, ka ir       
par demokratiskām vērtībām un 
Latviju Eiropas savienībā un 
NATO, paskatieties uz viņu bal-
sojumiem, jo īpaši Saeimas lē -
muma projektos, kuros paužama 
skaidra vērtīborientācija, skaidra 
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas  
(Nr. 7) atrisinājums 
Līmeniski. 4. “Puika’’. 5. 

Pārdot. 7. Raitis. 10. Istra. 11. 
Rēvele. 12. Liepna. 13. Kar-

kass. 16. Skalps. 19. Komats. 22. 
Sakalti. 23. Minors. 24. Rai zes. 
25. Toronto. 26. Karūsa. 28. 
Kabata. 30. Auskari. 35. Pa  domi. 
37. Garoza. 38. Svira. 39. Sasebo. 
40. Tapirs. 41. Nante. 

Stateniski. 1. Aptieka. 2. Biete. 
3. Karalis. 5. Piroga. 6. Rīva.           
8. Tepe. 9. Sparta. 14. Rekords. 
15. Atlanta. 17. Kaira. 18. Parks. 
20. Otava. 21. Tiept. 27. Riepas. 
29. Alpaks. 31. Unisons. 32. Re  ga-
tes. 33. Odas. 34. Pori. 36. Siena.

Uz salas Daugavā pie Kokneses top Likteņdārzs – gaišas atceres vieta, 
kur svinēt latviešu tautas izturību un spēku. Tas ir arī Tavas ģimenes un 
dzimtas Likteņdārzs, veltīts visiem latviešiem, kas 20. gadsimtā gājuši 
bojā vai cietuši svešu varu dēļ.
Likteņdārzs top kopdarbībā un par ziedojumiem, tā atbalstītāju skaits 
jau pārsniedz 500 tūkstošus.
Mūsu nākamais lielais kopdarbs --- uzcelt Saieta namu!
Palīdzi! Ziedo!

Nodibinājums “Kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV-1011, Latvija
info@koknesesfonds.lv

Ziedojumiem EUR:
AS “Citadele banka”
Konts: LV94PARX0015211160001
SWIFT: PARXLV22

Starpniekbanka ziedojumiem USD:
USA CITIBANK, N.A., NEW YORK
Konts: 36392149
SWIFT/BIC: CITIUS33

Vairāk informācijas
 www. liktendarzs.lv

LIKTEŅDĀRZS

Mīļie sibirieši!
Šogad, 4. maijā, mēs svinēsim 

30 gadus kopš atjaunota Latvijas 
valsts. Mūsu valsts pirmais posms, 
ko pār  trauca PSRS aneksija, ilga 
22 gadus, un pārciestais okupācijas 
pusgadsimts bija padzēsis mūsu 
tautas atmiņā visas grūtības, kas 
bija arī toreiz, un šie 22 gadi tautas 
atmiņā ir palikuši kā laimīgais 
laiks. Un tā tam bija jābūt, jo kā 
gan citādi mēs būtu izturējuši šo 
asiņaino un ciešanu pilno pus gad-
simtu un pēc tam spējuši atgūt 
savu Latviju?!

Šogad maijā paiet 75 gadi kopš 
Otrā pasaules kaŗa beigām Rie-
tum eiropā. Septembrī Eiropas Par-
laments pieņēma rezolūciju par 
Molotova-Ribentropa pakta un tā 
slepeno protokolu sekām Eiropā. 
Tā bija Lietuvas un Latvijas depu-
tātu iniciatīva, un es esmu laimīga, 
ka arī man bija iespēja dot savu 
ieguldījumu šī dokumenta izstrā-
dē. Lai gan Eiropas Parlaments 
kopš 2004. gada ir pieņēmis vairā-
kus dokumentus, kuŗos norādīts 
uz PSRS atbildību par Otrā p asau -
les kaŗa izraisīšanu, tomēr tieši šī 
pēdējā rezolūcija ir satracinājusi 
Putinu un prezidents to ir plaši un 
vairākkārt komentējis publiski, 
nosodot Eiropas Parlamentu un 
nekaunīgi apvainojot Poliju kaŗa 
izraisīšanā un antisemītismā. Arī 
Krievijas medijos plosās rezolū-
cijas nosodījuma vētra, kuŗā blie-
zienus saņem arī Baltijas valstis.

Kāpēc tieši tagad Putins kļuvis 
par vēsturnieku? Tāpēc, ka Krie-

“Mēs nekad nedrīkstam zaudēt modrību!”
Eiropas Parlamenta deputātes Sandras Kalnietes uzruna Latvijas Polītiski 

represēto apvienības 31. konferencē Rīgā, 2020. gada 15. februārī
vija gatavojas vērienīgi svinēt uz -
varu kaŗā, atstumjot otrajā plānā 
sabiedroto ieguldījumu kaŗā un 
piesavinoties uzvaras laurus un 
sevi pasniedzot kā vienīgo dižo 
uzvarētāju. Šo dižumu PSRS lī -
gums ar nacistisko Vāciju aptrai-
pa, jo faktiski padara Staļinu par 
Hitlera sabiedroto, bet Padomju 
Savienību – līdzatbildīgu par kaŗa 
izraisīšanu. Abu totālitāro režīmu 
līgums atbrīvoja rokas Hitleram 
uzbrukt Polijai un iekarot Rietum-
eiropu, kamēr Lielbritanija 22 mē -
nešus vienatnē cīnījās ar agresoru. 
Tikmēr, saskaņā ar līgumu, Staļins 
pievāca Baltijas valstis, Besarābiju 
un gabalu Polijas territorijas. Šie 
fakti Putinam nav pieņemami, jo 
tie ir apkaunojoši un apēno lielo 
uzvaru. Taču šoreiz prezidenta 
vēs tures redakciju Eiropa noraida, 
un pat Krievijā akadēmiķi un vēs-
tures entuziasti to atmasko.

Otrs liels jautājums, kuŗa ap -
sprie šanu Eiropas Parlamentā Bal-
tijas valstis vēlas panākt, ir mani-
pulācijas ar Krievijas pilsonības 
likumu, to dāsni dalot vai uzspie-
žot okupēto territoriju iedzīvo tā-
jiem Moldovā, Gruzijā un Uk  rai-
nā. Pirms dažiem mēnešiem pla -
ši izvērstās kampaņas rezultātā 
Don basā ir izveidots vairāku sim-
tu tūkstošu liels Krievijas pilsoņu 
kopums. Arī anektētās Krimas ie -
dzīvotājiem tiek izvirzīta prasība 
atteikties no Ukrainas pilsonības 
par labu Krievijas pilsonībai. Tas 
atbilst Putina mērķim izveidot 
globālu krievu pasauli. Bīstamība 

ir apstāklī, ka kādā brīdī Putins 
pilsoņu kārti var sadomāt izman-
tot kā agresijas ieganstu – sak, ma -
niem pilsoņiem dara pāri un mans 
pienākums ir viņus aizstāvēt. Šis 
paņēmiens ir pazīstams vēsturē, 
un to vairākkārt ir izmantojušas 
citas lielvalstis vai impērijas.

Otrā pasaules kaŗa beigas ir 
viens no nozīmīgākajiem pagrie-
ziena punktiem Rietumeiropas 
vēsturē. Pēc šī asiņainā slaktiņa 
eiropieši teica: “Nekad vairs!” un 
izveidoja tādas unikālas valstu sa -
darbības organizācijas kā Eiro pas 
Savienība un NATO, kas izslēdz 
kaŗu Eiropā. Tāpēc mēs Eiropas 
Parlamentā gribam svinēt 75 mie-
ra gadus un to ritumā sasniegto.

Taču ir svarīgi neaizmirst, ka 
mūsu Eiropas pusē patiesībā ir 
piedzīvoti tikai 25 miera gadi, jo 
Austrumeiropa un Baltijas valstis 
atgriezās Eiropā pēc 50 dzelzs 
priekškara gūsta gadiem. Tikai 
mēs zinām, cik necilvēcīgi augstu 
cenu mūsu tautai un pārējām tau-
tām ir bijis jāmaksā par šo uz -
spiestā komūnisma pusgadsim -
tu. Sāpīgākais, ka vēl 30 gadus pēc 
neatkarības atjaunošanas šī pus-
gadsimta smagās ēnas arvien rē -
gojas un gandē mūsu dzīvi, kā to 
apliecina čekas maisu saturs.

Tās ir vēstures mācības, kas Lat-
vijas cilvēkiem vienmēr jāat ceras, 
jo mūsu ģeopolītiskais stāvoklis ir 
tieši tāds pats kā 1940. gadā, un 
tieši tāpat Latvijai ir gaŗa sausze-
mes robeža ar agresīvu lielvalsti. 
Taču Latvija vairs nav viena. Mēs 

esam Eiropas Savienības dalīb-
valsts, un mūs sargā NATO sa -
bied roto drošības vairogs. Labi,  
ka pēcneatkarības paaudzei Lat-
vijas stabilitāte un drošība ir paš-
saprotams stāvoklis. Tomēr mēs 
nekad nedrīkstam zaudēt mod rī-
bu. Tāpēc ir tik svarīgi, lai tādi 
mākslas darbi kā mākslas filmas 
“Melānijas chronika” un “Dvēseļu 
putenis”, grāmatas – Māras Zālītes 
“Pieci pirksti” un Noras Ikstenas 
“Mātes piens” palīdz jauniešiem 
ieraudzīt to sāpju, nebrīves un ab -
surda pasauli, kuŗā mēs nekad 
vairs nedrīkstam atgriezties. Un 
mūs patriotiskajai jaunatnei tas ir 
dziļi jāapzinās.

Kopš uzrakstīju grāmatu “Ar 
balles kurpēm Sibirijas sniegos”,  
es bieži sevi pieķeru, domās sakām 
maniem Sibirijā nobendētajiem 
vecvecākiem: “Kaut jūs zinātu – 
Latvija tagad ir brīva!” Un tad pati 
sevi norāju: “Viņi taču to zina, jo, 
lai kur Sibirijas plašumos būtu 
izplēnējušas izsūtīto miesas, visu 
Sibirijā nobendēto dvēseles ir at -
griezušās Latvijā. Jā, kaŗos, Sibiri  -
jā un trimdā Mūžībā aizgājušo 
dvēseles ir atgriezušās pie mums. 
Tās pulcējas Likteņdārzā un kā 
gaišs starojums mūs visus – vecus 

un jaunus, pieaugušos un bērnus – 
pavada un sargā. Tās sargā mūsu 
tautu no pārsteidzīgiem lēmu-
miem un brīdina no lētticības. Lai 
arī Latvija tagad ir citāda nekā 
viņu jaunības un bērnības gados, 
mūsu Tēvzeme ir brīva un tikai no 
mums pašiem ir atkarīgs, kādu 
valsti veidojam. To Latvijas Polī-
tiski represēto apvienības biedri 
vienmēr ir apzinājušies. Arī           
31. konferences aicinājums līdz-
pil  soņiem “Par atbildīgu izvēli!” to 
apliecina. Lai mums pietiek sa -
prāta un godaprāta labot pieļautās 
kļūdas un izvairīties no jaunām, 
liktenīgām kļūdām, kas varētu 
apdraudēt Latvijas valsts brīvību!

Es jums nesu arī sveicienu no 
Likteņdārza. Paldies par lielo palī-
dzību un atbalstu, ko vienmēr no 
apvienības biedriem Likteņdārzs 
ir saņēmis. Dārzs top un mainās, 
kļūst arvien skaistāks. 30. aprīlī 
ga  tavojamies atklāt piemiņas 
vie tu Latvijas dibinātājiem 1918.
gadā un valsts atjaunotājiem 
1990. gadā. Gaidīsim jūs šajā 
svinīgajā pasākumā, tāpat kā 
gaidām vienmēr, jo Likteņdārzs 
ir skaists visos gadalaikos un 
laika apstākļos.

Līmeniski. 4. Priežu dzimtas 
koks. 7. Dzelzceļa stacija Rīgā. 8. 
Amerikāņu revolveris. 9. Suņu 
šķirne. 10. Saules sistēmas planēta. 
11. R. Ezeras romāns. 13. Termins 
banku operācijās. 18. Valsts Eiro-
pā. 21. Eksotisks auglis. 23. Mine-
rāls, ahāta paveids. 24. Franču 
komponists (1838-1875). 25. Vie-
nības vektors. 26. Valsts Āzijas 
dien vidos. 28. Fazānu dzimtas 
putns. 29. Dzirdei tīkama, melo-
diska. 34. Plāns, neraudzētas mīk-

las sausiņš. 35. Mechanisma ele-
ments. 37. Garš, sekls līcis, kas 
izveidojies,  jūrai pārpludinot upes 
lejteci. 38. Tauriņziežu dzimtas 
krūmi vai nelieli koki. 39. Gal va-
niskā elementa pozitīvais pols. 40. 
Bišu tēviņš. 41. Latviešu aktrise 
(1858-1936). 

Stateniski. 1. Upe Krievijā, Ļe -
nas pieteka. 2. Skaidra, tīra. 3. Ak -
meņaini, sekli ūdens posmi upju 
gultnēs. 4. Senegalas galvas pilsēta. 
5. Nervu šūnas izaugums, kas 

nervu impulsu no  vada no 
šūnas uz izpildorgā niem. 6. 
Spožs zīda audums. 12. 
Ekvadoras galvaspilsēta. 14. 
Debess ziemeļu puslodes 
zvaigznājs. 15. Nozīmīgs. 16. 
Franču rakstnieks (1828-
1905). 17. Sermuļu dzimtas 
dzīvnieks. 19. Noteikts cilvēka 
uztura režīms. 20. Latviešu 
literātūras un mākslas kritiķis 
(1877-1908). 22. Viena no lie-
 lākajām pasaules upēm. 23. 
Noteikt smaržu. 27. Vīrieša 
vārds (jūlijā). 30. Latviešu 
folk   lorists, rakstnieks (1835-
1923). 31. Upe mirušo paze-
mes valstībā sengrieķu mīto-
loģijā. 32. Pusdienas atpūta 
Spānijā, Italijā. 33. Pasakaina 
sieviešu kārtas būtne, kas dzī -
vo ūdenī. 35. Amariļļu dzim-
tas augi. 36. Sporta sacensību 
sākuma moments.
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Latvijas un ASV kopuzņēmums
BALTINAMI piedāvā:

** Pirkt Jūsu daudzdzīvokļu namu vai tā daļu Rīgā
** Namu apsaimniekošanu un juridisko pārstāvēšanu Latvijā

A.Batarags 201-788-5315 (NJ)
abatarags@optonline.net

A.Padegs 845-462-3317 (NY)
apadegs@optonline.net

Porziņģim 15+9 
Mavericks

drošā uzvarā
Kristaps Porziņģis Nacionālās 

basketbola asociācijas (NBA) 
rēgulārā čempionāta spēlē iz -
cēlās ar 15 punktiem un de  vi-
ņām atlēkušajām bumbām, bet 
viņa pārstāvētā Dalasas Mave-
ricks ar rezultātu 139:123 iz -
brau kumā droši pārspēja Mine-
sotas Timberwolves.

Porziņģis aizvadītajā spēlē 
laukumā pavadīja 25:03 mi  nū-
tes, un viņš šajā laikā guva 15 
punktus, taču tālmetienu pre-
cīzitāte viņam bija slikta. Kris-
taps iemeta tikai vienu no 
astoņiem trīspunktu metieniem 
(1/8), bet reālizēja četrus div-
punktu metienus (4/6) un 
četrus soda metienus (4/5). 
Viņš izcīnīja deviņas atlēkušās 
bumbas, trīsreiz rezultātīvi pie -
spēlēja un nopelnīja vienu pie-
zīmi, spēli noslēdzot ar +/- 
rādītāju -2. Ceturtajā ceturtdaļā 
Porziņģis vairs laukumā ne -
izgāja.

Ķibermanis/Miknis 
izcīna bronzas 

medaļas 
Latvijas bobsleja pilots Oskars 

Ķibermanis ar stūmēju Matīsu 
Mikni Altenbergas trasē izcīnīja 
bronzas medaļu pasaules čem-
pionāta divnieku sacensībās. 
Olimpiskais čempions Oskars 
Melbārdis ar Intaru Dambi 
ierindojās 12., bet Ralfs Bērziņš 
ar Dāvi Spriņģi – 17. vietā.

Par pasaules čempionu tika 
kronēts titulētais vācietis Fran-

Bobsleja divnieka ekipāžas 
pilots Oskars Ķibermanis un 
stūmējs Matīss Miknis
// FOTO: LETA

Elīza Cauce // FOTO: Reuters/
Scanpix/LETA

Andrejs Rastorgujevs

Baiba Bendika distancē

česko Frīdrichs kopā ar stūmēju 
Margisu Torstenu.

Oskars Melbārdis pasaules 
čempionātos divniekos startējis 
astoņas reizes, 2015. gadā kopā 
ar Daumantu Dreiškenu izcīnot 
sudrabu. Ķibermanim bagāžā ir 
seši čempionāti un ceturtā vieta 
2017. gadā, bet Bērziņš pērn 
savā debijā ieņēma 21. poziciju. 
Altenbergas trasē šosezon līdz 
šim bija startējis tikai Melbārdis, 
kuŗš šeit decembrī piedalījās 
Eiropas kausa sacensībās, vienā 
posmā izcīnot otro vietu. Pa -
saules kausa izcīņas sezonā no 
astoņām sacensībām Ķiber ma-
nis uzvarēja divās Siguldā no -
tikušajās, kā arī guva godalgas 
Laplaņā un Sanktmoricā. Kop-
vērtējumā viņš zaudēja tikai 
vācietim Frančesko Frīdricham, 
kurš sezonas pēdējās sacensībās 
nepiedalījās, lai labāk sagata-
votos pasaules čempionātam.

Kamaniņas atnes 
medaļas

Latvijas kamaniņu braucēja 
Elīza Cauce Pasaules kausa 
izcīņas (PK) pirmspēdējā 
posmā Vācijā izcīnīja pirmo 
uzvaru karjērā. Pirmajā brau-
cienā Cauce bija otrā, bet otrajā 
palika nepārspēta. Latvietei 
abos braucienos bija otrs āt -
rākais starta laiks.

Cauce par 0,080 sekundēm 
apsteidza Eiropas čempioni un 
Pasaules kausa kopvērtējuma 
līderi Tatjanu Ivanovu no Krie-
vijas. Trešo vietu izcīnīja vāciete 
Jūlija Taubica, kuŗa uzvarētājai 
zaudēja 0,192 sekundes. Uzreiz 
aiz goda pjedestala finišēja 
krieviete Viktorija Demčenko, 
Anna Bereitere no Vācijas, bet 
pirmo sešnieku noslēdza Sandra 
Robartšere no Italijas.

 No Latvijas sportistēm šajās 
sacensībās piedalījās arī Ken-
dija Aparjode un Ulla Zirne. 
Aparjode pirmajā braucienā 

bija septītā ātrākā, bet otrajā 
astotā, kas divu braucienu 
summā deva septīto vietu. Viņa 
tautietei zaudēja 0,627 sekun-
des. Tikmēr Zirne pirmajā 
brau  cienā sasniedza devīto 
ātrāko laiku, bet otrajā septīto, 
divu braucienu summā ierindo-
joties uzreiz aiz Aparjodes. Viņa 
Caucei zaudēja 0,706 sekundes.

Pasaules junioru čempionātā 
Latvijas kamaniņu komanda ar 
Elīnu Ievu Vītolu, Gintu Bēr-
ziņu un Eduardu Sevicu-Mi -
kelševicu/Lukasu Krastu sa  stā-
vā izcīnīja sudraba medaļas. 
Individuālā vērtējumā Sevics-
Mikelševics/Lūkass Krasts ie -
rin dojās septītajā, bet Kaspars 
Rinks /Ardis Liepiņš – devītajā 
vietā.

Pēdējā šautuvē zūd 
cerības uz medaļu

Latvijas biatlonists Andrejs 
Rastorgujevs Italijā ieņēma 22. 
vietu pasaules čempionāta 20 km 
individuālajā distancē, Alek-
sandrs Patrijuks ierindojās 61., 
bet Roberts Slotiņš – 91. vietā.

Rastorgujevs pirmajā šaušanā 
pieļāva vienu kļūdu, nopelnot 
soda minūti, turpretim nā  ka-
majā ugunslīnijā trāpīja visos 
mērķos un tobrīd pakāpās uz 
9. vietu. Nevainojama precī-
zitāte trešajā ugunslīnijā An -
dreju pacēla jau uz 5. vietu, 
tomēr pēdējā šautuvē nopel-
nītas trīs soda minūtes liedza 
cerības pretendēt uz medaļu. 
Atšķirībā no pirmajām trim 
šautuvēm Andrejam pēdējā 
ugunslīnijā jau bija jārēķinās ar 
snigšanu un spēcīgāku vēju.

Līdz finišam 15. ātrākajam 
slēpotājam šajās sacensībās 
nācās atkāpties vēl par vienu 
vietu un finišēt 22. vietā četras 
minūtes un 32,4 sekundes aiz 
uzvarētāja francūža Martēna 
Furkada. Četrus mērķus nesa-
šāvušais Rastorgujevs finišā no 
uzvarētāja atpalika vairāk nekā 
četrarpus minūtes (+4:32,4). 
Furkads vienīgo reizi kļūdījās 
pēdējā šautuvē, norvēģis Bē 
netrāpīja divos mērķos, savu-
kārt Landertingers šaušanā no -
pelnīja vienu soda minūti.

Baibai Bendikai –   
karjērā labākie 

rezultāti 
Latvijas biatloniste Baiba 

Bendika Italijā izcīnīja 25. vietu 
pasaules čempionāta 15 km 
individuālajā distancē, Jūlija 
Matvijenko bija 76. pozicijā, bet 
Ieva Pūce – 93. vietā.

Bendikai tas ir karjērā labā-
kais rezultāts pasaules čem-
pionātu individuālajā distancē, 
turklāt viņa nodrošināja vietu 
sacensībās ar kopēju startu. Par 
pasaules čempioni tika kronēta 
italiete Doroteja Vīrere, kuŗa 
iekrāja divas soda minūtes, bet 
finišā viņas rezultāts bija 43 
minūtes un 7,7 sekundes.

Distancē ar kopēju startu 
(12,5 km) Baiba Bendika izcī-
nīja 18. vietu. Tas  šajā disciplīnā 
ir Latvijas sieviešu biatlona 
labākais sasniegums pasaules 
meistarsacīkstēs.

Savu piekto zelta medaļu šajā 
čempionātā izcīnīja norvēģiete 
Marte Ulsbū-Reiselanna, kuŗa 
nesašāva divus mērķus. Bendika 
nesašāva piecus mērķus, čem-
pionei zaudējot divas minūtes 
un 10,9 sekundes, kas deva 18. 
vietu. Trasē viņai bija 17. āt  rā-
kais solis. Pasaules čempionātā 
biatlonistes cīnās par punktiem 
arī Pasaules kausa izcīņas ie -
skaitē. Kopvērtējumā līdere ar 
715 punktiem ir Vīrere, otro 
vietu ar 613 punktu ieņem 

Ēberja, bet trešā ar 607 punk-
tiem ir norvēģiete Tirila Ekhofa. 
Bendika iekrājusi 189 punktus, 
kas dod 32. vietu. Pasaules kau  sa 
izcīņas kopvērtējumā dis tancē 
ar kopēju startu pēc četrām no 
sešām sacensībām vadībā ar 
183 punktiem ir Vīrere, otrā ar 
159 punktiem ir somiete Kaisa 
Mekereinena, kuŗa čempionātā 
bija 14., bet trešā ar 150 punk-
tiem ir Ekhofa. Bendikai 23 
punkti dod dalītu 36. vietu.

Stafetēs – slikts 
sniegums

Latvijas biatlonistu kvartets 
pasaules čempionātā Antholcā, 
Italijā, nefinišēja 4x7,5 km 
stafetē, jo vēl pirms trešā posma 
beigām no līderiem atpalika par 
apli. Sacensību kopvērtējumā 
Latvijas biatlonisti ierindojās 
22. vietā 27 valstu konkurencē. 
Latvijai startēja Edgars Mise, 
Andrejs Rastorgujevs un Ro -
berts Slotiņš, bet Aleksandrs 
Patrijuks trasē netika. Mise abās 
šautuvēs izmantoja pa trim 
papildu patronām, bet pēc otrās 
ugunslīnijas slēpoja soda apli 
un stafeti Rastorgujevam no -
deva priekšpēdējais. Slotiņam 
bija nepieciešamas četras pa -
pildu patronas un stafeti Pat -
rijukam viņš vairs nepaspēja 
nodot, jo līderi jau bija priekšā 
par apli. Pēc pēdējās šautuves 
Slotiņš sasniedza 23. vietu. An -
drejs pirmo šaušanu paveica 
perfekti, savukārt nākamajā 
ugunslīnijā aizkavējās ar trim 
rezerves patronām. Latvijas iz -
lases līderis stafeti Slotiņam 
nodeva 25.vietā. Mūsu sportisti 
iztērēja 13 papildu patronas, 
turklāt Mise pirmajā posmā 
slēpoja soda apli.
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S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I
SARĪKOJUMI
FILADELFIJA
Filadelfijas Brīvo latvju bied-

rībā, 531 North 7th Street, Phi la-
delphia, PA 19123. 

Filadelfijas pensionāru kopas 
sanāksme notiks otrdien, 2020. 
gada 3. martā groziņu veidā. Tā 
sāksies plkst. 11:00 dienā Fila del-
 fijas Brīvo latvju biedrības telpās, 
531 North 7th Street. Pro grammā 
valdes ziņojumi, nā  kot nes dar bī ba 
un pārrunas par notiku miem. 
Saiets beigsies ar dzimšanas 
dienu svinēšanu un kafijas galdu. 
Viesi arvien laipni gaidīti. (AB)

FBLB Gada sapulce – PSFL 
Annual Meeting at  The Latvian 
Society Date: 01 Mar 2020 2:00 
PM EST 

Gan es gāju, gan darīju,
Gan es otru aicināju;
Gan draugam, gan radam
Nākt ar mani talciņā.
Filadelfijas Brīvo latvju bied-

rības valde sirsnīgi aicina jūs 
piedalīties gada sapulcē. Varēsit 
uzzināt par pēdējā gada noti-
kumiem un piedalīties jaunā 
gada kalendāra plānošanā. 

Laipni gaidām jūs. Gribam jūs 
redzēt, dzirdēt jūsu ieteikumus 
un strādāt kopā ar jums!

Gada sapulce notiks 1. martā 
plkst. 2:00 pp.

Lūdzam reģistrēties sapulcei 
un sniegt ieteikumus pārrunām 
pirms sapulces, lai tos var iekļaut 
dienas kārtībā.

Visi biedri laipni lūgti pie da-
līties. Talkas darbu un vietu da -
žādās komitejās netrūkst! Arī 
viesi gaidīti!

Būs vakariņas!
We invite you to pre-register 

online for the annual general 
meeting and submit proposed dis-
cussion topics so that they can be 
added to the meeting agenda.

All full and social members are 
encouraged to attend and partici-
pate. Please consider volunteering 
or joining committees to help real-
ize our goals! Potential members 
and interested persons are wel-
come to attend, as well. 

Dinner will be provided.
More information and online 

registration: FBLB Gada sapulce 
- PSFL Annual Meeting 

LINKOLNA, NEBRASKA
Koncerts 29. februarī 1:00 pm. 

LIGO (Latvian Irish Gusto Orch.). 
Acoustic band spēles Īrijas mū  zi-
ku un Latviešu tautasdziesmas. 
Būs: 1. Koncerts 2. Kop dzie dā-
šana, 3. Latviešu mūzikas “Trivia 
contests”, 4. Pilnas pusdienas ar 
vīnu. Pieaugušajiem: $25. Stu-
den tiem: $10. Bērniem zem 10 g.: 
brīvs. Latviešu centrā, 33 & Mo -
hawk iela, Linkolna. RSVP līdz 
22 feb.: kunora@windstream.net 

LONG ISLAND, NY
Salas Baznīca 4 Riga Lane, 

Melville, NY
22. martā, Dievkalpojums 10:30; 

sekos
PAVASAŖA SARĪKOJUMS Ar 

Latvijā 2011. gadā radīto doku-
mentālo filmu “ČIKĀGAS PIE-
CĪŠI” “PAR MANI, DRAUDZIŅ, 
NEBĒDĀ!” subtitri angļu valodā. 
SILTAS PUSDIENAS, KAFIJA, 
IZLOZE Laipni ielūdz Salas 
novada dāmu komiteja.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E. 
Seattle, WA 98125). Mājas lapa: 

www.seattlelatviancenter.com
Sarīkojumi Sietlā
10. mar. pensionāru pusdienas 

ar programmu plkst. 12:00 Lat-
viešu centrā.

17. mar. Baltiešu filmu vakars 
plkst. 7:00 Latviešu centrā. Rādīs 
igauņu filmu.

SV. PĒTERSBURGA (FL)
Sv. Pētersburgas latviešu bied-

rība (5220 Brittany Dr. S, Apt. 
1410, St.Petersburg, FL 33715), 
tālr: 727-8272338. 

29. februārī Biedru Piln sa-
pulce. Pēc sapulces biedrība cie-
nās ar pankūkām un desiņām.

Sestdien, 21. martā Daugavas 
Vanagi plāno rīkot pasākumu ar 
talantīgā vijolnieka Martiņa 
Šteinbluma piedalīšanos (ko dzir-
dējām Ziemsvētku koncertā). Šis 
koncerts būs veltīts Latviešu 
Leģionāru piemiņas dienai, ko 
atzīmējam 13. martā. Aicinām 
atcerēties un pieminēt tos, kas 
Otrā pasaules kaŗa laikā cīnījās 
Latviešu Leģiona satāvā.  Sīkāka 
informācija sekos.

Uzmanību! Mainījusies Bied-
rības Facebook lapa, lūdzam se -
kot mūsu jaunajai lapai „Latviesu 
Biedriba St. Petersburg FL“. Sī -
kāku infomāciju par pasākumiem 
var uzzināt Biedrības Facebook 
lapā vai zvanot Dacei Nebarei 
Tel: 917-755-1391 

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturtdien 

19:30 Centrā.
Pensionāru sanāksmes pirm-

dienās, 13:00, Info: 514-992-
9700. www.tervete.org 

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.wordpress.
com, ZKLB sekr. un informāc. 
daļas vadītāja Una Veilande tālr.: 
408-813-5104, e-pasts: una.vei-
lande@gmail.com. Katru otrdien 
plkst. 20:00 koŗa mēģinājums.

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232- 5994, 
e-pasts: bostonastrimdasdrau-
dze@gmail.com, tālr: 617-232-
5994. Māc. Igors Safins. Tālr.: 
617-935-4917. E-pasts: igorssa-
fins@gmail.com. Runas stundas 
trešdienās 10:00 - 15:00. Dievk. 
notiek 11:00. Dievk. 12:00 Bī -
beles stunda. 

• Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, Chi -
cago IL 60634), tālr.: 773-725-
3820; E-pasts: cianasdraudze@
gmail.com; www.facebook.com/
Č i k ā g a s - C i ā n a s -
draudze-255043897965234. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc Dievk. kafijas galds. Māc. 
Gundega Puidza, tālr.birojā: 773-
736-1295; mājās: 708-453-0534, 
E-pasts: puidza@yahoo.com 

• Čikāgas latv. ev. lut. Sv. 
Pēteŗa dr: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale IL 60191). Tālr.: 
630-595-0143. Māc. Ojārs Frei-
manis. Dr. pr. Uldis Pūliņš. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc Dievk. kafijas galds. 

• Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake-
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 14:00. 

E-pasts: reglite@aol.com Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc Dievk. 
sadraudzība. 

• Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Seko sadraudzības stunda.

• Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL 33308). 
Info: Ilze Folkmane Gibbs, e-pasts: 
folkmane@hotmail.com Info: An -
drejs Jugs, tālr.: 561-447-9050. 
Dievk. notiek 14:00. Pēc Dievk. 
visi lūgti pie kafijas galda! 

• Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA 90039). 

Dievkalpojumi notiek plkst. 
11:00

8. martā Dievkalpojums (diak. 
Guna Reina)

29. martā Dievkalpojums ar 
dievgaldu (diak. Guna Reina)

• Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 Dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. Jānis 
Keggi, draudzes sekretāre Zig rida 
Kručkova, tālr.: 617-323-0615. 

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.: (301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 19073), 
tālr.: 610-353-2227. Māc. Ieva 
Dzelzgalvis

1. marts Dievkalpojums plkst. 
11:00

8. marts Pulkveža Oskara 
Kalpaka piemiņas dievkalpojums 
plkst. 11:00; seko pusdienas – stu-
 denšu korporāciju locekļu izkār-
tojumā 

15. marts Dievkalpojums 
plkst. 11:00 Pankūku brokastis 
pirms dievkalpojuma – 10:00; 
seko Dāmu komitejas sēde.

22. marts Dievkalpojums – 
laju vadībā plkst. 11:00

29. marts Dievkalpojums mūsu 
baznīcā nenotiks. Aicinām visus 
draudzes locekļus uz dievkalpo-
jumu plkst. 3.00 pp ar Sv. Vakar-
ēdienu Vilmingtonā, sekos kafi-
jas galds Good Shepherd baznīcā 
– 1530 Foulk Road – Rt. 261 – 
Wilmington

5. aprīlis Pūpolu svētdiena. 
Plkst. 11:00 Dievkalpojums ar Sv. 
Vakarēdienu. Valdes ievešana 
amatā

9. aprīlis Zaļā Ceturtdiena 
plkst. 2:00 pēcpusdienā – Diev-
kalpojums ar Sv. Vakarēdienu

10. aprīlis Lielā Piektdiena. 
Plkst. 7:00 vakarā Dievkalpojums 
ar Sv. Vakarēdienu.

12. aprīlis Kristus Augšām-
celšanās svētki. Plkst. 8:00 no 
rīta Lieldienu dievkalpojums. 
Sekos Lieldienu brokastis – gro -
ziņu veidā. 

Atzīmējiet kalendāros – sest-
dien, 9. maijā UTENIS – draudzes 
īpašumā no plkst. 8:00 am līdz 
2:00 pm. 

• Grandrapidu latv. ev. lut. 
dr.: (1780 Knapp St. NE, Grand 
Rapids MI 49505). Tālr: 616-361-
6003. Māc.prāv. Ilze Larsen, tālr: 
269-214-1010. Dr.pr. Ivars Pet -
rovskis, tālr: 616-975-2705. 
Dievk. notiek 2x mēnesī 10:00. 
Pēc Dievk. kafijas galds.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo MI 49996). Māc. A.Gra-

ham. Dievk. notiek 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds.

1. martā Dievk. ar dievg.
8. martā Dievk. 
• Klīvlandes Apvienotā latv. 

ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Draudzes 
Dievk. notiek svētdienās 11:00. 
Bībeles stundas notiek 10:00 
katra mēneša otrajā un ceturtajā 
trešdienā. Baptistu dr.: Bethel 
Baptist Church (2706 Noble Rd, 
Cleveland 44121) dievk. notiek 
svētdienās 14:30. 

• Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510). Māc. Gija Galiņa, tālr.: 
402-475-8106. Dr.pr. Kārlis 
Indriksons, tālr.: 402-438-3036. 
Dievk. notiek 1.un 4.svētdienā 
10:00. Otrajā svētdienā Dievk. 
angļu valodā. Pensionāru saiets 
katrā otrajā ceturtdienā. 

• Mančesteras latv. ev. lut. dr.: 
(21 Garden St, Manchester, CT 
06040). Dr.pr. Astra Vilinskis, 
tālr.: 413-568-9062. 

28. martā, plkst. 11:00 – Diev-
kalpojums ar dievgaldu, māc. Igors 
Safins. Pēc dievk. kafijas galds.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Archibīskape 
Lauma Zušēvica, tālr.: 414-421-
3934, e-pasts: pastorlauma@
gmail.com, Dr. pr. Sandra Kalve, 
tālr.: 414-258-8070. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. 

• Mineapoles – St. Paulas latv.
ev.lut.dr.: (3152 17th Ave S, Min-
 neapolis MN 55407). Pēc Dievk. 
sadraudzība.

• Montrealas latv. Trīsvienī-
bas ev. lut. dr.: Trinity Latvian 
Church (P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7), 
tālr.: 514-992-9700. www.drau-
dze.org vai www.tervete.org Dievk. 
vada dr. pr. Jānis Mateus un Vik. 
Zvirgzds. tālr.: 514-481-2530, 
e-pasts: prez@draudze.org. Diev-
kalpojumi Centrā. 

• Ņūbransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: Draudzes diev-
nams (12 Gates Ave, East Brun-
swick, NJ 08816). Māc. Ieva Puš-
mucāne-Kineyko, tālr.: 908-638-
1101, e-pasts: latvianluthe ran-
church@gmail.com. Dievk. no -
tiek 13:30.

8. martā 13:30 Dievkalpojums; 
seko Draudzes pilnsapulce 

 (pulkstenis jāgriež 1 stundu uz 
priekšu)

22. martā 13:30 Dievkalpojums 
ar dievgaldu

10. aprīlis 17:00 Lielās Piekt-
dienas dievkalpojums ar diev-
galdu

19. aprīlis 13:30 Lieldienu at -
skaņas dievkalpojums

26. aprīlis 13:30 Dievkal po-
jums

17. maijs 13:30 Dievkalpojums
21. maijs 11:00 Debes brauk-

šanas dienas svētbrīdis; Bībeles 
stunda

31. maijs 13:30 Dievkalpojums 
ar dievgaldu – Vasarsvētki

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr: 
Jonkeru bazn, 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY
Salas bazn, 4 Riga Ln, Melville 

NY
St. Andrew bazn, 335 Reynolds 

Ave, Parsippany NJ
Seafarers, 123 East 15th Street, 

New York, NY
Priedaine, 1017 State Rte 33, 

Freehold NJ 
1. martā Jonkeru bazn. 

plkst.10:00 dievk. ar dievg., māc. 
Saivars; 

Salas bazn. plkst.10:30 dievk. 
ar dievg., māc. Saliņš.

8. martā Jonkeru bazn. plkst. 
10:00 iesvētības ar dievg., māc. 
Saliņš;

Salas bazn. plkst.10:30 dievk., 
māc. Saivars.

15. martā Jonkeru bazn. plkst. 
10:00 dievk., māc. Saivars, seko 
pankūku brokastis; Salas bazn. 
plkst.10:30 dievk., māc. Saliņš. 

22. martā Jonkeru bazn. plkst. 
10:00 dievk., māc. Saivars;

Salas bazn. plkst.10:30 dievk., 
māc. Saliņš, seko Pavasaŗa sarī-
kojums;

St. Andrew plkst. 13:30 dievk., 
māc. Saivars.

28. martā Manhatenā, Sea-
farers plkst.14:00 dievk. māc. 
Saliņš.

29. martā Jonkeru bazn. plkst. 
10:00 dievk., māc. Saivars; 

Salas bazn. plkst.10:30 dievk., 
māc. Saliņš. 

 • Ročesteras ev. lut. Krusta 
dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester NY 
14618). 

Februārī dievkalpojumi nebūs.
Svētdien, 8. martā, 2:00 p.p., 

Ciešanu laika dievkalpojums ar 
DIEVGALDU.

Diakone Linda Sniedze 
Taggart.

 Pulkv. O. Kalpaka pieminēšana.
 Sekos GADA SAPULCE.
• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 

(128 N Elm Str, Saginava, MI 
48602)

Mācītāja: Biruta Puiķe-Wilson 
mob. (269)267-5330. Kontakt-
per sona: MaryBeth Dzirnis mob. 
(989)781-1163. Epasts: dzirnis@
chartermi.net Dievkalpojumi 
vien reiz mēnesī, 1:00 pēcpus-
dienā, seko groziņu kafijas galds. 

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: jleg-
zdins@san.rr.com. Pēc Dievk. 
kafijas galds.

11. aprīlis plkst. 12.00; Dia-
kone Guna Reins. Lieldienu 
Dievkalpojums ar dievgaldu; 
groziņu kafijas galds.

6. jūnijs plkst. 12.00; Diakone 
Guna Reins. Aizvesto Piemiņas 
Dievkalpojums; groziņu kafijas 
galds. 

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. vadīs māc. Dace Skudiņa. 
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314 457 
1830, kalninsirene@gmail.com. 

Sietlas ev. Lut. dr. (11710 3rd 
Ave. N.E. Seattle, WA 98125)

Dievkalpojumi notiek 10:30.
Prāveste D. Cilne, tālr.: 206-

674-9600; e-pasts:cilnis@earth-
link.net. Baznīcas mājaslapa: 
www.seattlelatvianchurch.org

1. martā Dievkalpojums angļu 
valodā ar dievgaldu. Seko Bībeles 
stunda.

8. martā Kalpaka dievkalpo-
jums. Seko draudzes gada sa -
pulce.

15. martā Dievkalpojums ar 
dievgaldu.

22. martā Dievkalpojums ar 
dievgaldu.
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2020. gada 16. februārī Aizsaulē devies
pazīstamais sabiedriskais darbinieks un īsts latvietis

ĢIRTS ZEIDENBERGS
(1934 – 2020)

Sena, mīļa paziņa no Rites pagasta
iegājusi Dieva dārzā

ABIJA VENTS
* 1931. gada 15. maijā,

+ mirusi 2020. gada 29. janvārī

Mūžībā aizgājis mūsu mīļais

ARNOLDS VALDIS ZIMULIS
Dzimis 1966. gada 30. decembrī Brooklyn, NY,

miris 2019. gada 25. decembrī Williston Park, NY

Mūžībā aizgājis
Latviešu kultūras biedrības TILTS

ilggadīgais priekšnieks
un tās sirds un dvēsele

ĢIRTS ZEIDENBERGS
Dzimis 1934. gada 5. aprīlī Tukumā, Latvijā,

miris 2020. gada 16. februārī Pensilvānijā, ASV

Dieva mierā aizgājis kultūras biedrības TILTS
dzinējspēks, mūsu sadarbības partneris un draugs

ĢIRTS ZEIDENBERGS

Mūžībā aizgājuši mūsu draudzes locekļi:

ANSIS ZILGALVIS
Dzimis 1930. gada 27. aprīlī Slokā, Latvijā,

miris 2019. gada 19. maijā Oceanside, Kalifornijā

JĀNIS RIPA
Dzimis 1944. gada 17. jūnijā, Latvijā,

miris 2019. gada 16. jūlijā Escondido, Kalifornijā

MĀRA PAVĀRE
Dzimusi 1928. gada 11. janvārī Rīgā, Latvijā,

mirusi 2019. gada 5. decembrī, Escondido, Kalifornijā

Mūžībā aizgājusi

LIDIJA BALODIS,
dzim. TRENCIS

Dzimusi 1933. gada 31. martā Jelgavā,
mirusi 2019. gada 27. decembrī Concord, N.H.

(Turpināts no 18. lpp.)

Skumjās un līdzjūtībā esam kopā ar Ģirta ģimeni un tuviniekiem
LATVIEŠU FONDS

Viņu mīļā piemiņā paturēs
ONKULS JURIS UN ILZE BĒRZIŅŠ

TILTS valde

Sirsnīgā piemiņā, mīlestībā un pateicībā
AMERIKAS LATVIEŠU TAUTISKĀ SAVIENĪBA BOSTONĀ

Sērās piemin
SAN DIEGO LATVIEŠU EV. LUT. DRAUDZE

Sirsnībā piemin
BRIŠKA ĢIMENE

Viņu mīļā piemiņā un pateicībā par 20 gadu kalpošanu paturēs
DIENVIDFLORIDAS LATVIEŠU EV.-LUTERĀŅU DRAUDZE

(FORT LAUDEDALE)

D I E V K A L P O J U M I

Ne klusi dzīvot šaurā lokā,
Bet pāri laikam pacelties;
Ar zobenu vai spalvu rokās
Par savu tautu cīnīties.
(Ojārs Zanders)

Tu arvien būsi šai pusē
Tai gaismā, ko atstāji mums.
Kaut arī sirds tava klusē,
Mums paliek šis mantojums.

• Skenektedijas latv. ev. lut. 
dr.: Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Sniedze

15. martā Dievkalpojums ar 
Dievgaldu. Sekos sēde.

• St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr.: Dievk. notiek 14:00 katru 
pirmo un trešo svētdien Faith 
Lutheran baznīcā (2601 49th Str. 
N, St.Petersburg, FL), Māc. Aivars 
Pelds, tālr.: 727-368-0935 Drau-
dzes locekļu ziedojumus pirms 
katra dievkalpojuma vai pa pastu 

pieņems draudzes kasieris Andris 
Ritums. Lūdzu, centieties ziedot! 
Pasta adrese:  2862Weathersfield 
Ct. Clearwater, FL 33761. Drau-
dzes altāŗa ziedu kārtotāja ir 
Kitija Treimanis. Lūdzu, esiet at -
saucīgi, atvieglojiet viņas darbu 
un piesakieties viņai pa tālruni: 
727-540-9078.

Svētdien, 1. martā, plkst. 
14:00  dievkalpojums Faith 
Lut heran baznīcā.

Sestdien, 21. martā Daugavas 
Vanagi plāno rīkot pasākumu ar 
talantīgā vijolnieka Martiņa Štein-
bluma piedalīšanos (ko dzir dē-

jām Ziemsvētku koncertā). Šis 
koncerts būs veltīts Latviešu 
Leģionāru piemiņas dienai, ko 
atzīmējam 13. martā. Aicinām 
atcerēties un pieminēt tos, kas 
Otrā pasaules kaŗa laikā cīnījās 
Latviešu Leģiona satāvā.  Sīkāka 
informācija sekos.

• Tērvete – Trīsvienības drau-
dze: Dievkalpojumi centrā. tālr: 
514-992-9700, www.draudze.org. 
Māc. Zvirgzda tālr: 613-400-
3288, e-pasts: zvirgzds@me.com. 
Māc. Jānis Mateus. 

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 416-
921-3327, E-pasts: baznica@bell-
net.ca. Info: www.stjohnslatvian.

ca Māc. Ģirts Grietiņš (ad  rese: 
40 Hollyberry Trail, North York 
ON M2H 2S1), tālr: 647-986-5604, 
E-pasts: grietins@gmail.com. Dr. 
pr. Kārlis A. Jansons, tālr.: 905-
338-5613, e-pasts: kjan27@gmail.
com. Pr.vietn. Si  billa Korule. 
Dāmu kom.pr. Maija Sukse, tālr.: 
416-221-4309. 

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 20850-
3121), tālr.: 301-251-4151, e-pasts: 
dcdraudze@gmil.com Info: www. 
dcdraudze.org Mācītāja prāv. 
Anita Vārsberga Pāža, mob.tālr.: 
301-302-3270, e-pasts: macani-
tavp@gmail.com, dr. pr. Dace 
Zalmane (tālr. 703/442-8458 un 

epasts-dzalmanis@yahoo.com).
Svētdienās:

9:15 Latviešu skola, 10:00 Za  ķīšu 
nodarbības
11:00 DIEVKALPOJUMS
1. martā – Vīzija 20/20*
8. martā – Plkv. O. Kalpaka 
piemiņas dievkalpojums
22. martā – Draudzes pilnsapulce
12. aprīlī – Lieldienas

Lūgums sūtīt 
SARĪKOJUMU un 

DIEVKALPOJUMU
ziņas uz e-pastu:

rigaven@aol.com –
Inese Zaķis – ne vēlāk kā 

PIEKTDIENĀS

Mūžībā aizgājušie mūsu biedri 2019. gadā:

IVARS MAYRENS
VIJA MIEZĪTE

VERA RIEKSTIŅA
SILVIJA RŪTENBERGA

SPURU RIČS
Viņus mīļā piemiņā paturēs Čikāgas Latviešu biedrība.

Lūgsim Tavai dvēselītei
Debesceļā mieru gūt,
Lai ar Tevi zvaigznes starā
Varam domās kopā būt. 
(V. Kokle-Līviņa)

Zeme deva, zeme ņēma,
Zeme visu nepaņēma.
Labi darbi, mīļi vārdi –
Tie palika šaipusē.
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(Turpināts no 17. lpp.)

Arturs Kurucs guva sešus punk-
tus debijas spēlē Latvijas 
valstsvienībā pret Bosniju/
Hercegovinu // FOTO: FIBA

Artūrs Žagars
// FOTO: FIBA

Matīss Kivlenieks
// FOTO: AFP/Scanpix

Zemgus Girgensons

L AT V I J A S  S P O R T I S T I  L AT V I J Ā  U N  PA S A U L Ē

Frančiem 40 mērķu sašau-
šanai pietika ar 44 lodēm, tur-
pretim norvēģi un vācieši 
iekrāja arī pa vienam soda 
aplim. Uzvarēja Francijas biat-
lonisti, finišējot pēc stundas, 
12 minūtēm un 35,9 sekundēm. 
Sudrabu nodrošināja uzvarē tā-
jiem 21,5 sekundes zaudējušie 
norvēģi, savukārt par bronzas 
laureātiem kļuva Vācijas biat-
lonisti, kuŗus no čempioniem 
šķīra 36,2 sekundes.

Iepriekš Latvijas jaunās biat-
lonistes netika tālāk par pusceļu 
4x6 kilometru stafetē, kur Lat-
vija bija pārstāvēta pirmoreiz 
kopš 2012. gada. Sa  censību kop-
vērtējumā Latvijas komanda 
ieguva priekšpēdējo – 23. – 
vietu, jo igaunietes tika  dis kva-
lificētas. Uzvarēja galve nās 
favorītes norvēģietes, at  kārtojot 
pērno panākumu un finišējot 
pēc stundas, septiņām minūtēm 
un 5,7 sekundēm. 

Girgensons
sasniedz rekordu

Latvijas uzbrucējs Zemgus 
Girgensons 22. februārī, guva 
savus ātrākos vārtus Nacionālās 
hokeja līgas (NHL) karjērā, 
ievadīdams Bufalo Sabres ko -
mandas uzvaru. Sabres viesos ar 
5:2 (3:0, 0:1, 2:1) pārspēja cita 
pašmāju uzbrucēja Teodora 
Bļugera pārstāvēto Pitsburgas 
Penguins. 

Girgensons ripu mērķi raidīja 
jau spēles 14. sekundē, kad, 
nepieskatīts vārtu priekšā, no 
aizvārtes saņēma Kaila Okposo 
piespēli. Latviešu hokejists 
pirmo reizi karjērā tik agri 
atzīmējās NHL spēlē, kā arī tie 
bija Sabres ātrākie vārti pēdējo 
piecu gadu laikā.

Hokeja vārtsargu 
rokādes 

Nacionālās hokeja līgas ko -
manda Kolumbusas Blue Jackets 
veikusi vārtsargu rokādi un 
nosūtījusi uz AHL latviešu 
vārtsargu Matīsu Kivlenieku, 
viņa vietā izsaucot Jonasu 

Korpisalo, kuŗš pirms traumas 
bija komandas pamatvārtsargs.

Jonass Korpisalo nav spēlējis 
NHL kopš decembra izskaņas, 
bet tagad atgriezies spēļu 
režīmā. Iepriekš viņš aizvadīja 
spēli Amerikas Hokeja līgā, 
atvairot 32 metienus no 34 viņa 
komandas uzvarā papildlaikā, 
un pēc šīs spēles somu vārtsargs 
izsaukts uz NHL. Uz leju 
nosūtīts Matīss Kivlenieks, kas 
nozīmē, ka NHL vēsturē pirma-
jam latviešu vārtsargu duetam 
Merzļikins – Kivlenieks vismaz 
pagaidām neizdosies īstenoties. 
Kivleniekam šajā laikā izdevās 
piedzīvot NHL debiju. Viņš 
piedalījās četrās spēlēs – trīsreiz 
devās sākumsastāvā un vienreiz 
nomainīja Merzļikinu. 
Kivlenieks NHL tika pie 
cienījamās statistikas 90.7% 
atvairītu metienu un vidēji spēlē 
ielaisti 2.41 vārti.

Divas spēles, divi 
zaudējumi 

Sākušies Eiropas basketbola 
čempionāta kvalifikācijas tur-
nīri. Kā jau iepriekš ziņojām, 
Eiropas klubi uz kontinenta 
meistarsacīkstēm neatlaiž Lat-
vijas spēlētājus, tāpēc komandas 
sastāvā nav spēcīgāko vīru.  
Latvijas izlase 21. februārī, 
Arēnā Rīga piedzīvoja zau dē-
jumu jaunā galvenā treneŗa 
Roberta Štelmachera vadībā. 
Pirmajā spēlē mūsu vienība 
drāmatiskā sacensībā ar 61:62 
zaudēja Bosnijai/Hercegovinai. 
Latvijas komandas labā pa 13 
punktiem guva Mārtiņš Laksa 
un Mārtiņš Meiers, kuŗa kontā 
arī astoņas atlēkušās bumbas. 
Artis Ate guva astoņus punktus, 
Rinalds Sirsniņš – sešus. 

Aigars Šķēle guva piecus 
punktus, bet izcīnīja vēl arī 
astoņas atlēkušās bumbas, iz -
darīja piecas rezultātīvas pie -

spēles un pārtvēra divas pie -
spēles, bet Mareks Mejeris sa -
viem četriem punktiem klāt 
pielika 11 atlēkušās bumbas un 
sešas rezultātīvas piespēles. 
Drā matiskās  spēles noslēgumā 
Latvijas pēdējā uzbrukumā 
Mār tiņa Laksas brīvais metiens 
nebija precīzs, bet atlēkušo 
bumbu no groza apakšas grozā 
nedabūja Mareks Mejeris. Atli-
kušajās 1,3 sekundēs Edins 
Atičs nereālizēja abus soda 
metienus, bet mūsējie izglābties 
nespēja.

Latvijas vīriešu basketbola 
valstsvienība izbraukumā Bo -
tevgradā otrajā pagarinājumā 
zaudēja Bulgārijas komandai 
ar 104:110 (21:22, 16:14, 26:22, 
22:27, 11:11, 8:14) un noslīdēja 
uz pēdējo vietu H grupā. Nā -
kamās EuroBasket 2021 kvali-
fikācijas spēles paredzētas 26. 
un 29. novembrī. 

Latvijas rindās debitēja Artūrs 
Mārtiņš Žagars. Spēle gāja 
punkts punktā, un bija vajadzīgs 
pagarinājums. Spēles drāma tis-
kais nobeigums reportieŗa ska-
tījumā: Mejeris bloķēja preti-
nieku un... 46,5 sekundes pirms 
beigām saņēma piekto piezīmi. 
Mejeris paraustīja plecus, bet 
Minčevs izlīdzināja rezultātu – 
96:96. Laksas tālmetiens – 
gaŗām. Bosta frontālais tāl me-
tiens – gaŗām, taču Kostovam 
3,4 sekundes pirms paga ri nā-
juma beigām iespēja mest no 
brīvmetienu līnijas. Precīzs ne -
bija neviens. Šķēle līdz ar beigu 
signālu izmeta tālmetienu pāri 
visam laukumam. Bumba pa -
lēkāja pa stīpu un ievēlās grozā, 
taču tiesneši pēc video at  kār-
tojuma noskatīšanās konsta-
tēja, ka metiens izdarīts mirkli 
pēc papildlaika beigām... Sāpīgs 
zaudējums – 104:110.

Apstiprina 
Basketbola 

savienības valdi
18. februārī par Latvijas 

Basketbola savienības (LBS) 
padomes priekšsēdi ievēlēts 
organizācijas bijušais prezi-
dents Valdis Voins, kā arī ap -
stiprināta jaunā valde. Kā zi -
nāms, janvārī par LBS prezi-
dentu ievēlēts tika Raimonds 
Vējonis, kuŗš pienākumus pār-
ņēma no Voina. Pēc tam atklātā 
balsojumā pārliecinoši tika at -
balstīts Vējoņa piedāvātais LBS 
padomes sastāvs, izvērtējot sa -
ņemtos LBS biedru priekš li-
kumus, LBS padome apstip ri-
nāja pastāvīgās komisijas. Pre-
zidents, tāpat kā LBS padome 
tiek vēlēts četru gadu periodam. 
Ierpriekšējā LBS prezidenta un 
padomes pilnvaru termiņš 

beidzās 2020. gada 27. janvārī. 
Voins LBS prezidenta amatu 
ieņēma kopš 2011. gada 2. feb-
ruāŗa, organizācijas vadībā aiz -
stājot ilggadējo prezidentu 
Ojāru Kechri. Iepriekšējās vēlē-
šanās 2016. gada janvārī Voins 
bija vienīgais kandidāts uz 
amatu un tika pārvēlēts vien-
balsīgi.

Latvijas šachistes 
Vācijā

Vācijas sieviešu 2. Bundeslīgā 
Ost 2019./2020.gada sezonā par 
čempioni kļuva pilsētas Lube-
ricas komanda SG 1871 Lö -
beritz. Šajā vienībā vadošās 
lomas spēlēja Latvijas šachistes 
– lielmeistares Dana Reizniece-
Ozola, Ilze Bērziņa un starp-
tautiskā meistare Elīna Otikova.

Latvijas šachistes Vācijas kluba sastāvā

Astoņu vienību turnīrā SG 
1871 Löberitz septiņās spēlēs 
izcīnīja sešas komandu uzvaras, 
vienu reizi cīnījās neizšķirti un 
ar 13 punktiem ieguva pirmo 
vietu, par punktu apsteidzot 
tuvāko sekotāju – SC Rotation 
Pankow. Komandā sezonas 
gaitā spēlēja trīs latvietes un 
piecas vācietes. Mūsu šachistes 
bija līderes pēc reitinga un 
cīnījās pie pirmajiem gal di-
ņiem. Reizniece-Ozola ieguva 3 
punktus no 4 iespējamiem, 
Bērziņa – 5,5 punkti no 7, 
Otikova – 6 no 7. Līdz ar šo 
panākumu komanda iekļuva 
Vācijas Sieviešu bundeslīgā. 
Prieku neslēpj komandas līdere 
Dana-Reizniece Ozola: “Mūsu 
Vācijas sieviešu komanda uz -
varēja 2. Bundeslīgā un pirmo 
reizi spēlēs pirmajā līgā. Do -
māju, ka lielā mērā palīdzēja 
tas, ka nu jau trīs latvietes 
spēlēja: es, Ilze (pirmo reizi 
piesaistījām) un Elīna. Nākam-
gad būs jāiesaista vēl kāda lat-
viete, lai var godam cīnīties 
stiprākā līgā. Klubam nākamgad 
150 gadu jubileja, būs īsta 
svinību sezona!”

***
Pasaules šacha uzdevumu 

risināšanas čempionātā pie-
dalījās 885 risinātāji (1. katē-
gorijā – 202, 2. katēgorijā – 241, 
3. katēgorijā – 442) no 47 val-
stīm; 42 sacensības tika orga-
nizētās 31 valstīs. Šogad 16. 
sacensībās (16. International 
Solving Contest) Latvijas risi nā-
tāji izcīnīja uzvarētāju vietas 
visās trijās katēgorijās, kopā 

sešas uzvarētāju vietas. Krievijai 
tika 17, Polijai – 2, Vācijai, 
Serbijai, Lielbritanijai, Somijai, 
Indijai, Grieķijai – pa 1 vietai.

Vilemsens un 
Stupelis plāno 

startēt Latvijas 
čempionātā

Latvijas blakusvāģu motokrosa 
kantētājs Kaspars Stupelis kopā 
ar leģendāro nīderlandiešu pilo-
tu Danielu Vilemsenu šosezon 
plāno startēt Latvijas čempionātā 
blakusvāģiem. Nesen Vilemsens/
Stupelis, gatavojoties jaunajai 
blakusvāģu sezonai, izcīnīja uz -
varu Nīderlandē notikušajās sa -
censībās. Jautāts par turpmā-
kajiem plāniem un gatavošanos 
sezonai, Kaspars pēc sacensībām 

noteica, ka tiek plānots aizvadīt 
treniņus Latvijā, ko arī ekipāža ir 
īstenojusi, jo tā šobrīd trenējās 
Jūrkalnē.

Kā portālam Sportacentrs.com 
apliecināja Kaspars Stupelis, tad 
šogad viņa ekipāža plāno startēt 
Latvijas čempionātā blakusvā-
ģiem. „Jā, tas notiks, pateicoties 
Latvijas Motosporta federācijai, 
kuŗa nāca mums pretim. Šosezon 
čempionātā būs septiņi posmi, 
no kuŗiem daži diemžēl pār klā-
sies ar pasaules čempionāta pos-
miem. Taču federācija vēlāk 
paziņoja, ka LČ kopvērtējumā 
tiks skaitīti piecu labāko posmu 
rezultāti, tāpēc šobrīd plānojam 
startēt gan pasaulē, gan Latvijā. 
Domāju, ka gan skatītāji, gan 
sportisti būs lieli ieguvēji, redzot 
trasē tik leģendāru braucēju. 
Domāju, ka daudziem pilotiem 
tā būs lieliska iesēja pacīnīties 
plecu pie pleca ar tādu lielmeis-
taru,” stāsta Kaspars Stupelis.

Arī Vilemsens raidījumam 
Sporta Studija’ apliecināja, ka 
ekipāžas plānos ir startēt Latvijā. 
‘’Mūs uz Latviju atpūtuši dažādi 
vēji. Šogad būs interesanta pie -
redze ar motocikla pārvadāšanu, 
jo šogad plānojam piedalīties 
Latvijas čempionātā, tāpēc arī 
mana komanda ieteica ziemā 
patrenēties Latvijā,’’ stāsta Da -
niels Vilemsens. Viņš piebilda, 
ka gatavošanās sezonai norit labi, 
motocikls ir ļoti labs, bet kan  -
tētājs esot izcils, tāpēc atlikušais 
darbs ekipāžai jāpaveic pašai.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


